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Raport z badań pracowników instytucji współpracujących  
z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem  

w ramach Sieci z wykorzystaniem FGI 
 
 
 

Projekt: Standaryzacja świadczonej pomocy w ramach Sieci Pomocy Pokrzywdzony 
Przestępstwem jako narzędzie zwiększenia efektywności świadczonej pomocy na 

rzecz osób pokrzywdzonych przestępstwem oraz osób im najbliższych. 
 
 

Działanie: Diagnoza potrzeb i funkcjonowania instytucji pomocowych 
realizujących zadania w obszarze przeciwdziałania przestępczości  

w ramach Sieci Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem 
pod kątem kompetencji pracowników instytucji pomocowych 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Lublin, październik 2021 r. 
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Wprowadzenie 

Zogniskowane wywiady grupowe (FGI) przeprowadzono z pracownikami instytucji 

współpracujących z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem w ramach Sieci, według 

wcześniej przygotowanego scenariusza badania (załącznik 1). Zasadnicza część wywiadu zawierała 

14 pytań. Uczestnikom zapewniono swobodę oraz zagwarantowano poufność wypowiedzi. 

Wywiady przeprowadzono online. Przeprowadzono łącznie 16 zogniskowanych wywiadów 

grupowych (FGI), w każdym województwie jeden wywiad, w okresie od maja do  października  

2021 r. 

Osoby były rekrutowane spośród uczestników konferencji realizowanych w ramach 

niniejszego projektu w 2020 r., ale także spośród pracowników w/w instytucji funkcjonujących  

w różnych częściach Polski. W przypadku służb mundurowych uzyskano zgodę Komendanta 

Głównego Policji, po czym osoby rekrutowano ze struktur komend wojewódzkich. Badania 

prowadzili eksperci podmiotu realizującego projekt. 

 

Osoby badane 

Każdy z wywiadów obejmował rozmowę z grupą 6-12 osób reprezentujących poszczególne 

grupy respondentów: (1) pracownicy OPS, PCPR, (2) policjanci, żandarmi wojskowi, (3) pedagodzy, 

nauczyciele, (4) kuratorzy sądowi, (5) pracownicy instytucji specjalistycznych (CIK, OIK, Ośrodki 

wsparcia itp.). Starano się, aby w każdym wywiadzie wziął udział przedstawiciel każdej z tych 

podgrup. 
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Wyniki badań 
 

Wywiady FGI z pracownikami instytucji współpracujących z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym 

Przestępstwem w ramach Sieci obejmowały pytania odnoszące się do następujących celów 

szczegółowych sformułowanych w ramach Metodyka badań potrzeb i zasobów instytucji 

pomocowych realizujących wsparcie dla osób pokrzywdzonych przestępstwem oraz potrzeb i barier 

identyfikowanych przez osoby pokrzywdzone przestępstwem w procesie pomocowym: 

 
1. Analiza aktualnego systemu pomocowego adresowanego do osób pokrzywdzonych 

przestępstwem  i/lub świadków oraz ocena efektywności świadczonej pomocy i współpracy 

pomiędzy instytucjami pomocowymi w ramach Sieci Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem. 

3. Identyfikacja dobrych praktyk w zakresie pomocy pokrzywdzonym przestępstwem  

i/lub świadków. 

4. Identyfikacja oczekiwań instytucji pomocowych w zakresie rozwiązań prawnych  

i instytucjonalnych. 

5. Określenie zasobów, potrzeb szkoleniowo-rozwojowych,, oczekiwań osób mających kontakt 

lub wspierających pokrzywdzonych przestępstwem i/lub świadków. 

6. Określenie barier i wyzwań w pracy osób wspierających pokrzywdzonych przestępstwem  

i/lub świadków, z uwzględnieniem kryzysu związanego z sytuacją epidemiologiczną. 

7. Identyfikacja kompetencji niezbędnych do pracy z osobami pokrzywdzonymi przestępstwem 

i/lub świadkami. 
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Analiza aktualnego systemu pomocowego adresowanego do osób 
pokrzywdzonych przestępstwem  i/lub świadków oraz ocena 
efektywności świadczonej pomocy i współpracy pomiędzy instytucjami 
pomocowymi w ramach Sieci Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem 
 
 

Pracowników instytucji współpracujących z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym 

Przestępstwem w ramach Sieci zapytano o ocenę współpracy ich instytucji z OPPP. W większości 

przypadków badani wypowiadali bardzo pozytywne oceny. Pojawiły się też wypowiedzi, że nie mają 

informacji na temat OPPP, nie znają takiego Ośrodka. Pojawiały się też głosy o małej czasowo 

dostępności Ośrodków oraz o trudnościach w odnalezieniu się jaka organizacja obecnie OPPP 

prowadzi. 

 

Pozytywne oceny: 

 

Do tego ośrodka okręgowego super, bo tam prowadzimy, zawozimy nawet niekiedy. Tam już jest 

taka pełna koordynacja, a to powinno być już na pierwszym etapie. Dobrze, że tu jest ośrodek, bo 

tam kierujemy, tam jest pełen kompleks obsługi, czyli jest psycholog, można umówić z psychologiem, 

z psychiatrą i tak dalej. 

 

Powiem szczerze, że Okręgowy Ośrodek dla osób pokrzywdzonych przestępstwem chyba wzorcowo 

wspieramy się, pomagamy. Jak tylko kogoś skierujemy, to w ciągu tygodnia ma pomoc. 

Współpracę oceniam dobrze, bo jeśli zadzwonię, to nigdy nie dostanę odmowy pomocy np. czy ta 

osoba potrzebuje szybkiej pomocy psychologicznej. Można skorzystać z konsultacji psychiatrycznej, 

prawnej. Dodatkowo korzystamy pomocy w organizacji grup roboczych w lokalu ośrodka. 
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Bardzo dobrze. W Opolu współpracujemy z Diecezjalną Fundacją Ochrony Życia - ośrodek pomocy 

ofiarom przestępstw. Od lat z nimi współpracujemy. Nasze klientki dostawały dużą pomoc, ale 

pandemia nam wszystko przerwała. To jest piękna idea i dobrze się nam współpracuje. Nasi klienci 

są jeszcze bardziej zaopiekowani. Mówimy o możliwościach finansowych, których my nie mamy. 

Natomiast tam są dodatkowe świadczenia i w postaci bonów i w postaci dofinansowania do 

wynajmu mieszkania czy zakupy. To jest taki zastrzyk, pewność finansowa, pewność posiadania 

zaplecza pieniężnego, to jest motywacja żeby coś zmieniać. Czasami nasze klientki boją się wyjść  

z tej sytuacji przemocy, opuścić tego sprawcę bo nie wiedzą gdzie będą mieszkały  co będą robiły jak 

mogą zapewnić bezpieczeństwo i dobre funkcjonowanie dzieciom, a tu mamy takie miejsce które 

oferuje pomoc finansową i nie tylko - są psychologowie  prawnicy, można kompleksowo skorzystać 

z pomocy i lekarze psychiatrzy. 

 

My mamy tutaj w pobliży takie miejsce (OPPP) i nawzajem do siebie kierujemy, bo oni mają trochę 

inne kompetencje, mogą dać tym ludziom coś czego my (OPS) nie możemy dać, więc trochę się 

uzupełniamy. Nasza współpraca z tym punktem przebiega bez zastrzeżeń ponieważ pracownik, który 

pracuje tam w punkcie jest jednocześnie naszym pracownikiem więc mamy na miejscu ten komfort  

i przepływ informacji na bieżąco i współpraca jest bez zastrzeżeń. 

 

Jeśli chodzi o OPPP, chyba dwa lata już to trwa, od samego początku, my jako MOPS od razu 

nawiązaliśmy, ten pan z tego stowarzyszenia nawiązał z nami kontakt, porozmawialiśmy sobie jakiej 

pomocy będzie stowarzyszenie udzielało, komu, konkretnie, od dwóch latach nasza współpraca jest 

ścisła, przy procedurze niebieskiej karty osoba pokrzywdzona zostaje poinformowana o takim 

stowarzyszeniu i jakiej pomocy ono udzieli, łącznie też z innymi instytucjami, o których informujemy, 

także tutaj OPPP w naszym mieście funkcjonuje bardzo dobrze i współpracujemy. Wydaje mi się, że 
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wszytki osoby pokrzywdzone o tym stowarzyszeniu wiedzą i taka informacja w formie broszur na 

terenie miasta jest rozpowszechniona. 

 

Przyjmując zawiadomienie od osoby pokrzywdzonej, od dwóch lat, biorę udział w rozmowach  

z OPPP. Fajne przedsięwzięcie, które daje duży wachlarz możliwości, ale nie wszystko wiem, uczę się, 

ale jeżeli mam pytania to nawiązuje kontakt z panią Ewa z tej instytucji i nasza współpraca przynosi 

pozytywny efekt. Pomagam w 100%, opieram się na instytucji OPPP. Inne instytucje też nie są bierne. 

Mam możliwość weryfikacji z dzielnicowym o osobie z innego regionu, to jest dla mnie dużym 

kluczem jak pokierować tą osobę, współpraca z pracownikami socjalnymi, dlatego czasem przyjęcie 

zawiadomienia nie trwa pół godziny, ale czasem 4 czy 5 godzin.  

 

Ja oceniam na bardzo dobrze. Nam się dobrze współpracuje. My się znamy, telefonujemy do siebie, 

mamy wsparcie, jeżeli mamy jakiś taki większy problem do przegadania. Więc ja oceniam, że bardzo 

dobrze współpracuje się. 

 

My się instytucjonalnie, prywatnie znamy. To na pewno im mniejsza miejscowość, tym ta współpraca 

jest ściślejsza, bo bardziej też i prywatne znajomości są. To łatwiej się rozmawia, bardziej 

bezpośrednio. To nie jest metropolia. Nie musimy się szukać po całym mieście. 

 

Nasza opinia o instytucji ośrodka wsparcia dla osób pokrzywdzonych dotkniętych przestępstwem jest 

przez pryzmat informacji osób, które korzystały z takiej pomocy. I ze swojego doświadczenia akurat, 

było to kilka osób. I ta opinia w przypadku instytucji ośrodka była pozytywna. Skorzystały z pomocy 

prawnej, były zaopiekowane psychologicznie. Także była to pozytywna opinia. 

 

Jeżeli chodzi o punkty dotyczące ofiar przemocy, no u nas głównie przemocy, ale przestępstw też, to 

my jako zespół współpracujemy z dwoma. I o ile mamy taki komfort psychiczny, że możemy wysyłać 
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tam osoby i ja mam takie poczucie, że zarówno w jednej instytucji, jak i w drugiej, w jednym punkcie, 

jak i w drugim, osobami specjaliści zajmują się tak, jak należy, o tyle my nie mamy żadnej informacji 

zwrotnej. Nikt się z nami nie kontaktuje w sensie takim, czy udało się tam coś zadziałać, czy może 

my moglibyśmy, jako zespół, jeszcze coś w danej rodzinie zrobi. Oczywiście, ja osobiście rozumiem 

na przykład psychologów, których obowiązuje tajemnica, prawda, i nie mogą szczegółów ujawniać, 

natomiast no akurat mi tego brakuje. 

 

Pozytywna ocena, ale zbyt mała dostępność Ośrodka 

 

Z ośrodkiem pomocy pokrzywdzonym przestępstwem w Ostrowcu bardzo dobra współpraca. 

Natomiast w Starachowicach, gdzie jest bliżej nawet dla tych osób pokrzywdzonych, mamy tylko raz 

w tygodniu. To już tworzy się jakaś bariera. 

 

Współpraca ograniczona do przekazania informacji 

 

Współpraca z Ośrodkiem Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem polega na tym, że informujemy, 

że osoby mogą się tam zgłosić, że tam otrzymają pełną ofertę pomocy i też materialnej i tam 

kierujemy te osoby. Wysyłają nam oferty. 

 

My (policja) akurat nie mieliśmy okazji korzystać, ale taką informację przekazujemy osobom 

pokrzywdzonym. Jak potrzebują, to takie informacje przekazujemy. 

 

 

Brak działającego Ośrodka 

 

My nie mamy takiego ośrodka. 
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Jak były pieniądze z Funduszu Sprawiedliwości to Stowarzyszenie pomagało osobom pokrzywdzonym 

przemocą, ta pomoc była sprawna i płynna, ale chyba od trzech lat nie dostaje już grantów z tego 

funduszu.  Była fundacja, która pomagała, ale na ten moment nie ma takiej możliwości. 

 

Brak informacji o Ośrodku 

 

Nie wiemy o czymś takim (OPPP), coś tam słyszałyśmy, ale nie znamy żadnych szczegółów. 

Do nas do sądu nie dotarła taka informacja, jak powstają nowe punkty to informacje nie są 

przekazywane, nie ma przepływu informacji.  

 

Niestety nic o takim Ośrodku nie wiemy. 

 

Tak szczerze mówiąc, przez jakiś dłuższy okres nawet nie wiedziałem, gdzie taki ośrodek się znajduje. 

Jakoś brak informacji. A też pewnie specyfika zadań. Ja jestem kuratorem rodzinnym. Myślę, że 

kuratorzy do spraw dorosłych bardziej kontaktują się z ośrodkiem. 

 

Brak współpracy z Ośrodkiem 

 

No tak szczerze to nie mamy doświadczenia jeszcze współpracy z takimi ośrodkami. 

 

Powiem szczerze, że osobiście (policja) nigdy nie kontaktowałem się z tym ośrodkiem. Myśmy 

wszystko załatwiali zawsze przez MOPR. Ja tam nigdy nie współpracowałem za bardzo. 

 

Niekorzystne zmiany organizacji prowadzących OPPP 

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a9

 

 

W tym momencie wygrała to jakaś fundacja i ona się mieści u nas w Kielcach na Plantach. Faktycznie 

my w tym momencie nie mamy z nimi kontaktu. Jeżeli był ten Fundusz Poszkodowanych u nas, na 

Urzędniczej, mieliśmy kontakt z wszystkimi uczestnikami, z wszystkimi osobami, którym 

pomagaliśmy. Pomagaliśmy też na przykład ze strony prawnej, psychologicznej, ale też materialnej, 

czyli jakieś tam bony. Natomiast dużo też kobiet, które były z przemocy, u nas znalazły schronienie i 

przeczekały ten czas, który potrzebowały do tego, żeby podnieść się do życia samemu. Także u nas 

było to bardzo fajnie rozwiązane, ponieważ tak jak tutaj wspomniałam, mamy też schronisko dla 

kobiet. Więc u nas było tak wspaniale wszystko w jednym. Natomiast faktycznie w tym momencie, 

dwa lata temu, jak przejęła jakaś fundacja ten Fundusz Poszkodowanych, tak jakoś nie widzimy osób, 

które by też do nas się zgłaszały, że nie mają gdzie mieszkać, czy po jakąś inną pomoc.   

 

Podsumowując, większość uczestników wywiadów pozytywnie ocenia współpracę  

z Ośrodkiem Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem. Jednak niektórzy przedstawiciele instytucji 

pomocowych nie mają informacji lub nie znają OPPP lub w ogóle z nim nie współpracują.  

W niektórych powiatach takie Ośrodki nie działają.    

Uczestnicy wywiadów wskazali na dwa problemy, które pojawiły się we współpracy z ich 

instytucją: (1) brak przekazywania informacji przez OPPP po skierowaniu tam osoby potrzebującej 

oraz (2) zmiany organizacji prowadzących Ośrodek utrudnia budowanie długofalowej współpracy.  

 
 

Pracowników instytucji współpracujących z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem 

w ramach Sieci zapytano również o współpracę z innymi instytucjami. Najczęściej współpraca 

występuje pomiędzy Policją i ośrodkami pomocy społecznej. Badani wymienili jednak szereg 

instytucji zaangażowanych w pomoc osobom pokrzywdzonym  przestępstwem: 
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Współpracujemy z poradniami, komisjami alkoholowymi, grupami AA, organizacjami 

pozarządowymi. Ośrodki dla dzieci i młodzieży, ośrodki dla osób poszkodowanych i patrzymy co jest 

szyte na miarę.    

 

Policja, sądy, prokuratura, oświata, szkoły, przedszkola, żłobki, świetlicę środowiskowe. Właściwie  

z całą gamą instytucji pomocowych, oświata, Uniwersytet Wrocławski (tutaj organizujemy, debaty, 

spotkania w ramach współpracy).  

 

My (GOPS) na pewno z policją głównie, jeżeli chodzi o rejon to współpraca zawsze z dzielnicowym, 

poza tym szkoły, psycholodzy, pedagodzy, służba zdrowia, z kuratorami społecznymi, sądowymi. 

Współpraca jest dobra, wymiana informacji i takie wspólne działania to uważamy, że wszystko jest 

w porządku. 

 

Współpraca z OPS i zespołem interdyscyplinarnym – z mojego punktu widzenia jako komendanta 

komisariatu – jest na wysokim poziomie. Jest wymiana informacji, mamy te spotkania grup 

roboczych. Także tutaj też bliskość tych dwóch urzędów, też znamy się tutaj, jeśli chodzi  

o pracowników, więc tutaj tak naprawdę jest ta współpraca na wysokim poziomie. Także korzystając 

z okazji, też dziękuję właśnie pracownikom OPS, zespołu interdyscyplinarnemu za to, że ta 

współpraca jest. Dziękuję! 

 

W strukturach MOPR w Kielcach mamy ośrodek wsparcia dla osób doznających przemocy, 

stosujących przemoc. Prowadzone są tam warsztaty, terapie zajęciowe i u nas to jest obligatoryjne 

uczestnictwo w takich warsztatach dla osób stosujących przemoc. Oczywiście, bardzo często unikają 

kontaktu z terapeutami, ale jest to brane pod uwagę przez kuratora w ewentualnych sprawach 

sądowych, że nie współpracują i nie wykazują skruchy za popełnione uczynki. 
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Instytucje z którymi współpracujemy to szkoły, przedszkola, policja, dzielnicowy. Rzadko albo w ogóle 

nie uczestniczą w pomocy lekarze, czasem pedagodzy i tu to funkcjonuje fajnie, gorzej jest jak te 

dzieci są mniejsze i do żadnych placówek nie chodzą albo ludzie dorośli bez dzieci to wtedy jest 

trudniej dotrzeć. Do działań włączamy kuratorów zawodowych i sądowych. Najgorzej jest  

z lekarzami, służbą zdrowia. Powodem jest brak czasu i to że się tego boją, bo mają inny rodzaj relacji 

nie wchodzą w życie prywatne ludzi, ale i polityka placówki. Są szkoły które nigdy nie robiły i nie robią 

procedury NK a to nie świadczy że tam w ogóle niema przemocy. Podobnie jest w szpitalach. tam 

gdzie np pracuje były pracownik opieki społecznej to NK jest częściej uruchamiana. Czyli jest tu taka 

polityka z góry. Potrzebna jest edukacja ludzi , edukacja instytucji. Można odnieść wrażenie że 

przedstawiciele służby zdrowia nie mają świadomości ze są zobligowani ustawą do tego że jak jest 

podejrzenie stosowania przemocy to powinni działać. Trzeba to od tych instytucji zacząć 

egzekwować. Te instytucje są elementem większej całości i powinny współodpowiadać. Brakuje 

większej współpracy z prokuraturą i sądem. Trudno dotrzeć do osób decyzyjnych, to jest za dużo 

dokumentacji papierowej a mniej normalnej rozmowy. To bardzo kuleje. Sędziowie są tu najmniej 

szkoloną grupą na temat przemocy. Sądy wydają złe zalecenia . Powinno być większe 

zaangażowanie.   

 

 

My od lat współpracujemy z wojewódzkim ośrodkiem terapii  uzależnień i jest u nas taka zdrowa 

rodzinna przychodnia publiczna i położne mamy - zawsze mamy z ich strony wsparcie i pomoc szkoły. 

Nigdy nie było problemu jak trzeba było coś załatwić. 

 

Nawiązujemy nić porozumienia z zespołem służby sądowej - wspomaga nas i pomaga ukierunkować, 

przetrzeć szlaki w sądzie i to jest dla nas nowa ścieżka. 
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Współpracujemy z domem matki i dziecka gdzie są nasze klientki, mamy oczekujące dziecka albo 

które mają dzieci mogą się schronić na dłuższy okres  czasu i tam otrzymują pomoc psychologiczną, 

prawną. Ta współpraca jest dobrze rozwinięta. Współpracujemy z Ośrodkiem Szansa, gdzie nasze 

klientki mogą oczekiwać na lokal socjalny (dysponuje pokojami dla kobiet w ciąży i matek z dziećmi). 

 

Szkoły, kuratorzy, pracownicy socjalni, poradnie psychologiczno-pedagogiczne oraz rodzinne, 

poradnie zdrowia psychicznego, policja to są te miejsca, które mi tak na szybko przyszły do głowy, 

na pewno nie jedyne.                                      

 

My jako pracownicy poradni współpracujemy przede wszystkim ze szkołami, z pedagogami 

szkolnymi i właśnie tutaj próbujemy jakby dowiedzieć się więcej o sytuacji danego dziecka czy 

rodziny, bo też my mamy troszkę inną wiedzę, a szkoła ma inną, pedagog szkolny ma inną, 

wychowawca, nauczyciele. Także oprócz właśnie oprócz MOPR-u, to też tutaj, oprócz kuratorów, to 

ze szkołą jeszcze. 

 

Jako kurator to również bardzo, bardzo chwalę sobie i bardzo owocna jest właśnie współpraca  

z wychowawcami rodzin, gdzie są dzieci. Proszę sobie wyobrazić, że to wpływa jakby 

dwukierunkowo. Ja czerpię jakby taką i wiedzę, i umiejętności, które należałoby w tej rodzinie 

wprowadzić, ale również wychowawcy, fantastyczni ludzie – naprawdę, ten rok był cudowny – 

korzystają z moich jakby może podpowiedzi i ułatwiają temu dziecku rozwój. I cudownie jest 

współpracować z ludźmi w MOPS-ach, którzy też w taki sposób podchodzą. I to rzeczywiście ja  

z wieloma GOPS-ami, z wieloma ludźmi z GOPS-ów, jak mówię, chylę czoła przed ich ciężką pracą  

i wiem, że ich te działania naprawdę czasami są bardzo trudne, tak, ale skuteczne. Także wszystkim 

paniom, które dzisiaj są tutaj, a pracują w GOPS-ach, ja też przed wami chylę czoła, bo to jest bardzo 

trudna praca i wymagająca. 
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My (OPS) współpracujemy ze szkołami, z poradnią, z powiatowym centrum pomocy rodzinie,  

z komendą powiatową policji, szpitalem, służbą zdrowia, z przychodnią, to jest chyba, z tego co 

pamiętam, przychodnia prywatna, dobrze? Tam mamy lekarzy psychiatrów. W tej chwili nie będę 

wymieniać nazwy. Od razu nadmieniam, że moim pobożnym życzeniem jest, aby zespół nawiązał 

współpracę z prokuraturą, abyśmy mogli na tak zwany „telefon” pewne rzeczy omawiać (bardzo 

pilne), jak również z sądem, gdzie czasami na przykład mamy sytuację, gdzie no nie ma czasu na 

pewne działania, tylko trzeba natychmiast reagować i robić pewne rzeczy, a wiadomo, że sąd nie 

podejmuje pewnych decyzji ad hoc, tylko musi zebrać materiał dowodowy. Więc tu przydałoby się 

nam nawiązać współpracę, bo tego na tę chwilę nie mamy. 

 

Do grupy roboczej dopraszane są osoby, które akurat mogą coś wnieść do pracy grupy roboczej  

i okazać się osobami pomocnymi w tworzeniu planu pracy czy później realizacji tego planu pracy. 

Więc szereg tych instytucji współpracujących jest bardzo duży. To nie są tylko obligatoryjnie 

wymienione w ustawie o przeciwdziałaniu przemocy, ale to są pedagodzy szkolni, to są kuratorzy, 

kuratorzy-karniści, kuratorzy do spraw nieletnich. Najczęściej współpracujemy z policjantami, z 

dzielnicowymi i pracownikami socjalnymi, ogniwo do spraw nieletnich. Także są to osoby, które mają 

ten najbliższy i najbardziej częsty kontakt zarówno z osobą poszkodowaną, jak i ze sprawcą 

przemocy. Ale właściwie współpraca instytucjonalna jest, jeżeli tylko ktoś wyraża chęć współpracy z 

nami, to raczej taka nieograniczona, jeżeli może to być pomocne dla naszego klienta. 

 

Jako przedstawiciel szkoły, to wygląda to tak, że dość często informacja o tym, że w rodzinie ucznia 

jest wszczęta procedura niebieskiej karty, jeżeli my sobie sami nie zadbamy o to, żeby ją mieć, to po 

prostu nie dociera, zanim zbierze się grupa robocza. A wiadomo, że ta grupa robocza nie ma 

możliwości zwyczajnie zebrać się dzień czy dwa dni po interwencji, kiedy te dzieciaki i młodzież tak 

najbardziej jest w momencie, kiedy najbardziej potrzebują wsparcia i to my ich mamy fizycznie  

i realnie. Bardzo często takie informacje trafiają później. Zastanawiałam się nad tym jakby pod 
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kątem, czy to są rozwiązania prawne, które są konieczne, żeby jakoś uwzględnić jakby tę rolę szkoły, 

bo mowa jest o tym, że nie ma psychologów. W każdej szkole jest psycholog, który z dzieciakami 

pracuje, a czasem nie wie, że ma z kim pracować. 

 

szkoła współpracuje na pewno z opieką społeczną, to jesteśmy jak najbardziej, z sądem rodzinnym 

również, jeżeli to w tym kierunku, ale to chodzi tutaj głównie nie tyle o sytuacje przemocowe, tylko 

opiekuńcze, czyli powierzenie opieki na przykład babci z powodów tam różnych. Więc to jest sąd 

rodzinny, no i Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie. No oczywiście z policją tutaj jak najbardziej. 

Natomiast z jakimś ośrodkiem specjalistycznym to nie mieliśmy możliwości. 

 

Instytucje to ludzie. Na pewno dużo daje, bo każdy z nas ma w sobie taką odwagę na to, żeby nawet 

po godzinach urzędowania danej instytucji, ponieważ mamy w większości do siebie numery 

telefonów, gdzieś zadzwonić, poradzić się, spytać i tak dalej. Także to jest naprawdę bardzo duży 

plus. 

 

Ja ogólnie uważam, że współpraca układa się, bo często jesteśmy w sytuacjach, gdzie jedziemy na 

jednym i tym samym wózku. Więc ta współpraca musi się układać, czy tego chcemy, czy nie. 

Natomiast bardzo komplikuje tutaj całą sprawę biurokracja, moim zdaniem. Ze względu na to, że 

często jest tak, że żeby wszcząć jakąś sprawę, zająć się daną sprawą, najpierw trzeba uśmiercić kilka 

drzew i tony papieru sporządzić, ażeby w ogóle cała procedura ruszyła. To jest tak jakby chyba naszą 

taką główną zmorą tutaj, że te terminy, czas i liczba spraw. Po prostu roboty jest coraz więcej, a ludzi 

nawet coraz mniej, bo po prostu nikt z nas nie jest robotem. I jak już przypada na jedną osobę 

kilkadziesiąt spraw, to siłą rzeczy ta osoba nie jest w stanie rzetelnie zrobić, żeby tę konkretną jedną 

sprawę od „A” do „Z” rzetelnie wykonać. Robi się to często też ogólnie, natomiast rzadko kiedy 

zagłębiamy się w jakąś naprawdę sprawę, aby było to rozpracowane na każdy możliwy atom. 

Uważam, że to jest głównym problemem. Już nie tyle co sama współpraca z instytucjami, tylko same 
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procedury, które temu towarzyszą. 

 

Jeszcze ewentualnie może wchodzić w grę, co prawda tutaj o współpracy takiej ścisłej nie mówimy, 

natomiast ewentualne kierowanie wniosków do gminnej komisji rozwiązywania problemów 

alkoholowych. Bo tutaj w większości też tych przypadków dotyczących znęcania, przypadków 

dotyczących przemocy w rodzinie pojawia się alkohol, już nie mówiąc o innych substancjach 

psychoaktywnych. Na dobrą sprawę, jeżeli ktoś już w którymś momencie decyduje się, aby ta pomoc 

nastąpiła realnie, bo czasami rozwiązujemy doraźnie wyłącznie, po czym okazuje się, że następnego 

dnia czy też po dwóch dniach osoby zmieniają zdanie i te wprowadzone wcześniej zakazy i nakazy 

ścisłe, słabo egzekwować, jeżeli dalej rodzina zamieszkuje razem. Ale jeżeli już ktoś bardzo mocno 

chce, to ewentualne kierowanie i wysyłanie wniosków do tej gminnej komisji rozwiązywania 

problemów. 

 

A ja tu jeszcze dodam, że zawsze, jeżeli jest jakiś problem w rodzinie, to ja jako policjant przynajmniej 

wychodzę naprzeciw tym ludziom. Mam sporządzonym swój taki wykaz instytucji wspierających 

rodziny i teraz, jak tak szybko myślę, jest około siedmiu instytucji, oczywiście pomijając ten już MOPR, 

bo to jest pewnik, że tutaj na pewno z takimi instytucjami się współpracuje. To ja jeszcze, chociażby 

w kontakcie telefonicznym, jestem na przykład z poradnią psychologiczno-pedagogiczną, centrum 

interwencji kryzysowej, bo tam też, jeżeli na przykład jakieś noclegi chociażby są potrzebne dla tych 

osób dotkniętych przemocą, interwencyjnie się tam ich umieszcza, jeżeli oczywiście jest miejsce. 

Wojewódzki ośrodek terapii uzależnień – tak samo. Jest jeszcze Gdański Ośrodek Pomocy 

Psychologicznej dla Dzieci i Młodzieży. To też jest bardzo przydatna instytucja, bo te dzieciaki 

najczęściej właśnie są najbardziej dotknięte tą przemocą; jeżeli już nie bezpośrednio, to pośrednio. 

Bo takie dziecko potem, niestety, ma ślad na psychice i prędzej czy później te sytuacje, które się dzieją 

w domu, nawet już po rozstaniu darcie kotów między rodzicami, też zostawiają piętno na tych 

dzieciakach. Do tego jeszcze Gdańskie Centrum Profilaktyki Uzależnień – również tutaj z nimi 
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współpracowałem niejednokrotnie, fajnie wygląda to wszystko. W Sopocie też – z tego, co pamiętam 

– był jeden młodzieżowy ośrodek terapeutyczny. To już jest bezpośrednio dla tych dzieci, które są 

dotknięte jakimiś już nałogami, że tak definitywnie sobie nie radzą z własną problematyką. Jest 

jeszcze taki telefon zaufania dla osób dotkniętych właśnie uzależnieniami narkotykowymi. 

Ogólnopolski Narkotykowy Telefon Zaufania – tak się nazywa i zawsze też podaję ten numer właśnie 

osobom uzależnionym. A od jakiegoś czasu, przyznam szczerze, że też po jednym ze szkoleń 

(superwizji) wszedłem we współpracę ze Stowarzyszeniem Osób Głuchoniemych i to jest bardzo 

cudowne, bo oni tam mają osoby, które przychodzą jako tacy – można to nazwać – biegli tłumacze. 

Jeżeli osoba, która jest głuchoniema, jest dotknięta przemocą, to wtedy z tej instytucji przychodzi 

odpowiedni człowiek i on po prostu tłumaczy cały protokół na język migowy i tak dalej. Więc to też 

jest świetne, że taka w ogóle instytucja jest. To są chyba takie najważniejsze instytucje, z którymi na 

co dzień współpracuję. 

 

 

Wypowiedzi uczestników wywiadów pokazują, że bardzo wiele instytucji zaangażowanych 

jest w pomoc osobom pokrzywdzonym przestępstwem. Ich współpraca różnie się układa i bardzo 

często zależy od osobistych kontaktów pracowników różnych instytucji (brak formalnych, 

regulowanych prawnie zasad współpracy). Najtrudniej współpraca układa się z prokuraturą, sądami 

i ochroną zdrowia, na co najczęściej zwracali uwagę uczestnicy wywiadów. 

 

Identyfikacja dobrych praktyk w zakresie pomocy pokrzywdzonym 
przestępstwem i/lub świadków 
 

Uczestnicy wywiadów wymienili i opisali swoje działania ukierunkowane na pomoc osobom 

pokrzywdzonym przestępstwem, które się sprawdzają. Poniżej wypisano poszczególna działania 

wraz z przykładowymi wypowiedziami badanych: 
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• Zapewnienie kompleksowej i szerokiej pomocy specjalistycznej 

 

Jesteśmy dużym miastem i fajnie to mamy zorganizowane, mamy zasoby, gdzie możemy tą osobę 

skierować, czy potrzebuje pomocy prawnej czy pomocy psychologa, czy tutaj pracownika socjalnego, 

żeby zaoferować pomoc finansową, działamy interdyscyplinarne, współpracujemy ze sobą, to u nas 

działa i przy tej interdyscyplinarności osoba czuje, że dostaje wsparcie i nie jest sama, że jak jest jakaś 

potrzeba, to wie, że może się do nas zwrócić i my będziemy wspierać w działaniach, które chce 

podjąć. 

 

Jak osoba mówi, że sobie radzi (przez jakiś czas była w tym związku przemocowym, ona nauczyła się 

sobie radzić) w grupie roboczej oferujemy pomoc psychologiczną, tłumaczymy, że osobie może się 

wydawać, że sobie radzi, to jednak ten negatywny skutek jest, trzeba go przepracować, bo są dzieci, 

bo jak są dzieci to musi jednak skorzystać z pomocy psychologa. 

 

Na pewno wsparcie dla ofiary, to że to osoby mogą się podzielić z nami swoimi problemami i możemy 

ich skierować do psychologa np, możemy udzielić wsparcia materialnego jeżeli jest potrzebne, 

poinformować tą osobę o dalszej procedurze, gdzie może skorzystać z dalszej pomocy. Wydaje mi 

się, że też mieć takie zaplecze specjalistów zwłaszcza jeśli chodzi o zakres przeciwdziałania przemocy 

w rodzinie, czyli chociażby podstawy: poradnictwo psychologiczne czy możliwość skierowania na 

jakieś mediacje, na terapie, żeby mieć narzędzia dla takiej rodziny, która doznaje tej przemocy, żeby 

mieć zaplecze jakiś narzędzi z których możemy korzystać. To jest jeszcze ważne. 

 

W MOPS obowiązują określone procedury i działania są z góry określone. Np. działania związane  

z procedurą Niebieskiej Kraty mają swój rytm i swoje zasady. Naszym głównym celem jest dotrzeć 

do tej osoby potrzebującej pomocy i zaoferować jej pomoc i zmotywować ją żeby tę pomoc przyjęła, 
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skorzystała. Dobrze jest pobyć z tą osobą, starać się zrozumieć, nie oceniać nie krytykować, ważne 

jest bycie z tą osoba w tym trudnym momencie zaraz na drugi dzień po zdarzeniu żeby dać się 

wypowiedzieć, dać przestrzeń, po prostu być z tą osobą. 

 

Ja mam takie przekonanie, że kompleksowość to jest ten czynnik który najbardziej służy osobom, 

które doświadczają przemocy i są uwikłane w przemoc. I to że pracujemy w kompleksowy sposób 

tzn. że jest realizowana procedura Niebieskiej Karty to nasi klienci mogą korzystać z pomocy 

specjalistów, z pomocy prawnej, psychologicznej, terapeutycznej i ten element kompleksowej 

pomocy osobom pokrzywdzonych jest dobrą praktyką. 

 

Jeżeli chodzi o metody, które sprawdzają się w mojej pracy, a jestem asystentem rodziny, to przede 

wszystkim poradnictwo psychologiczne, prawne i socjalne. Bardzo dużo osób korzysta z porad 

psychologa. I przede wszystkim indywidualny plan pomocy takiej rodzinie, który powinien być – 

według mnie – jasny, konkretny, a przede wszystkim wykonalny dla osoby pokrzywdzonej.  

I co jeszcze? Uważam, że warto odpowiednio nisko ustawić swój poziom oczekiwań i założyć, że nie 

damy rady zmienić innej osoby. Uważam, że osoba pokrzywdzona sama musi do tej zmiany dojrzeć. 

No i następuje to we właściwym dla niej tempie. Musimy brać pod uwagę tempo naszej klientki, 

natomiast nie nasze tempo. Rzadko kiedy udaje mi się takiego klienta na przykład namówić na to, 

aby został umieszczony w specjalistycznym ośrodku dla ofiar przemocy. 

 

Wysłuchanie, danie przestrzeni i przede wszystkim propozycja, że możemy wejść w jakiś proces 

pomocowy. Na pewno takie tylko jednorazowe spotkanie, porozmawianie niewiele by dało. Osoby 

potrzebują jakiegoś takiego ukonkretnienia, nazwania, co się dzieje w nich, jak to odnieść do całej 

sytuacji, ale przede wszystkim tego, że będą zaopiekowane. Zapewniamy pomoc terapeutyczną. 

Najpierw ona tylko jakby konkretyzuje się na spotkaniu z tą sytuacją, którą osoby przeżyły, ale 

potem, gdy już jest zawarte takie przymierze terapeutyczne, to powolutku idziemy dalej. Ale to, co 
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mi takie pierwsze przychodzi na myśl, to zapewnienie czasu, że to będzie proces, że to będzie jakiś 

szereg spotkań. Czyli z tego, co komunikują te osoby, dla nich najważniejsze jest to, że mogą spotykać 

się z tym bólem, cierpieniem, gdzie mogą ukonkretnić tę sytuację, którą przeżywają, nazwać.  

No i też kwestia pokierowania, co jeszcze można w tej sprawie zrobić. Jakby ta sprawa też wchodzi 

na drugi nurt, że ewentualnie spotkanie z prawnikiem, jak się odnieść do tego prawnie. Czy jakaś 

pomoc właśnie pracowników socjalnych, kwestia założenia niebieskiej karty. Ale ja bym powiedziała, 

że istotą jest to, żeby tej osoby nie zostawić, że ona wie, że ma zapewnione spotkanie za dwa 

tygodnie czy za tydzień, że to jest zapewnione i będzie trwało pół roku czy rok, w zależności, ile ta 

osoba potrzebuje spotkań. To wysłuchanie, wsparcie początkowe, że ono potem przejdzie w jakiejś 

zaopiekowanie się tą osobą, a potem w jakąś konkretną terapię, że dlaczego ona na przykład nie 

może sobie poradzić z tą sytuacją, odeprzeć jakieś lęki wobec sprawcy, żeby jakoś szukać pomocy – 

też to jest nakierowanie na tę jednostkę – co w niej nie pozwala na przykład uczynić kroku do przodu, 

wyjść z tej sytuacji, w zależności od tego, jakie to było zdarzenie. 

 

Może jeszcze tylko dodam, że oprócz tych indywidualnych spotkań też proponujemy tym osobom 

równolegle spotkania grupowe terapeutyczne. To też jest takie efektywne w działaniu, bo osoby 

słyszą historie innych osób, które są dla nich też jakimś takim wsparciem emocjonalnym,  

i jednocześnie ta siła oddziaływania grupy, nie tylko pojedynczego terapeuty, też jest ważna. Także 

te grupy wsparcia dla ofiar przemocy, ale też grupy po prostu terapeutyczne, gdzie jest 

oddziaływanie też szeregu, kilku osób. No i też jest poradnictwo prawne. Mamy prawnika w naszym 

Ośrodku Interwencji Kryzysowej. To, co jest charakterystyczne, to ta nasza współpraca, że czasem 

się zdarza, że osoba trafia do niego jako pierwszego, on po spotkaniu przekierowuje i proponuje 

spotkanie z terapeutą albo wejście w grupę. A my jednocześnie jako terapeuci proponujemy też, jak 

widzimy, że osoba nie jest sprawnie zaopiekowana, te spotkania. Chyba istotą jest to, że jest takie 

działanie wielopłaszczyznowe, czyli pomoc prawna i pomoc terapeutyczna, która też biegnie tak 

dwubiegunowo: indywidualne spotkania i spotkania grupy czy grupy wsparcia, czy też grupy 
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terapeutyczne. Na przykład ja też prowadzę grupę terapeutyczną dla osób z trudnościami  

w relacjach. Też tu się mieszczą te relacje małżeńskie, rodzinne, gdzie dochodzi do przestępstw. 

Mamy też psychologów dziecięcych, którzy pracują indywidualnie. A jednocześnie była, teraz to przez 

pandemię wstrzymała się grupa, ale trening zastępowania agresji albo grupa socjoterapeutyczna, 

to wsparcie dla dzieci. Nawet jak takie dziecko czy młoda osoba, też nastolatek potrzebuje pomocy, 

to tak to wygląda, że pierwsze spotkanie jest z rodzicem. Potem dopiero dziecko wchodzi w proces  

i też są proponowane grupy dla tych dzieci. Funkcjonowała i ma zamiar zacząć od września też 

funkcjonować grupa „Szkoła dla rodziców”. To też jest grupa taka edukacyjna. 

 

Jeżeli chodzi o pracowników socjalnych, o przeciwdziałania przemocy, czyli tych realizujących 

procedury, to my w pierwszym rzędzie musimy zadbać o interwencję. My jesteśmy interwentami, 

więc realizujemy cele ośrodka, czyli zabezpieczyć tu i teraz, żeby więcej nie dochodziło do tej 

przemocy w tej rodzinie. Więc jesteśmy w takiej podwójnej trochę roli, najpierw interwenta, potem 

pomagacza, i najlepiej by było, żebyśmy pracowali takim systemem, żeby ta osoba sama chciała  

z tego skorzystać. Wiadomo, że nikt nie chce być korygowany, pouczany, kierowany i gdzieś tam 

stymulowany do jakichś działań, które nie wynikają z jego potrzeb. Więc najczęściej tutaj stosujemy 

takie metody jak tester, czyli ta terapia skoncentrowana na rozwiązaniach, gdzie podążamy za 

klientem, aczkolwiek mając też na uwadze to, żeby go zabezpieczyć. Jest to trudne do tego, żeby po 

prostu taką osobę ukierunkować, pokierować i z nią rozmowę przeprowadzić, żeby ona po prostu 

sama zechciała. Bo jeżeli zaczniemy to narzucać, to wiadomo, że nikt nie chce skorzystać z tej 

pomocy. To jest trudna sztuka tak naprawdę tak rozmawiać z tymi osobami, żeby one czuły, że to 

jest ich pomysł, a nie nasz. Dawać te pomysły, ale oni wybierają z tego wachlarza pomocowego 

naszego. 

 

• Współpraca instytucjonalna 
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Współpraca z Ośrodkiem dla osób pokrzywdzonych przestępstwem w Ostrowcu. Wiadomo, małe 

gminy (gminy wiejskie) nie mają takich wspaniałych możliwości jak większe ośrodki, gdzie jest 

łatwiejszy dostęp do specjalistów. Nam się bardzo dobrze układa współpraca z ośrodkiem  

w Ostrowcu. Niedaleko nas jest też w Starachowicach. Też jest w porządku. Ale z naszych obserwacji 

te osoby pokrzywdzone, które trafią do Ostrowca, jakoś osiągają swój cel, czy ten rozwód jest 

doprowadzony do końca, czy ta pomoc dla osób pokrzywdzonych jest taka kompleksowa i nie kończy 

się tylko na tym, żeby załagodzić ten kryzys, który w danym momencie powstał, tylko żeby nie 

dopuścić już do nawrotu, do przemocy. Największe sukcesy to wtedy, jak już trafią nam osoby do 

Ostrowca. 

 

Współpraca na linii rewir dzielnicowych – MOPS – jak również ośrodek okręgowy pomocy ofiarom 

przestępstw. Czasami takie działanie wyprzedzające potrafią zapobiec pewnym sytuacjom, gdzie 

kontakty takie robocze dzielnicowi – pracownicy MOPS – kuratorzy sądowi doskonale się 

sprawdzają. Niekiedy to są takie działania wyprzedzające, zanim dojdzie, albo żeby nie doszło do 

nieszczęścia. Dzięki takim działaniom można wcześniej spróbować pomóc takim osobom i wskazać 

im miejsca, gdzie mogą tę pomoc otrzymać. 

 

Też współpraca z ośrodkiem interwencji kryzysowej. To, że go mamy, że jest to schronienie, że nie 

musimy go szukać poza miastem – to jest ważne. 

 

Myślę, że też ważną taką jest współdzielenie instytucji pomocowych, taka współpraca. Mamy do 

siebie kontakt, to jest też bardzo pomagające. 

 

To, co na pewno się sprawdza, to interdyscyplinarność, to podejście kilku instytucji, które zajmują się 

rodziną. 
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• Towarzyszenie i wsparcie w podejmowanych procedurach prawnych 

 

Ważne jest towarzyszenie tej osobie przy przejściu przez tą całą procedurę. Jeśli taka osoba ma to 

wsparcie czy to ze strony rodziny czy ze strony pracownika socjalnego, to te działania są 

skuteczniejsze.  

 

Ja mam takie doświadczenia, że to co u nas najbardziej działa to pomoc psychologiczna, prawna  

i interwencyjna. Interwencyjna rozumiana jako np. uruchomienie procedury Niebieskiej Karty, ale też 

interwencja rozumiana jako towarzyszenie klientom w różnych instytucjach. No i to u nas głównie 

działa. 

 

• Diagnoza problemu i opracowanie planu działania 

 

Tworzymy plan pomocy, diagnozujemy, co się stało, jakie prawa są naruszone (pracownik socjalny, 

dzielnicowy). Jak zapraszamy osobę badamy na co ma gotowość, działamy, żeby prawa nie były 

naruszane, żeby zaprzestać, żeby ustała przemoc. Plan działania często jest optymistyczny na 

początku, a później sprawdzamy na co ma gotowość ta osoba poszkodowana. 

 

 

 

• Udzielanie informacji osobie pokrzywdzonej 

 

Pierwsze spotkanie z grupy roboczej, kiedy spotykamy się z osobą, pokazujemy osobie jakie są 

mechanizmy pomocy, że przemoc to przestępstwo i trzeba to zgłaszać, żeby była świadoma jak dbać 

o swoje prawa. 
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Udzielamy też (policja) osobie pokrzywdzonej informacji, gdzie może się taka osoba zgłosić po 

pomoc, czyli, wiadomo, zespół interdyscyplinarny w OPS, jak również inne instytucje, które są  

w stanie pomóc takiej osobie. 

 

Dajemy do sądu ulotki, które wskazują adresy, telefony, namiary na instytucje pomocowe. 

 

W każdym postępowaniu przygotowawczym istnieje coś takiego jak informacja dla pokrzywdzonych. 

Inaczej się zachowują i inne potrzeby mają pokrzywdzeni dotknięci przestępstwami przeciwko życiu 

i zdrowiu, inna to jest trauma, inaczej pokrzywdzeni dotknięci kradzieżą, włamaniem, gdzie nie ma 

kontaktu ze sprawcą, inaczej pokrzywdzeni kategorią rodzinną, dlatego tutaj dużo zależy od 

przeszkolenia naszych policjantów. My nie mamy obligatoryjnego szkolenia z empatii czy potrzeb 

pokrzywdzonych, ale policjanci w 90% wiedzą, gdzie kierować osoby potrzebujące. 

 

Przekazanie jakiegoś dokumentu, w którym jest spis informacji z adresami instytucji pomocowych. 

 

Mamy tu taką stworzono siedlecką ścieżkę pomocową i mamy taką wspaniałą ulotkę zrobioną dla 

osób, które się do nas zgłaszają z różnymi problemami. I tam są właśnie wypisane instytucje, które 

udzielają pomocy, są adresy, są telefony. I to jest też dla nas takie pomocne na to spotkanie 

interwencyjne z osobą, która się do nas zgłosiła. To nam na pewno pomaga. 

 

• Asystent rodziny 

 

Ja bardzo bym chciała zwrócić uwagę na rolę asystenta rodziny. Bardzo, bardzo pomocne osoby. 

Bardzo. Bo to jest taka osoba pośrednia właśnie. Pracownik socjalny tam kontroluje, prawda? 

Kurator kontroluje, sprawdzają. A asystent to jest taka osoba, która bardziej pomaga, próbuje gdzieś 

tam wskazać odpowiednie miejsce, odpowiednie – nie wiem – jakieś rozwiązanie dla tych rodzin. No 
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i jest… Mam wrażenie, że te osoby, które ze mną rozmawiają o asystentach, to ci asystenci są takimi 

no jakby bliskimi osobami, gdzie – nie wiem – wzbudzają zaufanie, są osobami pomocnymi i takimi 

– no nie wiem – bardziej jak dobry przyjaciel takiej rodziny. Także wskazują odpowiednią drogę  

i naprawdę bardzo doceniam pracę asystentów rodziny. 

 

• Praca ze sprawcą przemocy 

 

Kontakt i monitorowanie sprawcy w tej rodzinie. 

 

Zatrzymać przemoc najlepiej można poprzez działania skierowane do sprawcy albo żeby była 

równowaga działań ze strony osoby doświadczającej przemocy, jak też sprawcy. Bo jeżeli sprawca 

nie przejdzie skutecznej terapii, to może skrzywdzić następną osobę. U nas pokutuje ten model że 

cały ciężar ustania przemocy przekładamy na ofiarę przemocy - to ona ma podjąć działania, terapię, 

skontaktować się z prawnikiem, pójść do specjalistów. Natomiast sprawca jest nietykalny i nie 

można go do niczego zmusić. W stosunku do sprawców, którzy są na warunkach wolnościowych, to 

system nie bardzo działa, bo nie mamy możliwości żeby ich przymusić do udziału, możemy tylko 

grzecznie prosić. 

 

Oczywiście, prowadzenie psychoterapii, terapii par w sytuacji przemocy jest niemożliwe i wtedy 

często proponujemy takiemu panu grupę korekcyjno-edukacyjną dla osób stosujących przemoc  

w rodzinie. Jeżeli to jest powiedziane w taki sposób, że służy to jednak ratowaniu małżeństwa, ile się 

da, to ci panowie bardzo często na to przystają i korzystają z tego rodzaju wsparcia. 

 

Nasz pomysł z ostatniego roku, żeby te osoby, które przejdą ten etap korekcyjno-edukacyjnego 

treningu, potem mają okazję do uczestnictwa w grupie terapeutycznej, czyli idą w głąb, poznawszy 
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już swoją agresję, swoje mechanizmy stosowania przemocy, patrzą, skąd to się bierze: sięganie do 

dzieciństwa, do innych jakichś aspektów z historii życia, czyli taka kontynuacja. 

 

• Środki zapobiegawcze (prokuratorskie, sądowe) oraz izolacja od sprawcy przemocy 

 

Policja, u nas świetnie sprawdzają się środki zapobiegawcze wydane przez prokuratora np. dotyczące 

nakazu opuszczenia lokalu wspólnie zajmowanego, nakazu zbliżania się do pokrzywdzonych. U nas 

funkcjonuje to beż żadnego problemu. W trakcie złożenia zawiadomienia przez ofiarę prokurator 

tego samego dnia zapoznaje się z Aktami i już następnego dnia taki nakaz i /lub zakaz obowiązuje 

dla sprawcy, ofiary bardzo szybko mają poczucie bezpieczeństwa ze strony organów ścigania. Nakaz 

prokuratorski wydawany jest na okres 2-3 miesięcy a później idzie to do dyspozycji sądu i sąd może 

te dyspozycje przedłużyć albo je uchylić. Policja stosuje nowy przepis o natychmiastowej eksmisji  

a najbardziej sprawdza się wtedy kiedy pokrzywdzony chce żeby coś się wydarzyło ale żeby on nie 

składał zawiadomienia. Najlepiej żeby organa same podjęły działanie, żeby pokrzywdzony nic nie 

musiał podpisywać i ten nowy przepis daje taką możliwość. Ofiara składa tylko oświadczenie a nie 

zawiadomienie. To po 14 dniach ustaje , chyba że w tym czasie lub po ofiara złoży zawiadomienie. 

Jest to procedura uproszczona, ale żeby to jeszcze sprawniej szło to powinno być jeszcze mniej 

papierologii. Żeby nie było nadużyć my jako policja sami musimy sobie na szybko zdobyć jakichś 

świadków, rodzinę którzy potwierdzą że tutaj nie dochodzi do żadnych nadużyć ze strony ofiary.  

Z punktu widzenia policji ta nowa procedura jest bardziej pracochłonna niż zawiadomienie złożone 

przez ofiarę. Musimy na samym początku rozpoznać czy dana osoba np boi się złożyć zawiadomienie 

a czy np po prostu się jej nie chce, np. chodzić po sądach. 

 

Ja mam taką wygodę, że udzielam schronienia osobom dotkniętym przemocą w rodzinie i to jest na 

pewno coś co się sprawdza w pierwszej kolejności. Po prostu izolacja od przemocy. 
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Narzędzie, które się sprawdza, to zapewnienie takiej osobie tytułu prawnego do zajmowanego 

wspólnie ze sprawcą przemocy lokalu, czyli pomoc w uzyskaniu mieszkania. W momencie, kiedy 

otrzymuje mieszkanie, lokal socjalny przypisanej do siebie, wtedy jest odizolowana od swojego 

sprawcy. 

 

My, jako policja, oczywiście tutaj realizujemy szereg czynności na różnych płaszczyznach: od 

podejmowania interwencji właśnie tych najprostszych, gdzie mamy zgłoszenia do ewentualnie 

jakiejś przemocy domowej, gdzie policjant jedzie na miejsce, no i musi podjąć interwencję, musi 

zareagować. Nasza rola jako policji sprowadza się do pomocy takiej doraźnej, czyli izolacji sprawcy 

z przestępstwa czy sprawcy też przemocy domowej od tej osoby pokrzywdzonej. Od 30 listopada 

2020 roku ustawodawca scedował na policję, w ramach kodeksu postępowania cywilnego, 

możliwości wydania zakazu, nakazu zbliżania się, bądź też opuszczenia miejsca przebywania sprawcy 

przemocy pod danym adresem. No i też realizujemy takie czynności. No i tutaj, jeśli chodzi o policję, 

to w ostatnim czasie pani przewodnicząca zespołu interdyscyplinarnego może powiedzieć, że w 2021 

mamy więcej tych nakazów, zakazów, więcej niebieskich kart. 

 

 

• Procedura Niebieskiej Karty 

 

Jeśli chodzi o to co się sprawdza, to na pewno procedura Niebieskiej Karty. 

 

W procedurze Niebieskiej Karty jest 5 instytucji, które mocno współpracują i nacechowane są na 

rodzinę. I tutaj mamy i policję, mamy opsy, mamy gminną komisję do spraw rozwiązywania 

problemów alkoholowych, mamy oświatę, mamy służbę zdrowia i te wszystkie instytucje działają na 

rzecz rodziny. 
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• Edukacja społeczeństwa w zakresie reagowania na przemoc 

 

Jeszcze można dodać też edukację społeczną, która jest na takim dość wysokim poziomie, gdzie 

widać (to ostatni przypadek), że sąsiedzi potrafią zareagować, czyli nie boją się, już nie ma tego lęku, 

że ja nie zadzwonię, może to zrobić ktoś inny. Ale dzięki temu sytuacja wychodzi. Nawet niedawno 

opieka nad małoletnim dzieciaczkiem, gdzie dzięki reakcji sąsiadów nie doszło do tragedii. Więc to 

idzie w takie działania lokalne, uczulające, edukacyjne. Przynosi efekty taka działalność. 

 
Podsumowując, uczestnicy wywiadów najczęściej wskazywali interdyscyplinarność 

udzielania pomocy osobom pokrzywdzonym oraz współpraca między instytucjami jako najbardziej 

skuteczne działania. Procedura Niebieskiej Karty oceniania jest pozytywnie – wymusza 

interdyscyplinarność pomocy i współpracę międzyinstytucjonalną. Sprawdza się informowanie  

o instytucjach udzielających wsparcia oraz towarzyszenie i wsparcie w podejmowanych procedurach 

prawnych osobom pokrzywdzonym przestępstwem. Ważne są środki zapobiegawcze 

(prokuratorskie, sądowe) oraz izolacja od sprawcy przemocy. Badani podkreślali także konieczność 

działań korekcyjno-terapeutycznych wobec sprawcy przemocy.  

 
 

Po tym jak uczestnicy wypowiedzieli się na temat efektywnych działań, jakie sami podejmują, 

zapytano ich o dobre praktyki (z Polski i z zagranicy), które warto byłoby wdrożyć w udzielaniu 

pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem i/lub świadkom. Badani podali wiele ciekawych 

rozwiązań: 

• Instytucje dedykowane pomocy osobom doświadczającym przemocy w rodzinie 

 

Osoba pokrzywdzona, mówię teraz o przemocy w rodzinie, jak jest izolowana od sprawy, to nie jest 

izolowana do dedykowanych ośrodków, ten system w innych krajach jest wieloszczeblowy i bardzo 
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mi się podoba. W tych krajach kobieta, bo to ona najczęściej doświadcza przemocy, żeby miała  

z dziećmi zapewnione mieszkanie, ośrodek, schronisko, dedykowane miejsca, bo czasem ma bardzo 

wielki opór przed tym. Jest system wyjścia z tej sytuacji przemocowej, bo często te kobiety nie mają 

własnego mieszkania i są skazane na mieszkanie z teściami, gdzie doświadczają tej przemocy, gdzie 

mieszkanie należy do sprawy. Bardzo bym chciała żeby taki system w Polsce był dostępny  

w większym wymiarze niż jest. 

 

Kompleksowa pomoc dla ofiary przemocy, żeby osoba kiedy zdecyduje się zgłosić to otrzymuje 

długotrwałą pomoc psychologiczną, prawną schronienie i środki na utrzymanie. My wspieramy 

psychicznie ale nie możemy na dłuższą metę wspierać materialnie taką osobę. Nie jesteśmy w stanie 

zapewnić poczucia bezpieczeństwa tej osobie, aby ona mogła podjąć te trudne działania. 

 

• Instytucje dedykowane pomocy sprawcom przemocy w rodzinie 

 

Na pewno brakuje w naszym systemie oddziaływań na osoby stosujące przemoc i one przez to jakby 

czują się bezkarne, jak najbardziej ośrodki tego typu byłyby przydatne, tym bardziej, już wydanie 

nakazu natychmiastowego opuszczenia lokalu z uwagi na stosowanie przemocy, więc za tym 

mogłyby pójść jakieś działania, które by były kierowane do sprawców przemocy 

 

W krajach skandynawskich, był tam utworzony ośrodek, właśnie dla sprawców, oni tam karnie szli. 

Kobieta dochodziła do siebie, otrzymywała pomoc psychologiczną, ona była zaopiekowana, a oni nie 

wiem czy przymusowo przez sąd - oni mieli świadomość, że mają ograniczenia. Nie mogą spożywać 

alkoholu, są tam terapeuci, musieli korzystać z takich spotkań i przepracowywać swoje zachowania 

jako sprawcy. Ubolewam nad tym, że jednak ciągamy tą osobę pokrzywdzoną i skupiamy się głównie 

na niej, ona potrzebuje pomocy, ale uważam, że mamy za mało oferty pomocowej dla rodziny i dla 
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osoby stosującej przemoc, ona unika spotkań, bardzo mało korzysta z grupy roboczej. Tego brakuje 

mi w naszym systemie, żeby sprawca odczuwał, że źle robi, żeby szło to dwutorowo. 

 

• Działania prawne wobec sprawcy – odizolowanie sprawcy 

 

Z zagranicy to amerykański system, który u nas jest mało prawdopodobny, żeby został przyjęty, bo 

to jest w takich sytuacjach drastycznych przemocy, kiedy osoba doświadczająca przemocy 

potrzebuje schronienia przed sprawcą, patologicznym przestępcą, który będzie ścigał i nękał ofiarę 

przemocy. Tam natychmiast się izoluje sprawcę i to sprawca opuszcza dom natychmiast i to on musi 

wykazać się działaniem, które będzie go uprawniało do przywrócenia do roli członka rodziny. 

 

W systemie amerykańskim jest tak, że się izoluje sprawcę i on musi podjąć szereg działań np. terapie, 

czy musi iść na odwyk, czy inne rzeczy w zależności od sytuacji i nie ma wstępu tak długo, jak długo 

nie przejdzie tego procesu. I powiem więcej jest ciąg dalszy, który mnie urzeka, bo w tym momencie 

jest praca z rodziną gdzie terapeuta przychodzi do domu i pracuje z całą rodziną i potem odwiedziny 

sprawcy odbywają się pod okiem tego terapeuty. I to mi się wydaje taką bardzo dobrą praktyką. 

 

Jeśli chodzi o wzorce z zagranicy, ja od 6 lat pracuję w Gruzji przy budowaniu systemu 

przeciwdziałania przemocy w rodzinie. U nich to narzędzie w postaci nakazu i zakazu funkcjonuje bez 

żadnego oporu, a u nas się nie egzekwuje od służb, które są do tego zobowiązane. 

 

W Czechach funkcjonują takie ośrodki, które są tak jakby przechowalniami dla sprawców. Tam nie 

ma domów samotnej matki, tylko są ośrodki dla sprawców. Taka sytuacja odwrotna niż jest u nas. 

Więc to co jest u nich byłoby dla nas idealne. Mam nadzieję, że ta nowa ustawa trochę nam to ułatwi, 

już są tego początki i nawet nieźle to działa, nie mniej powinno się to zadziać już dawno. 
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Ja ostatnio słyszałam znakomitą rzecz. Chodziło o przemoc domową. Rzecz się działa w Wielkiej 

Brytanii. Po zgłoszeniu przemocy domowej osoba, która się tej przemocy dopuściła, natychmiast 

została usunięta z mieszkania i dostała dla siebie lokal. Po prostu została odizolowana w trybie 

natychmiastowym po zgłoszeniu. Spowodowało to natychmiastowe zaprzestanie działań 

związanych z ściganiem, ponieważ państwo się rozstali, dziecko było bezpieczne. Osoba, która się 

przemocy dopuściła, została natychmiast przeniesiona do oddzielnego lokalu i się na to zgodziła, 

żeby nie ponosić dalszych konsekwencji swojego czynu.   

 

• Wsparcie dzieci z rodzin z problemem przemocy 

 

Gdy coś się dzieje w rodzinie i są dzieci, to ktoś powinien zewnętrzny, mediator powiedzieć dzieciom 

co się dzieje, bo one są zagubione. Mama jest poszkodowana, więc jakby koncentruje się na swojej 

krzywdzie, więc dzieci są w zamieszaniu emocjonalnym i informacyjnym, być może to powinien 

powiedzieć ktoś z zespołu interdyscyplinarnego, że to jest trudny czas dla rodziny. Trochę te dzieci 

pomijamy, one są w tle, doświadczają przemocy, a my pracujemy z dorosłymi, myślę, że nikt tego 

komunikatu im nie przekazuje. Celem naszym powinno być powstrzymanie przemocy po pierwsze,  

a po drugie żeby ta rodzina była jednak razem, nie to żeby się rozwiedli. Te dzieci muszą mieć 

informacje, że jest jakiś kryzys, a my jesteśmy tymi, którzy wspierają tę rodzinę.  

 

• Pokoje przesłuchań dla dzieci dotkniętych przestępstwem 

 

Takie dobre praktyki ma Fundacja „Dajemy Dzieciom Siłę”. Wiem, że w Polsce jest kilka takich 

centrów praw dzieci, gdzie są specjalne pokoje przesłuchań dla dzieci, gdzie się przyjaźnie 

przesłuchuje takiego dzieciaczka, gdzie rodzic może swobodnie udać się do psychologa, prawnika, 

więcej takich centrów powinno być. 
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U nas mamy Fundacje, która prowadzi dzieci osób pokrzywdzonych przemocą i też prowadzi niebieski 

pokój. 

 

• Piecza zastępcza 

 

Natomiast u nas sprawdza się w dużym zakresie odpowiednie przygotowanie opiekuna zastępczego, 

co nie jest łatwe, bo wiadomo, że opiekunami zastępczymi zostają osoby spokrewnione, także te, 

które czasem nie powinny być ustanowione przez sąd rodziną zastępczą, a są. Ale przychodzi nam 

pracować z różnymi osobami. Innym poziomym są rodziny zawodowe, prowadzące rodzinne domy 

dziecka. Ale tutaj pomijając to, że dziecko doświadczające przemocy w rodzinie biologicznej często 

musi być skonsultowane czy nawet poddane jakimś długofalowym oddziaływaniom, to musi mieć 

bezpiecznego, podstawowego opiekuna. My skupiamy się w dużej mierze na tym, żeby odpowiednio 

przygotować te osoby i odpowiednio je wspierać. Bo też one, zajmując się dziećmi z doświadczeniem 

przemocy, często są bezradne w różnych sytuacjach (te nasze rodziny zastępcze i prowadzące 

rodzinne domy dziecka). Więc tutaj bardzo się sprawdzają jakieś takie specjalistyczne i dobrze 

prowadzone szkolenia dla tych osób, żeby umiały pomagać swoim wychowankom, żeby umiały być 

właśnie bezpiecznymi opiekunami dla nich i też umiały ich wysłuchać. Żeby osoby, które opiekują się 

dziećmi, umiały wysłuchać tych dzieci, nie zaburzając oczywiście ich lojalności wobec rodziców 

biologicznych, bo tutaj też jest ten aspekt, ale też odpowiednio pokierować, mówiąc nam,  

i odpowiednio rozmawiać tez ze specjalistami, do których dzieci powinny trafić. 

 

• Rodziny wspierające 

 

Jest w Polsce pewien zapis. Natomiast nie jest to praktyka. Chodzi mi o rodziny wspierające. 

Ustawodawca miał bardzo dobry pomysł, żeby właśnie zaangażować rodziny, które bardzo dobrze 

sobie radzą ze swoimi dziećmi, aby pomagały innym rodzinom. I te rodziny wspierające powinny 
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działać na terenie gmin czy też powiatów, natomiast no z różnych względów nie działają, 

przynajmniej na naszym terenie. I nie mamy takiej rodziny wspierającej. Ona by się niesłychanie 

sprawdziła właśnie, chociażby pod tym względem, żeby inne rodziny mogły naśladować czy też uczyć 

się konkretnych rzeczy. To byłoby super, gdyby się jednak w Polsce to się przerodziło w praktykę, 

żebyśmy mieli takie zasoby na terenie właśnie naszych miast. 

 

• Kuratorzy społeczni w szkole 

 

Ja wpadłam na taki pomysł, będąc kierownikiem zespołu, żeby zachęcać pedagogów szkolnych, 

pracowników szkolnych do zostania kuratorem społecznym. W czasie kilku lat zwerbowałam takich 

– według mnie – przywódców w szkole, osoby ważne, nawet dyrektorkę szkoły. Jak taki człowiek 

szkoły poszedł w teren robić jakiś tam nadzór, to się przekonał, jak bardzo złożony jest problem 

dziecka w rodzinie dysfunkcjonalnej. Ja na początku swojej pracy naprawdę spotkałam się z taką 

sytuacją, że pedagog szkolny mówił, że są narkotyki w szkole, a dyrektor zarzekał się, że jego szkoła 

jest taka wzorcowa i że nie ma problemu z narkotykami. Działając rękami tych pedagogów, 

psychologów, z którymi spotykaliśmy się na różnych szkoleniach, zaprzyjaźniliśmy się ze sobą, 

poznaliśmy się, doprowadziliśmy do tego, że nawet taki dyrektor szkoły został przekonany, że dobra 

jest ta szkoła, która ujawni problem. Nie ta, która przykryje, tylko ta, która jak najwięcej powie złych 

rzeczy o sobie. Bo w każdej szkole są super rzeczy, ale i się zdarzają te złe, o których dzisiaj 

rozmawiamy. Także mój przepis był na to, żeby „zakolegować się” z osobami ważnymi ze szkół. Poza 

tym kilka lat temu ówczesna przewodnicząca wydziału rodzinnego, pani sędzia Danuta Szcześniak, 

a pani naczelnik wydziału Urzędu Miasta nam pomogła, spowodowała, że wszyscy dyrektorzy szkół 

ze swoimi pedagogami lub psychologami spotkaliśmy się wspólnie, pani sędzia tłumaczyła, na czym 

polega zawiadomienie sądu rodzinnego o tym, że coś się dzieje źle z dzieckiem czy też w rodzinie 

dziecka. My jako kuratorzy jeszcze tam wyjaśnialiśmy, jak to w praktyce wygląda ta praca. Od tamtej 

pory ci dyrektorzy szkół już tak na dobre zrozumieli, że nie wolno ukrywać, że jest w ubikacji głowa 
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do sedesu wkładana. Nie wolno takich rzeczy, że jakieś tam narkotyki, papierosy. Także to jest 

przepis. Musi być relacja osobista, żeby ktoś miał do ciebie zaufanie. 

 

• Budowanie relacji i partnerstwa międzyinstytucjonalnego 

 

OPS Kielce. Chciałam się podzielić taką dobrą praktyką, która ma miejsce od kilku lat. Nie wiem, kto 

wpadł na ten pomysł, ale sprawdza się świetnie. Całe Kielce są podzielone na cztery takie zespoły 

interdyscyplinarne i w skład tych zespołów wchodzą specjaliści z miejskiego zespołu poradni 

psychologiczno-pedagogicznych, kuratorzy, obowiązkowo dzielnicowi, pracownicy socjalni i różni 

inni specjaliści. Każda grupa ma utworzoną przez lidera grupy taką grupę półprywatną  

w WhatsApp’ie i na bieżąco mamy tam superwizję, konsultujemy wszystkie przypadki, problemy, 

nawet w dni wolne od pracy, po godzinach pracy. Nawet dzisiaj pracownik socjalny ze szpitalika 

dziecięcego prosiła pilnie o pomoc w takiej sprawie delikatnej. Więc bardzo jest to przydatne w życiu 

codziennym, ponieważ mamy pod ręką wszystkich specjalistów, dzielnicowy szybko potrafił ustalić 

adres rodziców, gdzieś tam w szkole ktoś ma kontakt do rodziny. Więc ta współpraca tych wszystkich 

służb nie opiera się wyłącznie na zasadzie prowadzenia Niebieskich Kart i w momencie, kiedy już coś 

się wydarzy. Często nawet w ramach działania takiego profilaktycznego spotykamy się kilka razy do 

roku, omawiamy problemy i każdy przedstawia pomysły, co można zmienić, co ulepszyć i w jakim 

kierunku się ma rozwijać nasza współpraca. 

 

W Sandomierzu istnieje coś takiego jak bodajże chyba miejski ośrodek rozwoju osobistego czy coś  

w tym stylu, gdzie jest wszystko połączone w jednym miejscu, gdzie w jednej instytucji mieści się 

gminna komisja, ośrodek pomocy społecznej i programy przeciwdziałania przemocy plus jeszcze te 

grupy korekcyjno-edukacyjne, które są, które istnieją. To może by była dobra rzecz, bo tak naprawdę 

na dzisiaj zespół interdyscyplinarny to jest taki twór, funkcjonuje w jednej gminie lepiej, w drugiej 

gminie – gorzej, co kraj to obyczaj, tak naprawdę co województwo to inne podejście, inne patrzenie 
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na to wszystko, czyli brak jest takiej jednolitości w tej całej tutaj rzeczy. Może by było dobre po prostu 

wyłączenie, stworzenie takiego charakteru urzędowego zespołu interdyscyplinarnego, który miałby 

pod sobą wszystkie narzędzia, gdzie osoba doświadczająca przemocy i osoba mająca stosować 

przemoc czy też przestępstwa innej maści wchodzą w jedno miejsce, wspieramy jedną stronę  

i wspieramy drugą stronę w tym wszystkim.   

 

• Kampanie społeczne 

 

Podnoszenie ogólnej świadomości społecznej jest ważne, bo w Polsce to kuleje. W Europie zachodniej 

świadomość społeczna w tym temacie jest zdecydowanie większa. brakuje poczucia 

współodpowiedzialności za to co się dzieje u sąsiadów. Polacy nie angażują się, zamykają, unikają, 

ale i potencjalne ofiary nie mają świadomości że są "przemocowane". Edukacja i społeczeństwo 

obywatelskie jest na niskim poziomie. 

 

Wszelkie kampanie, jakie są prowadzone w telewizji, przedstawiają właśnie przemoc fizyczną, to są 

te zasinienia na twarzy. Natomiast poniżanie, deprecjonowanie poczucia własnej wartości to też jest 

przemoc psychiczna, a część naszych klientów o tym – zdaje się – w ogóle nie ma świadomości tego. 

Jest również psychiczna, materialna i społeczna. Dużo naszych klientek nie ma o tym w ogóle 

wyobrażenia. Ważną rolę odgrywa edukowanie ludzi, że przemoc to nie tylko przemoc fizyczna. 

 

 
Powyższe przykłady dobrych praktyk dotyczą nie tylko osób pokrzywdzonych, ale również 

sprawców. Uczestnicy wywiadów często podkreślali, że brakuje im rozwiązań i narzędzi do pracy ze 

sprawcami, a bez tego, często nie wiele można zrobić na rzecz rozwiązania problemu przemocy  

w rodzinie.  
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Niektóry z powyższych przykładów, nie wymagają dodatkowych zapisów ustawowych czy 

regulacji prawnych – ich wdrożenie zależy od zaangażowania poszczególnych instytucji (np. 

szkolenia pieczy zastępcze, kampanie informacyjne czy zachęcanie do podjęcia roli kuratora 

społecznego).  

 
 
 

Uczestników wywiadów zapytano: Które narzędzia prawne i instytucjonalne oraz w jaki 

sposób wykorzystują udzielając wsparcia osobom pokrzywdzonym przestępstwem lub/i świadkom. 

Zdarzało się, że wypowiedzi uczestników wywiadów były lakoniczne (nie potrafili wymienić wielu 

rozwiązań prawnych i instytucjonalnych), które są dla nich dostępne, co budzi wątpliwości, czy są 

one wykorzystywane. Czasami wypowiedzi ograniczały się do wymieniania procedury Niebieskiej 

Karty. Byli jednak też przedstawiciele instytucji, którzy potrafiły wymienić bardzo wiele tych 

rozwiązań, które z sukcesem u siebie wdrażają. Poniżej przytoczono kilkanaście wypowiedzi 

pracowników różnych instytucji pomocowych: 

 

Przy procedurach Niebieskich Kart grupa robocza często powiadamia prokuraturę, że coś się dzieje 

bądź sąd o sytuacji rodziny. Informujemy nie w każdym przypadku, ale często. W przypadku dzieci 

wnioskujemy do sądu o wyznaczenie kuratora procesowego, który będzie dbał o interesy dzieci,  

w tych sytuacjach, gdzie oboje rodziców stosują przemoc wobec dzieci i nie ma bezpiecznego 

opiekuna. Kierujemy wnioski do komisji rozwiązywania problemów alkoholowych o objęcie osób, 

wobec których mamy podejrzenie, że mogą być uzależnione od alkoholu, zobowiązanie do leczenia 

–  dalej komisja w swoich działaniach, jeżeli jest taka potrzeba kieruje na badania do biegłych  

i wnioski do sądu i sąd wydaje postanowienia. Korzystamy z możliwości wydania nakazu opuszczenia 

lokalu. Zanim ta ustawa została znowelizowana to udzielaliśmy porad prawnych przy składaniu 

wniosków z artykułu 11a ustawy przeciwdziałania przemocy w rodzinie o wydanie takiego nakazu. 

W sytuacjach, kiedy jest niezbędna ochrona życia i zdrowia dzieci stosujemy artykuł 12a ustawy  
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o przeciwdziałaniu przemocy. Każdy ośrodek współpracuje z policją w jakim rejonie Polski by nie był 

ten ośrodek, to policjant i dzielnicowy może też wystąpić z wnioskiem do prokuratury  

o zabezpieczenie osoby używającej alkohol, o przymusowe leczenie. 

 

Jeżeli jest dozór nad osobą, która stosuje przemoc i jest skazana, nawiązujemy współpracę  

z kuratorem, który monitoruje sytuację, poczynania tej osoby. Jeżeli nie realizuje warunków 

zawieszenia kary, to może zawnioskować do sądu o odwieszenie kary, może też zawnioskować  

o dołożenie do tych warunków zobowiązanie do udziału w działaniu korekcyjnym, edukacyjnym lub 

o leczenie choroby alkoholowej. 

 

Na pewno składamy wnioski do sądu o wgląd w sytuację dziecka, na pewno piszemy pozwy  

o alimenty dla dzieci, zabezpieczamy w ten sposób sytuację materialną dzieci. Cała procedura 

związana z postępowaniem Niebieskiej Karty, spotkania grup roboczych. Oczywiście zwracamy się 

też do sądu o leczenie odwykowe przymusowe. 

 

Wnioski do Komisji rozwiązywania problemów alkoholowych, zawiadomienie do prokuratury  

o możliwości popełnienia przestępstwa, projekt przyjazny patrol, kierujemy osoby doświadczające 

przemocy do specjalistycznego ośrodka wsparcia dla ofiar przemocy i do punktu interwencji 

kryzysowej, odebranie dziecka w sytuacji zagrożenia życia i zdrowia, objęcie wsparciem finansowym 

czy usługowym, asystent rodziny, kierujemy wnioski do szpitali do ośrodków zdrowia na temat stanu 

zdrowia osoby pokrzywdzonej, odwyk, świetlice opiekuńczo-wychowawcze, pokierowanie do 

specjalistów centrum interwencji, wymiana informacji z policją, grupy robocze. 

 

Istotne znaczenie ma też pomoc interwencyjna, zwłaszcza jak chodzi o uruchamianie procedury 

niebieskiej karty to do nas dość dużo trafia takich osób, takich klientek, które opowiadają nam 
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historię związane z przemocą i np. okazuje się że były już w innych różnych instytucjach, które są 

uprawnione do uruchomienia procedury niebieskiej karty albo te instytucje były u nich ale nikt do tej 

pory nie uruchomił tej procedury. No więc uruchomienie tej procedury niebieskiej karty jest dość 

ważne i istotne ale też z takiego psychologicznego punktu widzenia bo wtedy kiedy wyciąga się 

kwestionariusz i zadaje konkretne pytania to nagle się okazuje, że tam strasznie dużo trzeba 

pozakreślać na tak. I te kobiety nieraz się za głowę łapią i mówią, że chyba nie miały świadomości, 

że tego jest aż tyle i one faktycznie doświadczają krzywdy bo jakby pewną normą stało się 

doświadczanie tej krzywdy. 

 

Instytucjonalnie korzystamy ze wszystkich uprawnień do izolacji sprawy od osób pokrzywdzonych.  

U nas nie ma prokuratorów, ale z nimi jest dobra współpraca dotycząca wydawania zakazów 

zbliżania się czy tez nakazów powstrzymywania się od spożywania alkoholu. To wszystko jest dopiero 

już na etapie postępowania przygotowawczego. W momencie kiedy przestępstwo przemocy 

domowej się dzieje, instytucje nie maja tutaj wiele do powiedzenia, zanim to wyjdzie na jaw. 

Niebieska Karta bardzo dobrze się sprawdza. 

 

Jeżeli udaje się do rodziny, gdzie zgodnie z wyrokiem jest dozór kuratora nad rodziną, gdzie 

popełniono przestępstwo znęcania i widzę, że jest konieczność pogłębionej pracy specjalistów, no to 

mogę dołożyć do wniosku obowiązek uczestniczenia w programie psychologicznym dla sprawców 

przemocy domowej - to jest taki program edukacyjny, u nas jest realizowany raz do roku, 

ewentualnie jak środki pozwalają dwa razy, jest mała grupa osób (9 osób), ale czas oczekiwania jest 

długi, program przynosi efekty. 

 

Zawiadomienia piszemy o podejrzeniu popełnienia przestępstwa też w sytuacji, kiedy na przykład 

ofiara przemocy nie jest w stanie sama zrobić takiego kroku. Często właśnie pomocne w tym jest po 

prostu złożenie za nią takiego zawiadomienia. Wtedy ona ma taką moc, żeby tylko po prostu „zwalić 
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winę” na pracownika socjalnego, że to pracownik napisał, a nie ona, że po prostu ten mężczyzna czy 

ta kobieta do niej pretensji żadnych nie będzie miał. A w jej gestii jest tylko potwierdzenie tego, co 

też bardzo często się zdarza, że nawet w przypadku, kiedy my napiszemy takie zawiadomienie, 

niestety, kobieta po tygodniu czy po kilku dniach rezygnuje z tego wszystkiego. 

 

Takie narzędzie, które wykorzystujemy, no to jest przede wszystkim Niebieska Karta, że reagujemy 

w ten sposób, że jeżeli słyszymy o zjawisku przemocy w rodzinie, to jakby wszczynamy procedurę 

Niebieskiej Karty, która jest później realizowana. Współpracujemy z komendą policji, zawiadamiamy 

sąd rodzinny, prokuraturę, jeżeli doświadczają przemocy. No i bardzo często zdarza nam się, że 

składamy zawiadomienie do prokuratury o możliwości popełnienia przestępstwa. I jakby 

zawiadamiany też Miejską Komisję Alkoholową, żeby tutaj też no podejmowała jakieś działania  

w związku z osobą, która dopuszcza się złych działań na rzecz rodziny 

 

Na pewno ustawa o pomocy społecznej. Jeżeli zgłosi się osoba do Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Rodzinie, to może uzyskać wsparcie finansowe. Tutaj w ośrodku mamy zatrudnionego też 

psychologa, wsparcie psychologiczne, prawne. Nie wiem, tak ze strony mówię ośrodka. Mamy 

mieszkanie interwencyjne, nawet dwa na terenie miasta. To też możemy wykorzystać jako narzędzie 

w pierwszym kontakcie. Później, jeżeli osoba podejmie z nami współpracę i nadal tej pomocy będzie 

potrzebować, to mamy grupę wsparcia dla kobiet, mamy program korekcyjno-edukacyjny dla 

sprawców przemocy, grupa powołana na przykład w procedurze Niebieskiej Karty – grupa robocza. 

 

To na pewno to składanie tych wniosków o nakazanie opuszczenia mieszkania, w trybie 11a ustawy 

o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie. W Gdańsku to też wspaniale idzie i sądy się tego nauczyły, 

dzięki przez lata praktyce. Mamy już też komorników wypróbowanych w walce, dla których to jest 

bez problemu realizacja takich orzeczeń sądowych. To, co się zaczęło, to również te nakazy/zakazy 

policyjne. Od niedawna, ale powoli ruszają i jest to. Zobaczymy, jaki będzie tego efekt. Tutaj też jest 

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a3

9
 

nieoceniona rola policji, ponieważ też często są już z automatu wydawane te prokuratorskie nakazy 

opuszczenia mieszkania i zakazy kontaktu. Jest też stosowany tymczasowy areszt dla tych osób 

poszkodowanych lub dla tych osób, które są sprawcami danych zdarzeń. To jest na pewno tutaj rzecz 

dobra. Mamy hostel kryzysowy, gdzie też osoby doświadczające różnorakich, nie tylko 

przemocowych, rzeczy znajdują to schronienie. To, co wypróbowaliśmy na okres pandemii, to też 

było tak zwane mieszkanie utajnione. To jest coś w tym stylu, jak w Warszawie funkcjonuje, czyli 

mieszkanie, które organizacja pozarządowa prowadziła, które było wynajęte tam na wolnym rynku 

i nikt nie wiedział, gdzie jest, gdzie się znajduje i kto tam tak naprawdę trafia. Tam parę osób udało 

się w takim mieszkaniu schować przed tymi osobami, które tam im zagrażały w jakimkolwiek 

stopniu. To nie tylko chodzi o przemoc, ale chyba też o jakieś inne rzeczy. Wiem, że w Warszawie to 

się sprawdza i to myślę, że warto by było też w innych miastach, jeżeli z tych środków funduszu 

dałoby radę, takie coś zacząć praktykować. Ja zawsze się kłócę z tym zdarzeniem czystym, z tą rzeczą, 

że to osoba poszkodowana przestępstwem czy przemocą domową ma to mieszkanie opuszczać. 

Mamy robić wszystko, żeby ten sprawca opuścił to mieszkanie. Tylko niekiedy się tego po prostu nie 

da fizycznie zrobić. Ta osoba jest w tak złym stanie psychicznym, że po prostu tam nie zostaje w tym 

środowisku, no i musimy gdzieś tę osobę schować. Także w ramach rekomendacji – myślę – to by 

była wspaniała rzecz, żeby to ująć, żeby była taka możliwość tutaj systemowa. 

 

Najczęstszym rozwiązaniem wdrażanym przez instytucje wspierające osoby pokrzywdzone 

przestępstwem jest procedura Niebieskiej Karty, a także pomoc prawna i psychologiczna. 

Uczestnicy doceniali też nowe rozwiązania prawne - nakaz natychmiastowego opuszczenia 

mieszkania. Jednak nie w każdym miejscu kraju jest on stosowany przez policję – niektóre osoby 

mówiły, że nie mają ani jednego przypadku zastosowania tej procedury, podczas gdy w innych 

powiatach to narzędzie jest powszechnie stosowane.  

 

Obserwuje się, że policja i prokuratorzy też zaczynają stosować środki takie zapobiegawcze  
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w postaci nakazu opuszczenia mieszkania czy zakazu zbliżania. To już tak się coraz częściej zdarza  

i to też bardzo jest pomocne w pracy z osobą pokrzywdzoną. 

 

Korzystamy z nowych uprawnień czyli nakazów i zakazów. Jeśli policja jest na miejscu i stwierdzi, że 

doszło do stosowania przemocy w rodzinie, to może skorzystać z wydania nakazu opuszczenia 

miejsca zamieszkania z zakazem zbliżania się do mieszkania. To są najlepsze rozwiązania, które się 

bardzo dobrze sprawdzają.   

 

Gdyby faktycznie policja była skłonna te zakazy, nakazy stosować to by było bardzo dobrze. Niestety 

na ten moment jest to dalekie od oczekiwań. Widać opór policji, że muszą uruchamiać jakąś 

procedurę, że muszą coś robić jakiegoś papierologicznego itd. To co ja usłyszałam osobiście od 

policjantów w związku z tymi nowymi przepisami, to jest ich lęk przed zaskarżeniem tego bo sprawca 

może zaskarżyć i to nie policje jako instytucje tylko konkretnego policjanta i dlatego oni się tego boją. 

 

To nie jest tak, że policjanci się boją podejmować jakąś decyzję, że ktoś nas może zaskarżyć w kwestii 

takiej czy wydamy nakaz czy zakaz. Bo tak na prawdę każda nasza czynność, nawet prosta czynność 

jak legitymowanie może być zaskarżone, więc policjanci są obyci z tym i myślę że każdy z nas 

przynajmniej raz dziennie słyszy, że pójdzie na nas skarga, więc ja myślę że to nie jest powód dla 

którego policjanci mieliby nie podejmować takich decyzji odnośnie tych zakazów, nakazów. To tak 

naprawdę weszło w tamtym roku w listopadzie i to pod koniec, zaczyna się rozpędzać wiem, że u nas 

już kilka razy było stosowane i jakby jest to nowe narzędzie, które dopiero zaczyna funkcjonować. To 

też nie będzie tak, że 30.11 weszło w życie od 1.12 nagle wszyscy wydają nakaz, zakaz. Żeby taki 

nakaz zakaz wydać my też mamy taki kwestionariusz szacowania ryzyka i jakby policjant, który 

podejmuje interwencje on na miejscu ocenia czy zachowania sprawcy kwalifikują się do wydania 
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takiego nakazu, zakazu czy też nie więc tutaj jakby na tym bazujemy, a nie na strachu, że ktoś nas 

może zaskarżyć. 

Policja mamy szereg tych przepisów. Większość z tych przepisów jest rzadko stosowanych. Nie 

oszukujmy się, niektóre przepisy dopiero my się uczymy się stosować. Tak samo jak z tym nakazem  

i zakazem. My dostaliśmy tutaj narzędzie, żeby to wykorzystywać, jednakże tak jakby zastosowanie 

tego narzędzia wymaga czasu, wymaga takiego jakby oswojenia się z tym przepisami i po prostu też 

my nie możemy danego narzędzia stosować od razu. To nie jest tak, że my dostaniemy jakichkolwiek 

informacje o przemocy i my od razu go stosujemy. Tam są pewne przesłanki. Pewne przesłanki, 

pewne praktyki muszą się wytworzyć. Dopiero my wiemy, że w danym konkretnym momencie 

możemy dane narzędzie zastosować. 

To są pojedyncze przypadki ze względu na to, że te przepisy tak są zrobione, że niby można robić, 

aczkolwiek w większości, jak na przykład jedzie policjant na miejsce interwencji młody, który ma pół 

roku służby, jeden mniej służby, nie mają pojęcia, o co tam w tym chodzi. I później dzielnicowy, nie 

znając jeszcze układu rodziny, ma podjąć decyzję o wydaniu nakazu.  

Warto zmodyfikować samą biurokrację na miejscu – jeżeli tam pojedzie policjant na interwencję  

i ma te czynności wykonać, to musi cztery godziny poświęcić, żeby te wszystkie dokumenty 

pouzupełniać, bo pół służby musi na to poświęcić. A tych patroli nie ma za dużo. I dyżurny na przykład 

wysyła na miasto kilka patroli i nie może sobie pozwolić na przykład, że dwa patrole wypadną mu  

z tego. I później dzielnicowy będzie jeździł, kontrolował, sprawdzał w miejscu zamieszkania. Też nie 

ma czasu, bo tam trzeba jeździć, sprawdzać, czy on przychodzi, czy on respektuje ten nakaz. Ale 

gorzej, jeżeli jest na terenie wiejskim. No i dobrze – i on na przykład ma jakieś tam zwierzęta. I teraz 

co? I zakaz mu daliśmy do domu, a na podwórku musi być – musi na przykład obrządzić, musi na 

przykład napoić, nakarmić zwierzęta. No i niestety to jest na tę chwilę naprawdę bardzo sporadycznie 

stosowane. Aczkolwiek jest w przepisie, jeżeli policjant popełnił błąd, to sprawca może mu sprawę 

karną założyć i będzie obciążony kosztami za niesłuszne wydanie tego nakazu. 
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Identyfikacja oczekiwań instytucji pomocowych w zakresie rozwiązań 
prawnych i instytucjonalnych 
 

Zapytano uczestników wywiadów o to, co warto byłoby zmodyfikować w rozwiązaniach 

prawnych i instytucjonalnych, aby pomoc osobom pokrzywdzonym przestępstwem była jeszcze 

bardziej skuteczna lub szybciej docierała do potencjalnych odbiorców. Wymienili następujące 

propozycje: 

 

• Modyfikacje procedury Niebieskiej Karty 

 

Też może powiem coś, co też pewnie koledzy policjanci się zgodzą, ale na dzisiaj bardziej uważam, 

że ta niebieska karta jest nie tyle ochroną osoby poszkodowanej, co bardziej ochroną policjanta, 

który podejmuje czynności, gdyż na dobrą sprawę gro tych niebieskich kart umiera śmiercią 

naturalną już po jednym/dwóch dniach. Następuje sytuacja, w której po wytrzeźwieniu rodziny 

gdzieś tam się godzą i na dobrą sprawę później to policja jest tą złą instytucją, bo to policjant, to nie 

pani zgłosiła, że mąż ją bije, tylko to policjant chciał, żeby ta niebieska karta była. To nie ta kobieta 

żądała, żeby on opuścił mieszkanie, tylko ten policjant niedobry przyszedł, kazał i wyrzucił go  

z mieszkania. To my jesteśmy cały czas tym chłopcem do bicia w całej tej sytuacji. 

 

Jeżeli chodzi o przeciwdziałanie przemocy w rodzinie, to myślę, że ustawodawcy powinni pomyśleć 

jak zmodyfikować ustawę o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, w takich częściach dotyczących 

organizacji zespołów interdyscyplinarnych prowadzenia tych spraw. W większych miastach, to co 

teraz obowiązuje jest trudne do realizacji, w mniejszych gminach jak najbardziej można w ten sposób 

pracować, w dużych miastach jest to trudne. 
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Odpowiedzialność za prowadzenie całej Niebieskiej Karty w przypadku naszej gminy spada na 

ośrodek pomocy społecznej i na policję. Mimo, że my zaprosimy wszystkich do nas na spotkania, na 

zespoły, tworzymy grupy robocze. Wtedy mało kto przychodzi z tych grup, oprócz policjanta, gminnej 

komisja rozwiązywania problemów alkoholowych i pracownika socjalnego. To jest najczęstszy skład 

grupy roboczej. Chociaż jak kuratorów społecznych zaprosimy, to też problemu nie ma, żeby tam 

zjawili. Natomiast współpraca ze szkołą to jest dla nas górą nie do zdobycia. Gdyby na przykład 

Niebieskie Karty kontrolowano nie tylko w tych dwóch instytucjach, ale również w szkołach - niech 

się szkoła wykaże, co zrobiła z danym dzieckiem, bo pedagog informacje o tym, że do przemocy 

dochodzi, przecież ma, pedagog rozmawia nawet z wychowawcami i to się na wiele nie zda. 

 

Moim marzeniem byłoby, żeby jakoś wzmocnić istniejące prawo dotyczące wykonywania zawodu 

lekarza w taki sposób, że jak ten lekarz zobaczył ubite dziecko na kwaśne jabłko, posiniaczone, żeby 

zawiadomił sąd albo jakiekolwiek inne służby o tym, co widzi. To jest moje marzenie numer jeden, 

żeby lekarzy włączyć do tego naszego towarzystwa, które pomaga ofiarom przemocy i napiętnuje 

tych przestępców. 

 

Powinien być obligatoryjny udział w zespołach roboczych. Jeżeli zespół tworzy kurator, policjant, 

pracownik MOPS, GOPS, dyrektor szkoły, to oni mają być. Za każdą nieobecność powinno być, że 

jeżeli nie przychodzisz, to albo wylatujesz, albo ponosisz konsekwencje z tego tytułu. Tak to powinno 

być. A nie, że później osoby, której nie ma, musi ścieżkę dookoła, wszystkich pytać, co tam było.  

I przychodzi do rodziny, która jest dotknięta przemocą i nie wie, o czym rozmawiać. 

 

Żeby procedura uruchomienia Niebieskiej Karty była taką procedurą, która uruchamia wszystkie 

instytucje, żeby to jedno zgłoszenie uruchamiało kompleksową pomoc. Żeby osoba pokrzywdzona 

nie miała możliwości decydowania o tym czy ona coś chce czy nie, żeby po stwierdzeniu zaistnienia 

zdarzenia szło to wszystko z automatu, bo często ofiary się boją dalej działać. Ofiara przemocy często 
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po pierwszym zgłoszeniu się wycofuje, a oprawca nasila swoją agresję, ale my jako instytucja mamy 

związane ręce i nic więcej nie możemy zrobić. Narzucenie z automatu działania instytucji. 

 

Praca zespołu interdyscyplinarnego czasami to praca sama dla siebie. Służby zewnętrzne, władza 

samorządowa  - w zasadzie nikogo nie obchodzi co się dzieje, jest to zło konieczne. Żadnej inicjatywy, 

żadnego zainteresowania, brak zaangażowania członków zespołu. Na grupy robocze przychodzą 

osoby, ale rzadko się zdarza, że właściwi dzielnicowi przychodzą na właściwą grupę roboczą. 

Procedura jest niezwykle obciążona papierologią. 

 

Mamy lukę w polskim prawie, że niestety wszystko co dotyczy sprawców jak np. zajęcia korekcyjne, 

terapia odwykowa wszystko w tej chwili jest dobrowolne. Jeżeli nie wyrażą zgody to mamy związane 

ręce. Udział w spotkaniach grupy roboczej również jest dobrowolny. Nie mamy takich prawnych 

możliwości, żeby go zmusić do tego. On może, ale jak nie chce to nikt go nie zmusi. 

 

Finansowanie grup roboczych i zespołów interdyscyplinarnych, to też tu jest problem. Bo jak są 

posiedzenia zespołów interdyscyplinarnych - ustawa nakłada obowiązek, ale nikt tego nie 

egzekwuje, to jest robione. Posiedzenia komisji alkoholowych, tam członkowie są finansowani. 

Członkowie grup roboczych czy zespołów interdyscyplinarnych - tutaj nikt nie jest finansowany 

dodatkowo, tu się wszystko odbywa w ramach pracy. Pedagog na grupie roboczej nie jest dodatkowo 

finansowany, nikt, o każdym to mogę powiedzieć, policjant, pielęgniarka itd. Ciężko jest 

współpracować z psychiatrą i tak prawdę mówiąc nigdy nie przybył psychiatra na posiedzenie grupy 

roboczej czy zespołu interdyscyplinarnego. 

 

Sam fakt tego zespołu interdyscyplinarnego. Można powiedzieć, to jest wszystko przy okazji. A jak 

coś jest przy okazji, to wiadomo, jak się większość angażuje. Każdy ma różne inne sprawy, a to jest, 

jak już mówię, przy okazji. To jakoś uregulować, że ludzie do tego byli oddelegowani albo w jakiś 
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sposób wynagrodzeni. Myślę, że to by w jakiś sposób pomogło. Bo to takie przy okazji, to wiadomo, 

jak to jest przy okazji. 

 

Jeżeli zespół interdyscyplinarny nie będzie miał takich umocowań prawnych konkretnych, nie będzie 

nawet wynagradzany za swoją pracę, to nie da się tutaj tego skutecznie przeprowadzać. Bo w chwili 

obecnej każda z instytucji, która jest w zespole interdyscyplinarnym, robi to w ramach własnych 

obowiązków. Czyli to tak naprawdę nie dość, że policja ma full swoich zadań, to jeszcze na doklepkę 

ma tutaj zespół interdyscyplinarny czy grupy robocze. Zmiana sposobu finansowania tych całych 

tutaj instytucji i – myślę – motywacja by tutaj wtedy wzrosła. 

 

Ja bym bardzo chciała, żeby osoby współuzależnione, szczególnie w niebieskich kartach, gdzie jest 

sytuacja: znęcający się syn nad matką, żeby musiały jakby tutaj z mocy prawa, że jest niebieska karta, 

podjąć terapię dla osób współuzależnionych. Bardzo trudno przekonać takie osoby. Bardzo trudno 

nam się pracuje. Te karty się zamykają i za miesiąc otwierają się z powrotem. Ta przemoc nie ustaje. 

Trudno dotrzeć do tych matek, które uważają, że po prostu synom stanie się tragedia, jak znajdą się 

pod mostem. Muszą przejść taką terapię, muszą pracować z osobą, która uświadomi je, w jakim 

momencie one się znalazły i tak naprawdę, że one są kowalami własnego losu. My bez tego nic nie 

możemy zrobić. Bardzo trudno jest takie osoby przekonać do terapii dla osób współuzależnionych. 

Uważam, że powinno być takie narzędzie przy niebieskiej karty, że po prostu w ramach współpracy 

taka osoba jest zobligowana do podjęcia takiej terapii. 

 

Być może rozporządzenie Rady Ministrów w sprawie procedury „Niebieska karta” – troszeczkę już 

działające i trwające od wielu lat, być może też nie przystaje do obecnej rzeczywistości, która jest 

trochę na pewno bardziej skomplikowana, więc pewnie jakieś zmiany by się przydały. Zmieniłabym 

część A, która jest książką do wypełnienia przez służby, które podejmują działania w procedurze 

niebieskiej karty. Jest tam wiele rzeczy do wypełnienia, a brakuje niektórych rzeczy, które mogłyby 
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wprowadzić. Oczywiście, mówię o prawnym zbieraniu danych, takich, które są tylko niezbędne nam 

do stworzenia planu pracy czy oddziaływań na rodzinę. Sama niebieska karta to za duża ilość 

informacji, które nie wszystkie są do wykorzystania w późniejszych działaniach. W druku A na 

przykład brakuje miejsca na PESEL. To jest bardzo istotne i bardzo ważne, szczególnie w przypadku 

kart zakładanych na małoletnich. Opis wydarzenia tak naprawdę, w wyniku czego została założona 

ta niebieska karta i co się stało. To nie wynika z Niebieskiej Karty, tylko bardzo często z notatki 

policyjnej, która też powinna być jakby obligatem dołączona do Niebieskiej Karty, bo ona nam 

obrazuje, kiedy to się stało, o której godzinie, w jakich okolicznościach, jak wyglądało mieszkanie czy 

ludzie. Bardzo często niby składa się z wielu stron ta Niebieska Karta, ale wcale nie obrazuje tego 

tak, jak często notatka policyjna; więcej możemy z niej wyczytać, chociażby tak, jak właśnie czy to 

jest Niebieska Karta na małoletnie dziecko założone, czy na osobę dorosłą, stopień pokrewieństwa. 

No to są takie rzeczy istotne. 

 

Ja bym jeszcze zmieniła jedną rzecz taką typowo prowadzenia dokumentacji. Nie rozumiem, po co 

jest prowadzona teczka przemocy w rodzinie w Komendzie Miejskiej Policji, jeżeli w zespole 

interdyscyplinarnym wszystkie działania są dokumentowane, czyli te notatki, które stwarzają 

dzielnicowi, przekazywane są do karty. Więc ta dokumentacja, którą oni tworzą zgodnie  

z wytycznymi komendanta miejskiego policji, dla mnie jest bez sensu, bo się powiela cały czas tę 

samą dokumentację, i to jest na głowie tego dzielnicowego, który lata z tymi dodatkami, 

oryginałami, kserówkami. Nie wiem, po co jest w ogóle ta teczka na Komendzie Miejskiej Policji. Nie 

rozumiem tego. W ogóle bardzo duża ilość dokumentacji przeróżnej. 

 

W momencie wpłynięcia Niebieskiej Karty do zespołu interdyscyplinarnego, mamy trzy dni na 

powołanie grupy roboczej. Jednak to zaproszenie i wezwanie na grupę roboczą musi iść drogą 

pocztową. To też utrudnia nam ten czasookres, bo moglibyśmy zrobić tę grupę troszkę wcześniej. Ale 

dopóki ten list nie dojdzie, więc ustala się grupę roboczą bezpiecznie, albo nawet zdarza się do dwóch 
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tygodni, jednak jest to już takim maksimum. W każdym razie na ten czasookres faktycznie, jeżeli ma 

czternastodniowy nakaz opuszczenia mieszkania, to my w przeciągu tych dni staramy się powołać 

grupę roboczą i ją odbyć. Ale czasem się zdarza, że po upływie tych czternastu dni rozmawiamy 

dopiero z osobami, to znaczy kontaktujemy się wcześniej, ale ta grupa robocza jednak przedłuża się 

w czasie. 

  

To może ja jeszcze dodam tutaj jako zespół pracownika, który pracuje przy procedurach niebieskich 

kart. Ja uważam, że powinno być troszeczkę inaczej to zmienione. Bo jeżeli jest wszczęta procedura, 

to my najczęściej chodzimy, pracujemy z osobą doznającą. Ja mam takie przynajmniej 

doświadczenie, i tak z mojego punktu widzenia to wygląda, że ta osoba, która do tej pory doznawała 

przemocy ze strony partnera męża (nie wiem, czy to będzie kobieta, czy mężczyzna, w jakiejkolwiek 

konfiguracji), to następnie my wchodzimy jako instytucja. Tak troszkę chyba czasami uważam, że 

powinny te działania być skierowane bardziej do osób, które stosują przemoc, ich bardziej 

stymulować, bardziej na nie oddziaływać. A właśnie osoby doznające powinny być wzmacniane  

i prowadzone tak pobocznie. A najczęściej się skupia to tak, że my z takim panem nie mamy za bardzo 

do czynienia, gdzieś tam się uda nam go wezwać raz, wypełnić tę procedurę NK i po prostu procedura 

trwa przez rok i co miesiąc my (dzielnicowy, pani z komendy miejskiej) przychodzimy do tej pani i my 

ją dopytujemy. Tu powinna ta kwestia zostać zmieniona. Te osoby doznające powinny mniej być 

obciążone prowadzeniem tej procedury. Te działania powinny być bardziej skupione na osobach 

doznających. To ich zachowanie doprowadziło do pewnych rzeczy, to ich trzeba zachowanie gdzieś 

ukierunkować, a nie ciągle chodzić i dopytywać tylko osobę tę doznającą. 

 

Po prostu mieć narzędzia, żeby bardziej oddziaływać na sprawcę i żeby on był bardziej do pewnych 

rzeczy zobowiązany, a nie mógł coś zrobić, że na przykład może sobie przyjść na grupę, czy na 

przykład może się poddać leczeniu, może pójść na zajęcia korekcyjne. A on powinien, a nie może. 
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Kolejna rzecz, co do nadużywania procedur Niebieskiej Karty, jest to duży problem, bo mecenasi 

rzeczywiście się wycwanili i pewne rzeczy wykorzystują. To, co w sferze marzeń, to może właśnie 

odautomatyzowanie procedury. Bo teraz tak naprawdę policjant czy inne instytucje uprawnione 

wszczynają tę Niebieską Kartę, my tak naprawdę musimy powołać tę grupę roboczą i działać. Jeżeli 

tego nie zrobimy, to mamy zarzut o przewlekłość czy jakieś tutaj różne dziwne rzeczy są nam 

zarzucane. Jeżeli byłby taki okres, że Niebieska Karta jest założona, ale to nie jest automatyzm. Jest 

procedura, rozpoznajemy, uznajemy, że rzeczywiście to, co dzieje się w środowisku, jest tutaj 

przemocą domową, ruszamy z wszelkimi działaniami. To utrąciłoby bardzo co poniektórym 

kancelariom adwokackim instrumenty do działania.  

  

• Ustawa o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie 

 

Ta ustawa o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, na której w większości pracujemy, ma swoje 

mankamenty i ma swoje mankamenty bardzo duże. To zauważam – teraz już właśnie mija dziesięć 

lat, jak weszła w życie tak naprawdę ta nowelizacja. Jest tam wiele przede wszystkim papierologii 

niepotrzebnej kompletnie. 

 

Może przedefiniowanie definicji rodziny, która jest w ustawie o przeciwdziałaniu przemocy  

w rodzinie. Jak już tutaj mówimy też o tej przemocy, ona jest zbyt szeroka. Ona naprawdę jest zbyt 

szeroka. Tam jest odesłanie do kodeksu postępowania karnego, który tak naprawdę tam rozciągnął 

to do granic możliwości. To, co zauważamy na przykład w procedurach niebieskiej kart, to te karty 

są zakładane, gdzie dwie osoby mieszkają w różnych miastach, odległych od siebie o paręset 

kilometrów. Gdzie tu sens, gdzie tu logika? To są wzajemne jakieś tam złośliwości, wzajemne różne 

dziwne podchody, często połączone ze sprawą rozwodową. To powinno być ujednolicone do powrotu 

do wspólnego zamieszkiwania, że warunkiem jest wspólne zamieszkiwanie. W tym momencie 
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powinniśmy mówić o tym i nasze działania rzeczywiście tutaj kierować. A jeżeli dzieje się coś poza, 

pomimo wspólnego zamieszkiwania, to są instrumenty prawne, żeby to wykorzystywać. 

  

Usunięcie z tej naszej ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie słowa „podejrzenia”. Bo teraz 

jest mowa, że osoba podejrzana o stosowanie przemocy, osoba podejrzana o doświadczanie 

przemocy lub też gdzieś są słowa „ofiara”. Dla mnie to w ogóle takich słów nie powinno być 

używanych, bo to stygmatyzuje te osoby i one jeszcze gorzej się czują, jak słyszą w domu, że są do 

niczego i wiele instytucji jeszcze słyszy, że pan/pani jest ofiarą. To gorzej już być nie może. Zmiana 

po prostu też nazewnictwa, która by pozwoliła rzeczywiście na trochę inne podejście. 

 

Realizacja artykułu 12a w ustawie o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, gdzie w tej interwencji 

mają uczestniczyć przedstawiciele 3 służb: pracownik socjalny, policjant i przedstawiciel ochrony 

zdrowia, gdzie to pracownik ma podjąć decyzję o odebraniu dziecka z domu, musi to zrobić  

z pozostałymi przedstawicielami. Jest ogromy problem jeżeli chodzi o ochronę zdrowia. Jeżeli 

odbieramy 3, 4 dzieci z rodziny, tu pogotowie odmawia przyjazdu, trudność jest dostania się do 

lekarza, do przychodni. Powinno być bardziej doprecyzowane jak ta procedura powinna wyglądać  

i jaka jest w tym rola ochrony zdrowia również.   

 

Sądzę, że należałoby się pochylić nad kwestią tego narzędzia, które otrzymaliśmy w listopadzie 

ubiegłego roku. Tam jest kwestia tego typu, że jeżeli sprawca przemocy w rodzinie został izolowany 

w postaci wydania zakazu zbliżania się do miejsca tego zamieszkania, jeżeli się nie stosuje do tego 

zakazu to jego czyn jest traktowany jako wykroczenie i tutaj bym się zastanowił nad tym, czy ten 

czyn nie należałoby traktować bardziej rygorystycznie i represje za ten czyn nie mogłyby być takie 

jak za przestępstwo, żeby ta osoba miała świadomość, że powrót w to miejsce w terminie gdzie 

został wydany zakaz zbliżania podlega znacznie surowszej karze niż jak to ustawodawca 

skonstruował jako wykroczenie.  
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Nakaz, zakaz jest świetnym rozwiązaniem. Natomiast myślałyśmy, i tego się spodziewałyśmy jako 

grupy robocze zespołu interdyscyplinarnego, że ten czas trzymiesięczny pozwoli nam na 

doprowadzenie do wydziału karnego, że będzie sprawa sądowa i będzie wyrok skazujący czy nie. Bo 

możliwości z ustawy przemocowej są, bo potem na podstawie wyroku można wnioskować o eksmisję 

osoby skazanej. Też się przeciąga i ten nakaz, zakaz to jest w zasadzie tylko jako straszak, bez 

konsekwencji prawnych. 

 

Zamiast nałożenia obowiązków na policję w zakresie właśnie wydawania nakazów opuszczenia i tak 

dalej nie lepsze, nie bardziej celowe i nie jak gdyby poszerzające tak naprawdę stosowanie tej 

instytucji byłoby powierzenie na przykład tego sądom? Przecież sądy pełnią dyżury aresztowe, 

sędziowie rodzinni dyżurują. Czyli skoro później sąd będzie przedłużał nawet stosowanie tego środka 

– czy niecelowe by było właściwie przekazanie tych uprawnień właśnie sądom. W oparciu sąd by 

decydował tak jak do tej pory. Prokuratura, policja w przypadku aresztu i tak dalej sporządza 

dokumentację, przekazuje do sądu i sąd ma termin. 

 

Ja się nie dziwię policjantom, że na przykład boją się tak naprawdę stosować ten nakaz/zakaz, który 

jest wspaniały. W Europie się sprawdza, i to bardzo dobrze się sprawdza. U nas to raczkuje, ponieważ 

to powinny być dwa/trzy papierki, jeden papierek i dziękuję, do widzenia. Taka prosta ścieżka i nie, 

że spoczywa to na funkcjonariuszu, który jest w środowisku, który – wiadomo – jak będzie 

interwencja, to tam spędzi dwie/trzy godziny, zanim tak naprawdę przeprowadzi tę całą interwencję 

i zaspokoi tę całą dokumentację. A to nie temu powinno służyć. Uproszczenie tego naprawdę do 

minimum.   

 

Często jest tak, że jak już jest wystawiony nawet nakaz czy zakaz opuszczenia lokalu, zbliżania się do 

konkretnej osoby, to domniemany sprawca ma prawo wziąć ze sobą najpotrzebniejsze rzeczy tej 
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pierwszej egzystencji, czyli ładowarki, trochę ubrań, jakieś tam dokumenty i tak dalej. Ale potem 

nagle się okazuje, że ten sprawca potrzebuje resztę swoich rzeczy, bo dochodzi do wniosku, że on 

jednak nie będzie mieszkał z tą byłą już partnerką, więc on sobie załatwił mieszkanie gdzieś tam 

indziej i on chce resztę rzeczy. Teraz jest problem taki, że po pierwsze te ofiary przemocy nie chcą się 

już widywać z tymi osobami, co oczywiście jest zrozumiałe, więc utrudniają w pewnym stopniu też 

odbiór tych rzeczy. Zawsze nie mają czasu. Niekoniecznie chcą udostępniać lokalu, żeby zabrali ci 

sprawcy te rzeczy. No i niestety w prawie jest taka malutka luka, że nie wziął pod uwagę tego, jak to 

fizycznie ma być naprawdę rozwiązane. Bo owszem, jest coś takiego, że w obecności na przykład 

dzielnicowego może być odbiór tych rzeczy, natomiast to nigdy nie jest tak, że za jednym zamachem 

się bierze te wszystkie rzeczy. Zawsze to jest na takiej zasadzie, że dzisiaj mam tylko jedną torbę, ta 

pani ma dwadzieścia minut, to ja wezmę tylko tę jedną torbę. A za trzy dni jest telefon, że ja jeszcze 

potrzebuję dziesięciu innych rzeczy. I tak jest w koło Macieju. Jest to też oczywiście uargumentowane 

tym, że te osoby poniekąd jakoś tam próbują wywrzeć na sobie wpływ i powrócić do siebie. Zarówno 

z jednej, jak i z drugiej strony to bywa. Natomiast nie jest to też jakoś dokładnie sprecyzowane, co  

w takich sytuacjach trzeba zrobić. Bo faktycznie, jeżeli byłoby z góry na dół rozpisane, że te rzeczy 

powinny zostać na przykład zabrane do dwóch/trzech dni po opuszczeniu lokalu, ale dosłownie 

wszystkie. A jeżeli nie, to na przykład powinny zostać wysłane na adres sprawcy, oczywiście też na 

jego koszt. To na pewno by to ułatwiło. Ale też zdaję sobie sprawę z tego, że będzie to trudne. Bo 

fizycznie rzecz biorąc pod uwagę, każdy może pracować, każdy ma swoje życie prywatne, no i nie 

zawsze będzie tak, że da się to zrobić. Natomiast to też jest jakiś tam problem, bo niejednokrotnie, 

nawet w obecności policji, jest tak, czy ten sprawca czy ta ofiara próbują wpływać na siebie, czy też 

już bezpośrednio nawet na policjantów zabezpieczających ten odbiór rzeczy. Bo nawet jak dochodzi 

do jakiejś wymiany zdań czy do jakiegoś konfliktu, oczywiście większego, to naprawdę praktycznie 

za każdym razem jest do policjanta: a widzi pan, proszę to zanotować. ja chcę z tego notatkę, co do 

mnie powiedział, to będzie do sądu, do rozwodu. To jest też takie właśnie typowe rozwodówki tak 
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zwane. Więc tu jest też ten problem, że ludzie po prostu to wykorzystują. Często też jest tak, że są  

w kontaktach z mecenasami i sam mecenas mówi, żeby właśnie tak robili. 

 

• Organizacja pracy Gminnych Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

 

Gminne Komisje Rozwiązywania Problemów Alkoholowych pracują w razie konieczności, w razie 

potrzeby, nie mają konkretnego dnia, godzin ustalonych, kiedy ta komisja pracuje i człowiek, który 

chce skorzystać z pomocy, tak, czy chce zgłosić się do gminnej komisji, idzie do urzędu czy tam GOPS-

u i pani, która pracuje od ósmej do szesnastej czy od siódmej do piętnastej, w obecności innych 

pracowników, przyjmuje tę osobę. I nie ma takiej systematyczności pracy gminnych komisji. Myślę, 

że też, jeśli chodzi o gminne komisje, to powinno być więcej osób, które na co dzień parają się tym. 

Mówię, psycholog powinien być, pedagog powinien być, pracownik socjalny. A często do gminnych 

komisji trafiają też osoby, które są z przypadku, które w ogóle nie znają się na tematyce, jeżeli chodzi 

o uzależnienia, o pomoc. A wiemy, że dziewięćdziesiąt procent przemocy to jest związane  

z alkoholem, tak, czy z innymi środkami psychoaktywnymi. Wiemy też z danych, że około 

siedemdziesiąt procent, w okresie właśnie, koronawirusa, wzrosła sprzedaż alkoholu, ale też 

automatycznie wzrosła ilość osób, które właśnie stosują czy doznają przemocy. Myślę, że też nad 

tym trzeba by się zastanowić właśnie. Przyjrzeć się pracy gminnych komisji, żeby byli w nich 

fachowcy, po pierwsze, a po drugie, żeby to były stałe dni i godziny, żeby osoba, idąc do gminnej 

komisji, wiedziała, że tam zastanie osoby kompetentne, które potrafią jej pomóc i żeby była otwarta 

na tę pomoc czy też wiedziała, jakiej pomocy potrzebuje.  
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• Uregulowanie kwestii ochrony danych osobowych osób pokrzywdzonych oraz 

przekazywanie tych danych między instytucjami wspierającymi te osoby 

 

Z naszego punktu widzenia współpraca z ośrodkami dla osób pokrzywdzonych przestępstwem 

układa się dobrze, ale układałaby się jeszcze lepiej, gdyby nie nieszczęsna ochrona danych 

osobowych. Jest to dla mnie rzecz dziwna. Chcemy pomóc osobie, musimy chronić dane osobowe 

osoby, której chcemy pomóc, a te dane osobowe za chwilę mają wszystkie sieci telefonii komórkowej, 

telewizje, fotowoltaika. To jest bzdura. Dla mnie powinno być jasne, że jak ja kieruję osoby do 

ośrodka dla osób pokrzywdzonych przestępstwem, to ja mam prawo powiedzieć, jaki tam jest 

problem dominujący, co ja, współpracując z tą osobą, zauważyłam, że gdzie tam są największe 

deficyty, na co zwrócić uwagę. Powinien tam psycholog rozmawiający czy coś, bo dla mnie ta rodzina 

jest już znana. To by – według mnie – ograniczyło sporo czasu dla tego interwenta, którzy tam będzie 

rozmawiał z tą osobą, bo ona sobie musi od nowa swoją diagnozę przeprowadzić. Te rzeczy, które 

już by mogła ode mnie dostać na talerzu, musi od nowa je wziąć. Gdyby nie to ograniczenie, to 

współpraca z tymi ośrodkami byłaby naprawdę super. 

 

• Działania sądowe wobec sprawców 

 

Gdyby sądy, wydając wyrok w sprawie karnej, kierowały też sprawców przemocy na zajęcia 

korekcyjno-edukacyjne, na które oni sami, z własnej woli, raczej nie chodzą, a nawet, jak się zapiszą, 

to natychmiast rezygnują. A jednak jeżeli byłoby to zawarte w wyroku sądu, miałoby zupełnie inną 

moc. A wydaje mi się, że jest taka potrzeba, żeby sprawca popracował też nad sobą. Bo ja odnoszę 

takie wrażenie, że głównie pracuje osoba pokrzywdzona nad sobą. No i tu taką nierównowagę 

odczuwam. 

 

Skupiamy się najbardziej pewnie na osobie, która doznaje przemocy (na dzieciach, na kobietach, bo 
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gro to właśnie kobiety doznają przemocy). Natomiast tak jak lekarze mówią, że nie da się leczyć 

połowy pacjenta, więc też nie da się leczyć rodziny, zajmując się osobą, co do której zachodzi 

podejrzenie, że ona stosuje przemoc w rodzinie. Więc gdyby była większa możliwość oddziaływania 

– no my tutaj mówimy o osobach dotkniętych przestępstwem – na już tych osądzonych, którzy 

stosują przemoc. Taka możliwość, nie wiem, chęci sędziów, żeby właśnie w wyrokach były wpisywane 

zobowiązania do podjęcia, uczestniczenia w grupie korekcyjno-edukacyjnych, do zaprzestania 

nadużywania alkoholu. A jeżeli sprawca przemocy łamie te zobowiązania sądu, żeby była możliwość 

szybszej ścieżki procedowania, na przykład przy odwieszeniu wyroku i stosowaniu kolejnych 

zakazów, czyli na przykład zbliżania albo kontaktów z rodziną. 

 

Bardzo często osoby nadużywające alkoholu popełniają wykroczenia, przestępstwa. Teraz my nie 

wiemy jakie to są wykroczenia w związku z nadużywaniem alkoholu, ale sąd wie, zobowiązanie jest 

w sądzie rodzinnym, a inne sprawy są w sądzie karnym, nie ma współdziałania miedzy sądami. Ktoś 

kto popełni przestępstwo pod wpływem alkoholu to powinno być tak, że jeżeli ma w zawieszeniu ten 

wyrok to zawieszenie nie powinno działać, bo nie robi nic, żeby nie doszło do popełnienia tego 

przestępstwa. To wielokrotnie zgłaszaliśmy do kuratorów, żeby oni współdziałali, nie idzie to 

całościowo. Gdyby podjął leczenie, nie wróciłby na drogę przestępstwa, oni się czują bezkarnie. 

 

Za małe zobowiązanie sprawców przemocy do podjęcia programu, ale to jest jeszcze wyjątkowo 

rzadko. Ja myśle, że przy wyrokach za przestępstwa na szkodę osób najbliższych powinno być 

obligatoryjne takie kierowanie. W zakładach karnych te programy są realizowane, to wszystko 

powinno współgrać ze sobą, żeby sprawca jednak gdzieś mógł się dowiedzieć, że postępuje nie tak, 

nie zawsze to do niego dociera. 

 

Szybsza ścieżka postępowania przy odwieszaniu zarządzonego już zobowiązania w wyroku karnym. 

Bo wiadomo, że sąd może bardzo dużo w tej całej sytuacji i osoby poszkodowanej, i sprawcy 
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przemocy. Żeby nie istniały takie luki prawne, że sprawca przemocy – nie wiem, czy się zdarzyły, ale 

podejrzewam, że tak – na przykład odbywa kary w zarządzeniu elektronicznym. Osoby, które 

mieszkają ze sprawcami przemocy odbywającymi wyroki właśnie w systemie elektronicznym, są 

bardzo narażone na działanie sprawcy. Konieczność zasięgnięcia informacji, czy ta osoba na przykład 

ma procedowaną Niebieską Kartę, czy kiedykolwiek były jakiekolwiek informacje, że mogła 

dopuszczać się złych czynów wobec bliskich, wobec dzieci. Pewnie może to by pozwoliło na uniknięcie 

wielu nieszczęść w rodzinach. 

 

Ja jestem też za tym, aby sądy nakazywały sprawcom przemocy udziały w programach korekcyjno-

edukacyjnych. Bo ten wyrok jest śmieszny, bo to są wyroki w zawiasach. On zawiasach jest grzeczny 

i funkcjonuje, ale jak się skończy to już nie i robi to samo. Sądy powinny przy każdym wyroku za 

znęcanie się dawać nakaz udziału w programie korekcyjno-edukacyjnym. 

 

• Konsekwentne działania wobec sprawcy 

 

Natomiast to, co mnie przeraża, to to, że brak konieczności współpracy sprawcy z takim instytucjami 

zajmującymi się przeciwdziałaniem przemocy utwierdza takie osoby w poczuciu bezkarności. I tak 

naprawdę, że to ofiara musi uciekać, to ofiara czuje się wszystkiemu winna i to ofiara, mimo tego, 

że jest pokrzywdzona, pracuje na rzecz poprawy swojej sytuacji. Sprawca czuje się bezkarny. 

 

Najgorszym problemem dla nas jako policji to jest to, że większości tych Niebieskich Kart, tej 

przemocy w rodzinie, która jest odnotowana, to jest na bazie alkoholu, czyli osoba nadużywa 

alkoholu, dochodzi do różnego rodzaju awantur, no i to jest podłożem tego znęcania się psychicznego 

w rodzinie. To jest ponad 90% takich zdarzeń. I przez te lata – tutaj z naszego doświadczenia, z mojej 

obserwacji, może to jest moje tylko zdanie, ale nie sądzę, bo też w różnych jednostkach pracowałem, 

na różnych poziomach – problemem jest to, że zespół interdyscyplinarny kieruje na badania do 
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Gminnej Komisji do Rozwiązywania Problemów Alkoholowych taką osobę i ta osoba nie zgłasza się 

na takie badanie. Idzie informacja do sądu, pół roku mija, jest powołany biegły (to są dodatkowe 

koszty, ponad tysiąc złotych), osoba się nie zgłasza. Po pół roku przychodzi informacja, że mamy taką 

osobę doprowadzić. My idziemy, doprowadzamy, jest badanie z udziałem psychologa, psychiatry 

zespołu (bo musi być zespół). Okazuje się, że osoba nie jest uzależniona od alkoholu i temat po prostu 

wraca jak bumerang. Więc mimo że my wdrażamy procedury Niebieskiej Karty, staramy się tutaj 

dotrzeć do tej pokrzywdzonej osoby, do tego sprawcy. To formalnie można powiedzieć, że w zakresie 

badań psychiatrycznych i stwierdzenia, czy osoba jest uzależniona od alkoholu, tu jest ogromna 

rozpiętość w czasie, i to powoduje, że mamy z tym problemy. 

 

Też jest problem z terapią alkoholową, jeżeli nawet przyjdzie prokuratura, sprawa trafia do sądu, 

osoba nadużywającą alkohol ma wyrok, postanowienie sądu o nakaz leczenia. Jeżeli ta osoba 

zostanie doprowadzona przez policję, na następny dzień może powiedzieć, że wychodzi na własne 

żądanie i nie ma możliwości ją zatrzymać na leczenie. To jest nadal niedoprecyzowane, 

postanowienie sądu powinno być obowiązujące, jeżeli jest wyrok, tą podstawową terapie  

6-tygodniową, nie ma prawa wyjść ze szpitala, jeżeli jest nakaz leczenia stacjonarnego. Ma 

dostarczyć zaświadczenie z leczenia ambulatoryjnego, że zakończył to leczenie, niestety tego nie ma. 

Spotkałam się z osobami, które nadużywają alkohol, one wiedza, że mogą wyjść i później jest 

postanowienie sądu i my przez dwa lata nie możemy podjąć kolejnych kroków. Jeżeli osoba nie 

przeszła leczenia, pije nadal, awantury w domu, a my przez dwa lata mamy związane ręce. 

 

Często zapomina się o regulacji art 109 z kodeksu rodzinnego - on mówi o możliwości ograniczenia 

władzy rodzicielskiej przez sąd, a sąd się ogranicza do jednego podpunktu, który tam jest, czyli 

ustanowienia nadzoru kuratora bądź ewentualnie umieszczania dzieci w pieczy zastępczej. Ale tam 

jest pierwsza regulacja, która mówi o możliwości skierowania przez sędziego takiej osoby do pracy 
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ze specjalistą, z terapeutą asystentem rodziny - to jest skuteczniejsze niż podejmowanie kroków 

drastycznych. 

 

Ja mam przekonanie, że skuteczność pomagania osobom doświadczającym przemocy mogła by być 

większa, jeżeli by obligatoryjnie w każdym przypadku osoby stosujące przemoc uczestniczyły  

w programach naprawczych, żeby osoby podejrzane o stosowanie przemocy musiały wykazać się 

społeczeństwu, że one coś robią, że coś próbują, że zmienią swoje zachowanie i sposób radzenia 

sobie ze swoją złością agresją i podnoszeniem umiejętności społecznych. Nikomu nie zależy żeby 

strasznie karać, ale żeby dokonywała się zmiana w myśleniu, w procesie edukacji powinny być 

zmiany, które pomagałyby nam wszystkim radzić sobie ze złością agresją w komunikacji. 

 

Prawie w każdej Niebieskiej Karcie zaznaczony jest ten problem nadużywania alkoholu bądź innych 

środków psychoaktywnych. Myślę, że zobowiązanie sądu, które już jest takim końcowym etapem 

całego postępowania, jeżeli chodzi o osobę uzależnioną z problemem alkoholowym, często właśnie 

kończy się fiaskiem, bo ta osoba nie podejmuje terapii, odczekuje te dwa lata, które ma  

w zobowiązaniu, że nie powinna używać alkoholu czy powinna podjąć terapię, i właściwie zaczyna 

się wszystko od nowa. 

 

Należałoby, moim zdaniem, wprowadzić procedury i przepisy prawne, które umożliwiłyby szybsze 

reagowanie i szybsze wprowadzanie jakiejś formy zabezpieczeń majątkowych i wprowadzających 

pewną uciążliwość dla sprawcy. Bo na dzisiaj, słysząc to wszystko, wydaje mi się, że my bardzo 

mocno upośledzamy ofiarę, starając się udzielić jej tak szerokiej pomocy, która potem nie pozwoli jej 

znowu wejść gdzieś tam do danej pracy i znowu odnaleźć się w nowej rzeczywistości. Co do samych 

tych procedur nakazów/zakazów, tak jak wcześniej to koledzy wspominali, na dzisiaj dla mnie  

w większości przypadków są to stricte robione przez adwokatów sprawy pod kątem rozwodowym. 
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• Postępowanie prokuratorskie 

 

Często jest tak, że my składamy zawiadomienie jako instytucja o podejrzeniu popełnienia 

przestępstwa i w toku postępowania taka osoba pokrzywdzona nie składa zeznań, albo wycofuje się 

z tej procedury. Takie postępowania są umarzane. Dobrze by jednak były żeby ograny ścigania 

badały sprawę, pod katem popełnienia przestępstwa, dlatego, że my wiemy, że jak zakładamy 

Niebieską Kartę, to robimy to bez zgody osoby pokrzywdzonej przemocą, a tutaj ograny ścigania nie 

maja takiej możliwości. 

 

• Edukacja czym jest przemoc i skuteczne informowanie o instytucjach pomocowych 

 

Istotny jest pewnie też stały harmonogram działań osób, do których można się zgłosić – ciągle 

dostępnego telefonu czy to, że osoby pokrzywdzone wiedzą, kiedy do której osoby mogą się zgłosić, 

że nie jest to szukanie po omacku. Jest to kalendarz/harmonogram dostępny, z którego można 

skorzystać. Ta dostępność informacji myślę, że jest takim bardzo kluczowym czynnikiem. Te 

informacje są zamieszczane w różnych miejscach, przy okazji różnych spotkań, również na stronach 

internetowych, w różnych urzędach czy szkołach właśnie. W związku z tym nawet postronnie, będąc 

gdzieś przy okazji w jakiejś sytuacji, załatwiając jakąś sprawę w urzędzie, można się natknąć na taką 

ulotkę, na taką informację. Jest to dość istotne, bo można z tego skorzystać w dowolnym momencie. 

Więc taka stałość, dostępność informacji jest istotna. 

 

Bardzo często osoby pokrzywdzone mają małą świadomość o swoich prawach i o oferowanej 

pomocy. Dobrze by było zaangażować instytucje, z którymi osoba potencjalnie pokrzywdzona już 

pokrzywdzona mogłaby otrzymać szerszą wiedzę na temat po prostu oferowanej pomocy. Nie 

zawsze tak jest. Nie zawsze załatwimy coś za pomocą plakatu czy ulotki. Powiem, tak jak analizuję 

jakieś tam przypadki, że w pewnym momencie gdzieś tam brakuje takiej informacji, a że pan/pani 
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możecie otrzymać tę pomoc. Dosyć dużo się mówi o pomocy postpenitencjarnej, a gdzieś umyka ta 

pomoc osobom pokrzywdzonym. 

 

Mimo dużych zmian w naszym kraju, istnieje duża grupa osób doświadczających przestępstw, której 

nikt z nas nie ujawnia, one się dzieją w zapleczu domowym i brakuje również szeroko pojętej 

informacji, co jest przestępstwem. Panie bardzo często nie wiedza, co jest przestępstwem rodzinnym, 

że popychanie, wyzywanie, groźby karalne. Sama niewiedza powoduje to, że osoba dochodzi do 

wniosku, ze tak powinno być, sama świadomość i docieranie do ludzi, to powinno być. 

 

• System wsparcia dla dzieci dotkniętych przestępstwem 

 

Obszarem ciągle takimi niezagospodarowanym albo zagospodarowanym w zbyt małym zakresie jest 

udzielanie takiej pomocy dzieciom, ponieważ wiadomo, jaki jest poziom czy może zakres psychiatrii 

dziecięcej w Polsce. Natomiast ja, pracując w zespole pieczy zastępczej i zajmując się dziećmi 

umieszczonymi w pieczy, które często doświadczyły przemocy lub były świadkami przemocy, 

widzimy, że po prostu dotarcie do specjalisty jest bardzo trudne.  

 

To znaczy przerażające jest też to, że małoletni doświadczający przemocy tak długo muszą czekać 

na pomoc psychologa. Jakakolwiek poradnia psychologiczna, pedagogiczna – ogromne terminy. Przy 

MOPS-ie jest psycholog, z którego korzysta ofiara przemocy, ale jest to psycholog od osób dorosłych. 

Nie ma przy MOPS-ach psychologa dla dzieci. To jest po prostu bardzo potrzebne, bardzo ważne, nad 

tym należałoby się pochylić. 

 

Sytuacja w rodzinach zastępczych, kiedy opiekunowi zastępczy są zobowiązani realizować 

umożliwiać kontakty rodziców biologicznych z dziećmi. Jeżeli te kontakty nie jest zabronione przez 

sąd, nawet w przypadku rodziców pozbawionych władzy rodzicielskiej. Chociaż rodzic był sprawcą 
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przemocy wobec partnerki, matki dzieci, wobec dzieci, a nie ma zakazanych tych kontaktów, po 

prostu opiekun zastępczy ma obowiązek realizować. Wcale nie tak często sądy wydają ten zakaz 

kontaktów i na pewno w tej płaszczyźnie trzeba byłoby coś zrobić. Być może na przykład gdyby te 

kontakty mogły być umożliwione wtedy, kiedy już sprawca przejdzie ten proces korekcyjny, kiedy 

służby zaświadczą, że on przeszedł jakąś drogę, a nie po prostu dziecko umieszczone jest w pieczy  

z powodu przemocy w rodzinie, po czym opiekun zastępczy jest zobowiązany, żeby realizować te 

kontakty. 

 

• Szybka ścieżka działań prawnych dzieci 

 

Żeby w stosunku np. do dzieci działania były szybciej podejmowane, żeby dziecko wobec którego 

istnieje podejrzenie że jest dotknięte przemocą, żeby od strony prawnej szybko trafiło do np. 

psychologa, jest duże opóźnienie od momentu zaistnienia zdarzenia do podjęcia konkretnych działań 

np. kilka miesięcy czy nawet rok. W kwestii dzieci działania powinny być dużo szybsze, traktowane 

priorytetowo. 

 

Usprawnić działania sądu, żeby sprawy dotyczące dzieci nie trwały zbyt długo. Kiedy informujemy  

o drastycznych sprawach, kiedy wiemy, że coś się może dziać, informujemy sąd, a on nas trzyma 

przez rok. Nie podejmuje żadnych postanowień w tym zakresie. 

 

W sytuacji kiedy dochodzi do przemocy w rodzinie i jest to powiązane z zaburzeniami psychicznymi 

gdzie trzeba zainterweniować np. przy odbiorze dzieci, tutaj działanie ukierunkowane na zmianę 

czasu, bo jest to teraz zbyt długie. Jeśli chodzi o konkretne działanie przepisy zmieniłyby tą 

decyzyjność w sposób szybszy, żeby sądy szybciej podejmowały decyzje i większe dolegliwości dla 

sprawców. 
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Dla mnie trochę przerażające jest to, że postępowania w prokuraturze dotyczące spraw, szczególnie 

małoletnich dzieci, wleką się latami. To jest niedopuszczalne. I cały czas dziecko przybywa z takim 

rodzicem, toczą się sprawy, toczą, toczą i po prostu nie ma końca. To powinna w pierwszej kolejności 

pochylić się prokuratura. 

 

• Długi czas trwania procedur prawnych 

 

Powinien się zmienić czas wszystkich procedur. Czas trwania postępowania, czas oczekiwania na 

rozprawę w sądzie - to bardzo wszystko zniechęca po drodze. Widać opieszałość ze strony służb i 

osoba pokrzywdzona nie widzi żadnego działania. 

 

• Nieadekwatność mediacji 

 

Jest w ostatnim czasie taki trend, co jest niedopuszczalne, że w sprawach 207, które są założone, są 

mediacje, co po prostu dla nas jest niezrozumiałe. Po pierwsze zasada mediacji jest równość, a tutaj 

jest nie. I w ogóle na etapie komisariatu są proponowane mediacje w momencie, kiedy jest złożone 

zawiadomienie. To jest jakby dla nas niedopuszczalne. Gdzie kobieta na przykład, podam przykład, 

wisiała na poręczy na 13 piętrze apartamentowca, gdzie mąż ją tam tłuk po palcach i tak dalej. Jest 

sprawa mediowana, on ją przeprasza i zabiera na dobrą kolację. Dla nas to jest po prostu sytuacja 

taka niedopuszczalna. To jest powtórka z tego cyklu przemocy, ten miodowy miesiąc, który jest 

nazywany mediacją – już tak mówiąc humorystycznie. 

 

• Działalność OPPP 

 

Narzędzia pomocowe wymyślone przez Fundusz Sprawiedliwość też są nadużywane. To też, niestety, 

może się zdarzyć, że jest to nadużywany kolejny papierek dla sądu, że przecież korzystam stamtąd, 
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to jestem tutaj w tej lepszej pozycji procesowej. Ale to się udaje powoli wycinać i rzeczywiście 

pomagać tam, gdzie to jest wskazane. 

 

• Asystenci rodziny 

 

Ale jedna taka bolączka, która ja gdzieś tam zauważyłam w trakcie pracy, to jest praca asystentów 

rodzin, bo uważam, że idea jest super i gdyby to było dopracowane, to jest świetne narzędzie, ale  

w tym momencie to nie działa tak jak powinno. Oni mają za mało czasu dla rodzin, jak spędzają tam 

0,5h czy 1h tygodniowo to nie są w stanie zauważyć problemu, a co dopiero żeby przeciwdziałać albo 

jakoś pomóc tej rodzinie. Więc to jest takie narzędzie, które ja poddaje w wątpliwość i uważam, że 

powinno być dopracowane. 

 

Podsumowując najwięcej propozycji zmian prawnych i instytucjonalnych uczestnicy 

wywiadu zgłosili do procedury Niebieskiej Karty (m.in. odbiurokratyzowanie NK, wynagrodzenia 

członków ZI, zasady pracy w ZR, środki odziaływania na sprawców itd.) oraz Ustawy  

o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie (m.in. zmiana w zakresie nakazu opuszczenia mieszkania). 

Należałoby wprowadzić większą profesjonalizacja Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych (m.in. dostępność, zaangażowanie specjalistów). Ważną kwestią jest ochrona danych 

osobowych oraz przepływ informacji między instytucjami pomocowymi (ciągłe zbieranie tych 

samych danych i informacji). Badani zwrócili uwagę na nikłe odziaływanie na sprawców przemocy w 

rodzinie i brak skutecznych narzędzi w tym zakresie. Warto bardziej postawić na szerokie 

informowanie i edukację co jest przemocą oraz gdzie można znaleźć pomoc w sytuacji 

pokrzywdzenia przestępstwem. Dużym problemem jest przewlekłość procedur prawnych, co jest 

szczególnie bolesne w przypadku dzieci. 
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Uczestnicy wywiadów zaproponowali również szereg rozwiązań prawne i instytucjonalnych, 

które warto byłoby wprowadzić, aby zwiększyć efektywność pomocy osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem i /lub świadkom. Poniżej zamieszono te propozycje, z podziałem na obszary: 

 

• Prawne rozwiązania wobec sprawców przemocy w rodzinie 

 

Ja myślę, że dobrym sposobem na zdyscyplinowanie tej osoby, która stosuje przemoc, że  

w momencie, jeżeli zaczyna albo stosuje tę przemoc, powinien być odcięty od jakikolwiek źródeł 

finansowych, pomocowych od strony państwa. Tego nie powinno być, bo skoro on stosuje przemoc, 

to nie zasługuje na to. Czyli te normy łamie, więc dla niego żadna pomoc. 

 

Ja uważam, że przede wszystkim powinniśmy zaostrzyć penalizację tego, że jeżeli ktoś łamie zakaz 

prokuratorski zbliżania się czy nakaz opuszczenia mieszkania, to tak de facto jedyne, co możemy 

zrobić, to napisać wystąpienie o zmianę środka karnego, gdzie nie zawsze to przynosi skutek. Bo 

jeżeli taka osoba ma przy okazji dozór policji od razu orzeczony, to jak zrealizuje ten dozór, to 

zazwyczaj jak łamie dwa pozostałe środki, to nie do końca zawsze to jest tak, że prokurator zmieni 

nam ostrzejszy środek karny czy tam środek zapobiegawczy, czyli na areszt. Więc przede wszystkim 

tutaj to powinno zostać zmienione, bo tak jak mówię, taka osoba, która łamie taki zakaz, de facto 

jest bezkarna. Przynajmniej tak z mojej pragmatyki wynika, że rzadko kiedy się zdarza, że te osoby 

łamiące de facto ten nakaz czy zakaz dostają ten areszt. Po prostu idzie informacja do prokuratury. 

Jest wtedy tylko takie grożenie paluszkiem, że jeszcze raz, no i niestety będzie pan miał areszt. No i 

wtedy jest spokój na miesiąc, dwa, a potem już cyklicznie to wraca co jakiś czas i znowu ta osoba 

łamie taki zakaz. Więc ja myślę, że przede wszystkim to powinno zostać zmienione, że ten 

nakaz/zakaz prokuratorski, czy już wydany też przez policję, bo to jest równorzędny teraz, to żeby po 

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a6

4
 

prostu zostało to zaostrzone, żeby było równoznaczne z zakazem sądowym. Czyli jeżeli po prostu 

osoba taka łamie dane zakaz/nakaz, wiązałoby się to z popełnieniem nowego przestępstwa. 

 

• Przyśpieszony tryb postępowań prokuratorskich i sądowych dla sprawców 

przemocy w rodzinie 

 

W tej chwili jeszcze tryb postępowań przyspieszonych, to taki tryb powinien być stosowany do osób 

przemocowych, czyli on musi poczuć, że jest tu i teraz, że jak zrobi źle, to będzie ukarany. To jest tak, 

jak w przypadku stadionów w Anglii: jeżeli wie, że popełnia przestępstwo na stadionie, to wie, że jest 

bankrutem do końca życia. Nieuchronność kary jest już przy wyjściu ze stadionu, tak samo i tu tak 

prawo powinno być skonstruowane i egzekucja tego prawa w taki sposób. 

 

Musi być niezwłoczna kara, ona musi być sprawiedliwa. Tam gdzie jest sprawca przemocy gorącej, 

to kara powinna być niezwłoczna. 

 

• Wsparcie finansowe po nałożeniu nakazu opuszczenia mieszkania 

 

Mało tego, osoba, która zostaje, musi pokryć koszty utrzymanie tego. Tu jest problem. Więc żona 

chwilowo chce złożyć zawiadomienie, ale po przemyśleniu wycofa się, bo nie jest w stanie utrzymać 

niekiedy domu, bo to nie jest mieszkanie w bloku, gdzie koszty są niższe relatywnie do mieszkań. 

Osoba taka powie: „chcesz, to utrzymuj się, ja odchodzę”. Ta własność i utrzymanie powinno być 

przeniesione nie na osobę, która jest pokrzywdzona przestępstwem, tylko na osobę, która dokonała 

tego przestępstwa. Tak jak w przypadku ofiar wypadków drogowych, gdzie sprawcą jest kierowca 

nietrzeźwy, on ponosi pełne koszty, tak powinno być tutaj to samo. 
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• Obowiązek organizacji izby wytrzeźwień przez samorządy 

 

Ustawodawca nie wymusił na samorządach lokalnych, żeby była obligatoryjnie izba wytrzeźwień. 

My się borykamy tak samo z takim problemem, że – przypuśćmy, taki przykład podaje z życia 

wziętego – ustawodawca wymusił, że każda gmina ma obowiązek podpisania, na przykład  

z placówką-hyclem, placówką dla zwierzątek bezdomnych. Ale już jak mamy sytuację taką, że osoba 

leży bezdomna czy osoba stwarza, bo jest pod wpływem alkoholu, zagrożenie dla siebie bądź innych 

osób, to my nie mamy możliwości jakby proceduralnie taką osobę wywieźć na izbę wytrzeźwień, bo 

na przykład są takie gminy, gdzie izba wytrzeźwień nie funkcjonuje, nie mamy podpisanej takiej izby 

wytrzeźwień. Więc policjanci biorą na siebie ryzyko, taką osobę nietrzeźwą umieszczają w policyjnej 

izby zatrzymań do wytrzeźwienia. Tam nie ma lekarza, oczywiście. Są procedury, które nas 

obowiązują, ale my się z tym borykamy. Więc jeśli chodzi o przepisy, to widzę tutaj taką dużą 

potrzebę zmiany tych przepisów w zakresie właśnie izby wytrzeźwień. I wydaje mi się, że jeśli mamy 

sytuację, że osoba chce popełnić samobójstwo, jest pod wpływem alkoholu, da się po wytrzeźwieniu 

zrobić od razu konsultacje na oddziale psychiatrycznym (bo każdy szpital powiatowy ma oddział 

psychiatryczny) i da się zbadać taką osobę, to dlaczego by się nie dało na przykład ustawą już 

wprowadzić czy rozporządzeniem z różnymi jakimś przepisami, które będą obligowały to, że taką 

osobę po wytrzeźwieniu konsultujemy od razu z psychologiem czy psychiatrą na oddziale. I mamy 

informację, nie musimy iść ścieżką taką przez sąd i tak dalej. Więc tutaj taka dziura w procedurze, 

jeśli chodzi o to. 

 

• Miejsca przyjazne dziecku w każdej instytucji świadczącej pomoc pokrzywdzonym 

przestępstwem 

 

Gdy kobieta zgłasza się z dzieckiem, żeby to miejsce też takie było przyjazne dla dziecka. Żeby ktoś 
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mógł przyjąć na czas rozmowy to dziecko. Taki kącik jakiś taki z dodatkami, z jakimiś takimi rzeczami 

dla dziecka, które przychodzi z mamą i niekoniecznie musi też słuchać tego, co mama ma akurat 

teraz do powiedzenia – to, co mówi policjantowi czy innej osobie. 

 

• Transport dzieci do placówek opiekuńczo-wychowawczych 

 

Mianowicie chodzi o to, że w obiegu prawnym odnośnie do przemocy nie jest w ogóle uregulowana 

sytuacja w momencie, kiedy dochodzi do odbioru dziecka z rodziny i kto jest odpowiedzialny za 

przewóz dziecka do placówki opiekuńczo-wychowawczej. To jest zawsze dramat. Zawsze jest 

problem z przewiezieniem tego dziecka i wzięciem odpowiedzialności za to. Ale nie jest to 

uregulowane. Nie ma tej odpowiedzialności takiej prawnej za dowóz tego dziecka w sposób 

bezpieczny, skuteczny, wyposażenia tego wozu, który by przewiózł to dziecko do miejsca, do pieczy 

zastępczej czy do placówki opiekuńczo-wychowawczej. Z tym jest problem prawny i nie jest to 

uregulowane w żaden sposób. Gminy, które realizują zadania przemocy, muszą się po prostu 

wewnątrz siebie, odnośnie do tych instytucji, dogadać i któraś instytucja przejmuje za to 

odpowiedzialność. Tego brakuje bardzo, bardzo mocno. 

 

• Asystent osoby pokrzywdzonej przestępstwem 

 

To, co by było potrzebne, myślę, że to powrót też do takiego, co było kiedyś. To tak jakby asystent 

takiej osoby pokrzywdzonej przestępstwem. Czyli oprócz tej porady prawnej, psychologicznej  

w takim ośrodku, który się tym zajmuje, my zauważamy, mając głównie styczność z osobami 

doświadczającymi przestępstw i przemocy, że te osoby wymagałyby takiego wsparcia asystenta, 

który by z nimi generalnie pracował i przechodził przez te różne maści problemy i przede wszystkim 

te formalności czy nawet udanie się na przesłuchanie na policję, czy praca z tą osobą. Myślę, że to 

by było dobre. 
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• Interdyscyplinarne patrole 

 

Wspólne patrole (jak są patrole policji) na przykład policji i psychologów czy też pracowników 

socjalnych (ale psychologów). Bo co jest najważniejsze? Te pierwsze działania w środowisku i 

nakłonienie tej osoby do pewnych tutaj działań, które są. A to by z kolei pozwoliło nam płynnie przejść 

na dalsze tutaj ścieżki. Ta osoba już by była gotowa, by wiedziała, z czym to się je i tak naprawdę nie 

wycofywałaby się po bardzo krótkim czasie z tych swoich działań, które podejmuje. W Gdańsku, 

akurat u nas, to działało przez lata. To przed 2011 rokiem przez parę lat były takie wspólne, 

pojedyncze patrole i naprawdę miało to sens. 

 

• Praca z różnymi rodzajami uzależnień 

 

Brakuje uregulowań, które dotyczyłyby innych uzależnień niż to do alkoholu, bo mamy do czynienia 

z krzyżowymi uzależnieniami, z tymi nowymi środkami psychoaktywnymi, po których ludzie są mocno 

agresywni. Ale hazard negatywnie wpływa, jak spotykamy się z tymi przypadkami to jest trudno, 

musimy dłużej szukać, żeby rozwiązać problem, bo nie mamy gotowego rozwiązania.  

 

Dużym problemem jest też uzależnienie od dopalaczy, od środków psychoaktywnych, ponieważ tak 

jak w przypadku Miejskiej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, kierujemy wniosek przy 

osobie uzależnionej od alkoholu, tak naprawdę przy osobie uzależnionej od dopalaczy czy 

narkotyków nie wiadomo tak naprawdę, do kogo skierować ten wniosek, żeby sprawa nabrała takiej 

mocy sprawczej. 
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• Ośrodki dla sprawców przemocy w rodzinie 

 

To musi być jakiś system wsparcia sprawców, na różnych zasadach referencyjności, bo niektórzy 

jednak będą musieli być dłużej, gdzie będą mieszkali, w długiej terapii - stacjonarne terapie grupowe, 

ale tez takie gdzie się przepracowuje swoje traumy z dzieciństwa. Dajmy szanse, tym którzy zeszli na 

tą drogę, bo wielu z nich może zawrócić.  

 

Natomiast wobec osoby pokrzywdzonej, ja nie jestem zwolenniczką takiej tezy, że osoba 

pokrzywdzona ma uciekać ze swojego domu. Raczej uważam, że to przemocowiec, osoba która 

stosuje przemoc powinna być izolowana więc zakładam, że osoba która doświadcza przemocy nie 

powinna uciekać tylko ona powinna zostać. No bo wiadomo, tworzy się jakieś ośrodki interwencji 

kryzysowej, które mają być schronieniem dla takich ofiar, ale ja uważam, że to nie jest dobre 

rozwiązanie. Ja uważam, że te osoby razem często przecież z dziećmi powinny być chronione na 

miejscu, w swoim środowisku, mieć możliwość pozostania i przede wszystkim bezpieczeństwo 

powinna mieć zapewnione.  

 

• Stadaryzacja pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem 

 

Myślę, że taka standaryzacja tych wszystkich programów, żeby czy to jest Pcim gdzieś tam w Polsce, 

czy to jest Warszawa, czy Kraków, czy Stalowa Wola, żeby było jedno, a nie, że jak się spotkamy, to 

każdy ma inne problemy. Ma to być standard, że jeżeli jest procedura w tym kierunku, to tak to 

powinno być wszędzie robione, czyli takie wystandaryzowane postępowanie. Wiadomo, że 

odstępstwa zawsze będą, bo tak stricte nie da się schematycznie z wszystkim pracować. Ale taki 

standard, założenia i powinien być taki nadzór nad tym, żeby to było wykonywane. 
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Ważna jest ścisła współpraca tych ludzi, bo często to tylko prowizoryczna sieć współpracy. Brak 

przepływu informacji jest problemem, każdy próbuje coś zdziałać, te działania się nakładają, kilka 

osób odwiedza osobę pokrzywdzoną i to wszystko jest znaczone. Jasno określone powinno być jak 

mamy współpracować.  

 

Ujednolicenie, żeby nie było co kraj to obyczaj, co województwo to inne podejście. Jasno narzucone 

z góry, co, gdzie, jak, formularze, nie formularze, proste, konkretne, z terminami. To by nam 

naprawdę ułatwiło.  

 

• Nastoletni sprawcy przemocy 

 

Zdarzają się coraz częściej przypadki przemocy ze strony nastoletnich dzieci w stosunku do rodziców 

lub prawnych opiekunów. Temat ten jest bagatelizowany. Brak jest możliwości odizolowania tych 

agresywnych dzieci od rodziców. Zanim takie dziecko decyzją sądu zostanie odizolowane to trwa 

kilka miesięcy, a do przemocy dalej dochodzi. To jest w ogóle nie uregulowane naszym zdaniem. 

 

Pojawiły się też głosy, że system prawny i instytucjonlny jest wystarczający, a problem tkwi 

w korzystaniu z dostępnych narzędzi: 

 

Mi się żaden sposób nie nasuwa na jakieś nowe rozwiązania. Bardziej myślę, żeby korzystać z tego 

co jest i wtedy się przekonać czy to jest wystarczające, bo ja myślę że polskie prawo ma szereg 

różnych możliwości tylko niekoniecznie osoby, które mogą to robić sięgają po te możliwości.  

 

Jest mnóstwo narzędzi prawnych takich, które właściwie to zależy od specjalisty, od osób które 

pracują i ze sprawcami i z ofiarami żeby po prostu one w odpowiedni sposób były respektowane  
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i żebyśmy my jako specjaliści je egzekwowali. 

 

Może powiem tak, porządek prawny i ustawy, które mamy, są bardzo dobre. Tylko te wszystkie 

ustawy realizują ludzie. I najczęściej gdzieś być może zawodzi też czynnik ludzki. To jest niezwykle 

trudny obszar pracy z osobą poszkodowaną przemocą i z osobą, która taką przemoc może w rodzinie 

stosować. Bo ustawy, które dają w tej chwili bardzo wiele możliwości oddziaływań, na pewno 

wymagają również zaangażowania osób, które pracują w tym trudnym obszarze przemocy. 

 

Podsumowując, należy zwrócić większą uwagę na działania prawne i korekcyjne wobec 

sprawców przemocy w rodzinie (nieuchronność kary, wprowadzenie przyśpieszonego trybu 

postępowań prokuratorskich i sądowych dla sprawców przemocy w rodzinie, ośrodki dla sprawców 

przemocy w rodzinie, większa dostępność izb wytrzeźwień, opracowanie procedur postępowania 

przy uzależnieniach innych niż od alkoholu). 

Ważne jest opracowanie standardów pracy instytucji pomocowych na rzecz osób 

pokrzywdzonych przestępstwem. Dobrym rozwiązaniem może też być wprowadzenia asystenta 

osoby pokrzywdzonej, interdyscyplinarne patrol, zapewnienie miejsc przyjaznych dzieciom  

w placówkach pomocowych). 
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Określenie zasobów, potrzeb szkoleniowo-rozwojowych, oczekiwań osób 
mających kontakt lub wspierających pokrzywdzonych przestępstwem 
i/lub świadków 
 

Uczestnikom wywiadów zadano pytanie odnoszące się do ich potrzeb szkoleniowo-

rozwojowych: czego potrzebują osoby wspierające pokrzywdzonych przestępstwem i/lub świadków  

w zakresie swojego rozwoju? Najczęstszą odpowiedź na to pytania odnosiła się do superwizji, 

wsparcia psychologicznego oraz wymiany doświadczeń i dobrych praktyk. 

Badani wskazali następujące potrzeby szkoleniowo-rozwojowe: 

 

• Superwizja 

 

Tak szczerze mówiąc, osoby, które są bardzo ztraumatyzowane, przychodzą jako ofiary przemocy, 

mają tak silny ładunek emocjonalny, że po spotkaniu z taką osobą człowiekowi się tak naprawdę 

nogi uginają. W przypadku, jeżeli to się ciągle powtarza, tego jest bardzo dużo, to w naturalny 

sposób gdzieś tam w pewnym sensie się wypalamy, że pewien poziom empatii jest mniejszy po prostu 

po to, żeby pomóc tej osobie. Ale już tak trudno jest się otworzyć. Tutaj też był taki pomysł – i myślę, 

że może on jest też do zrealizowania w innych placówkach – żeby mieć dostęp po bardzo ciężkich 

interwencjach, spotkaniach jednak w ciągu 48 godzin do superwizora lub ewentualnie do grupy 

debriefing’owej, jeżeli dotyczy problem kilku osób. Bo to jest pewne czyszczenie tych wszystkich 

emocji, które zalegają, i wtedy jest właśnie możliwość bycia tym tak zwanym idealnym terapeutą. 

Jeżeli o tej higienie zapomnimy, to też nie będziemy do końca tacy idealni. Po prostu będziemy 

przytłoczeni tym. To jest bardzo ważny postulat. 

 

Na pewno chyba powiedziałabym, że superwizji, która by nam dawała taką szansę na oczyszczenie 

z tego, co robimy dotychczas, żebyśmy mieli nowe siły na kolejną pracę i kolejne wsparcie dla 
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kolejnych osób, bo to jest ważne. Czyli superwizja, która powinna też być gdzieś zapisana. 

 

Może zespół gdzieś, nie wiem, może nawet wojewódzki, ale do którego można byłoby – dodam – 

bezpłatnie zwrócić się, żeby zweryfikować swoje działania, swoje myślenie, swoje umiejętności, czy 

dobrze tak zrobiłam, czy tak dobrze. Czyli dla mnie samej jest taki coach po prostu niezbędny, żeby 

się zweryfikować, czy czasami nie weszłam w jakiś ślepy zaułek i wydaje mi się, że robię dobrze,  

a okazuje się, że robię więcej złego jak dobrego. Więc takie zespoły są po prostu na wagę złota. Także 

ja sobie to bardzo cenię. 

 

Nam przede wszystkim brakuje superwizji. Trafiają do nas bardzo trudne przypadki, trudne sprawy. 

Przydałoby się, żebyśmy mogli, jako specjaliści, na bieżąco omawiać swoje trudności, żeby bardziej 

profesjonalnie pomagać. I byłoby pięknym rozwiązaniem, gdybyśmy mogli skorzystać bezpłatnie  

z superwizji, bo ja sama wiem z doświadczenia, że no są to bardzo duże koszty dla ośrodków. 

 

Powinno być wpisane gdzieś w jakiejś ustawie, że pracodawca zobowiązany jest do ponoszenia 

odpłatności za superwizjowanie swojego pracownika, bo to jest droga rzecz – wszyscy wiemy. Koszt 

superwizji to jest od 100 do 150 złotych za jedną godzinę danej osoby. I tak jak wiemy, 

psychoterapeuci, psychologowie muszą po prostu sobie sami to opłacać, a to jest bardzo potrzebne. 

I to nie tylko, że godzinę na miesiąc, tylko to powinno być systematycznie, raz w tygodniu. No, ale 

pracodawca powinien to zapewniać. 

 

Ja myślę, że szkoleń jest dosyć sporo – z tego, co ja tak doświadczam. Zwłaszcza teraz przez Internet 

można się szkolić. Ale takiego wsparcia właśnie psychologicznego, superwizyjnej grupy, takiego 

zespołu superwizyjnego brakuje - żeby to była taka pomoc na bieżąco. 
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• Wsparcie psychologiczne 

 

Pracodawcy dbają o te szkolenia, żeby był ten rozwój umiejętności, natomiast mi brakuje żebym 

sama miała pomoc i wsparcie psychologów, z którymi mogę porozmawiać, ale nie żeby uzyskać 

pomoc w pracy, tylko takie wsparcie odstresowujące. Pracownicy służby więziennej mają takie 

spotkania odstresowujące i to fajnie działa. Pomoc w formie pogadania sobie o kulisach, jak 

rozwiązują sytuacje stresowe. Człowiek narażony jest na wypalenie zawodowe, to niezmiernie 

istotne. 

 

Potrzebujemy wsparcia w postaci psychologa dla nas z zewnątrz. 

 

Też dostępu, moim zdaniem, do pomocy psychologa, i to właśnie tak interwencyjnie, po takich 

trudnych interwencjach, po jakichś takich traumatycznych wejściach w środowisko. Bo naprawdę 

różne rzeczy widzimy, różne rzeczy się zdarzają i bardzo mocno to przeżywamy. Nie oszukujmy się, 

odbija się na naszych rodzinach również. 

 

• Wymiana doświadczeń i dobrych praktyk 

 

Ale też myślę, że tego typu spotkania, gdzie mamy z różnych ośrodków możliwość wymiany takiej 

informacji, doświadczeń. My robimy tak, gdzieś tam robią inaczej i wybrać sobie to, co najlepsze, 

powyciągać i spróbować to wdrożyć. 

 

Taka współpraca z praktykami, bo jednak każdy ma inne swoje doświadczenia, w każdej gminie jest 

inna liczba mieszkańców, ale każdy się z tymi problemami boryka. To jest świetne, bo my byśmy tu 

mogli mówić długo. 
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Wymiana doświadczeń z innymi ośrodkami a nawet krajami. Szukania dobrych praktyk.  

 

W Olsztynku jest nieformalna praktyka, którą organizuje MOPS olsztynecki, dwa razy w roku to się 

odbywało, gdzie odbywała się zawsze superwizja. Covid nas teraz powstrzymuje. Na szczeblu 

centralnym można by wprowadzić szkolenie, współpraca jest to bardzo skuteczne, nawiązuje to 

znajomości, każdy wie do kogo może zadzwonić, o jakiej porze. Daje nam poczucie, że nie jesteśmy 

w tym wszystkim sami. U nas biorą w tym udział dzielnicowi.  

 

Każde spotkanie wspólne, kolejne powoduje to, że każdy czegoś nowego się dowie, podzieli się swoim 

doświadczeniem. 

 

Ja bym sobie na przykład życzyła, żeby było dużo więcej takich szkoleń (których ja odczuwam zupełnie 

brak) na poziomie ogólnopolskim dla osób pracujących w grupach roboczych, polegające między 

innymi, żeby nie były to szkolenia online, tylko żeby to były szkolenia takie, na których można 

wymienić się własnymi doświadczeniami, wypracowanym modelem pracy, nowymi pomysłami,  

w nowych innych miastach. Bo każdy w jakiś sposób pracuje inaczej. I byłoby to bardzo cenne 

doświadczenie – uważam – dla osób pracujących na co dzień i prowadzących grupy robocze. Realia 

wypłat w MOPS-ie nie są, no nie mówimy tutaj, wygórowane. No, ale żeby te szkolenia były 

bezpłatne, dostępne, żeby było ich więcej, żeby w ogóle były. 

 

Świetnie byłoby też mieć możliwość takich stałych kontaktów nie tylko między sobą, ale także  

z innymi ośrodkami czy w kraju, jakichś spotkań z osobami pracującymi w kraju czy za granicą (jeżeli 

są takie możliwości). Ale ta wymiana, co my zapożyczamy skądinąd, to trzeba po prostu mieć 

kontakty, żeby zapożyczać skądinąd, a nie tylko poczytać o tym gdzieś tam w raportach. Najlepiej – 

myślę – się przekazuje informacje właśnie w takich kontraktach – wizytach studyjnych czy 
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rozmowach, czy spotkaniach, konferencjach takich ogólnych. My między sobą sobie pogadamy, ale 

być może chętnie byśmy od kogoś przejęli jakiś pomysł albo ktoś od nas jakiś pomysł, jeślibyśmy się 

w takich szerszych gronach też spotykali. 

 

• Przeciwdziałanie wypaleniu zawodowemu i radzenie sobie ze stresem 

 

Działania, które dotyczą obszaru wypalenia zawodowego. Kwestia, że nie zawsze się udaje, że nie 

zawsze wszystko skończy się sukcesem. Na pewno superwizja, bo my też się wypalamy bardzo, żeby 

umieć sobie poradzić z emocjami, bo my też przeżywamy te sytuacje - one są różne, tragiczne, 

smutne, ciężkie. 

 

Kompetencje dotyczące stresu, dotyczące różnych mechanizmów obronnych: jak sobie radzić  

w różnych sytuacjach, ale również żeby mieć ten potencjał własny. Być w zgodzie z samym sobą, 

mechanizmy obronne dla samej równowagi emocjonalnej - to też jest ważny aspekt. Nie tylko te 

względy prawne, ale również praca nad samym sobą.  

Zachowania w sytuacjach stresujących. W pracy jest duży stres. 

 

• Szkolenie z zakresu kompetencji psychologicznych i udzielaniu pomocy 

Szkolenie z przemocy dla policjantów  z tego tzw. pierwszego kontaktu z przemocą np. na ulicy. Żeby 

mieli możliwość uczestniczenia w szkoleniach z MOPsem  jakie czynności musimy wykonać. Żeby 

policjanci mieli przeszkolenie psychologiczne w stopniu chociaż podstawowym bo nie każdy potrafi 

rozmawiać ze sprawcą i ofiarą przemocy. W zależności jak my pokierujemy rozmowę od tego zależy 

sukces całego działania. Umiejętność rozmawiania nawet ze sprawcą tej przemocy. Żeby na samym 

początku zdarzenia już mieć wiedzę co do różnych zachowań na pierwszej linii frontu. 
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Właśnie jak efektywnie pomagać osobie doznającej przemocy, z uwzględnieniem cech fizyczno-

psychologicznych tych osób. Bo one jakby działają zupełnie inaczej niż tak zwana norma rozwojowa. 

I w związku z tym, żeby im pomóc, to należy bardzo wiele czynników uwzględnić. To nie jest tak, że 

jak nam obiecała, to pójdzie. A jak nie pójdzie, to nie, dlatego że tak naprawdę nie chce i tak dalej, 

tylko to jest proces bardzo złożony, skomplikowany. 

 

Cały czas podnoszenie kompetencji, szkolenia z zakresu tych mechanizmów przemocy, 

przeciwdziałania przemocy, to będziemy idealni wtedy. 

 

Żeby dla policjantów, śledczych, oni mają kontakt bezpośredni z tymi osobami, wprowadzić 

obligatoryjne szkolenie, które wskazywałoby na potrzeby pokrzywdzonych, a nie dla osób 

rozpoczynających służbę, tylko z doświadczeniem. 

 

Jest niezrozumienie sytuacji osób, które doświadczają przemocy przez instytucje: sąd,  prokuratura. 

Jest jakiś opór materii w tym zakresie,  bo narzędzia są, po które się niestety nie sięga.  Może bardziej 

przeszkolić sędziów, prokuratorów pod względem psychologicznym? jak osoby doświadczające 

przemocy funkcjonują? - bo nie ma tego zrozumienia. 

 

Potrzebna jest większa liczba osób do pracy i dobrze przeszkolonych, dobrze wyedukowanych. 

Potrzeba interdyscyplinarnych szkoleń: prokuratura, sędziowie - wielopoziomowe uczestnictwo  

w problematyce przeciwdziałania przemocy w rodzinie. Najbardziej obciążona jest pomoc społeczna 

i policja - na tych dwóch służbach cały system spoczywa. Medycy nie dociekają problemów 

psychicznych ale i fizycznych,  brak chęci ,poczucie wyższości ze strony medyków. W systemie 

edukacji lekarzy ta działka nie istnieje, nikt ich nie szkoli z perspektywy Niebieskiej Karty.  
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Szkolenia mają temu służyć. żeby np. policjantom bardziej przybliżyć perspektywę psychologiczną. 

Bo często osoby poszkodowane, a osoby z przemocy w szczególności, wzbudzają złość, frustracje  

i niechęć, bo ich charakterystyczną cechą jest to, że robią krok do przodu i osiem do tyłu i że tutaj coś 

złoży, a potem się wycofa, a potem żałuje, że się wycofała. I myślę sobie, że przybliżenie takiej 

perspektywy psychologicznej takim grupom zawodowym jest ważne. 

 

• Szkolenia z zakresu pracy ze sprawcami przemocy 

 

Potrzebujemy szkoleń z zakresu pracy ze sprawcą, rozmowy ze sprawcą. 

 

 

• Szkolenia prawne 

 

Szkoleń prawnych, ale takich z prawdziwego zdarzenia, gdzie zachodzi korelacja, jeżeli chodzi o 

niebieską kartę i przekłada się to na przykład na ochronę danych osobowych, co możemy, czego nie 

możemy. Tak ściśle doprecyzowujących, jeżeli chodzi o procedurę niebieskiej karty. Takie szkolenia 

bardzo by się przydały – myślę – pomagaczom, którzy pomagają. 

 

Wchodzi szereg zmiany ustaw, i to w takim tempie, że my nie jesteśmy w stanie nawet się obejrzeć i 

już jest jakaś zmiana. My powinniśmy mieć dostęp do lex. Lex jest opłacany. I to duże pieniądze. Więc 

to trzeba by było też rozważyć, żebyśmy mieli dostęp do tego wszystkiego, do bieżących zmian, do 

bieżącej opieki prawnej nie dla osób pokrzywdzonych, dla nas. Nie jesteśmy prawnikami z 

wykształcenia. My sobie uzurpujemy tutaj prawa, bo sobie poczytamy ustawę. Ustawy mamy, 

niestety, tak pisane w Polsce, że my możemy sobie je interpretować w zależności, jakiego prawnika 

weźmiemy. 
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 Badani wypowiedzieli się także na temat kwestii organizacyjnych szkoleń dla osób 

pracujących z osobami doświadczającymi przemocy: 

Szkolenia powinny być dostępne, nie tak, że czekamy. Powinno być dostępne i nawet obowiązkowe. 

 

Ja w ogóle uważam, że jest bardzo dużo szkoleń i są bardzo dostępne. Jak jeżdżę na szkolenia to 

spotykam bardzo często tych samych ludzi, którzy już byli i to są osoby, które chcą się szkolić i które 

same mają ten pęd, ale bardziej chodziło mi o to, jak zmobilizować te osoby, które nie jeżdżą na 

szkolenia, mają takie poczucie, że oni wszystko wiedzą i jakby ich staż pracy im wystarczy. 

 

Takie szkolenia są bardzo kosztowne (zakwaterowanie), może centralny ośrodek szkoleń i dla 

policjantów i dla pracowników MOPSu, takie miejsce centralne, nie darmowe, tylko z pieniędzy 

Ministerstwa, gdzie osoby mogłyby odbyć szkolenie i przy okazji wymienić doświadczenia, jakieś 

więzi zbudować. 

 

Potrzebujemy dobrych szkoleń i pieniędzy na te szkolenia. 

 

Granty na wzmacnianie kompetencji pomagającego. Żebyśmy mogli sobie zamówić takie szkolenie 

z fundacji. Nawet dzielnicowy mógłby korzystać, oni tego nie mają w żaden sposób. Komunikacyjne 

kompetencje każdemu się przydadzą. 

 

Z przeprowadzonych badań wynika, że pracownicy instytucji pomocowych (pracownicy OPS, 

PCPR, policjanci, żandarmi wojskowi, pedagodzy, nauczyciele, kuratorzy sądowi, pracownicy 

instytucji specjalistycznych (CIK, OIK, Ośrodki wsparcia itp.) oczekują systemowych rozwiązań w 

zakresie podnoszenia swoich kwalifikacji, finansowanie superwizji i wsparcia psychologicznego oraz 

zorganizowania przestrzeni do wymiany doświadczeń i dzielenia się dobrymi praktykami.  
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Określenie barier i wyzwań w pracy osób wspierających pokrzywdzonych 
przestępstwem i/lub świadków, z uwzględnieniem kryzysu związanego  
z sytuacją epidemiologiczną 
 

Uczestnicy wskazali na szereg wyzwań przed jakimi stają, udzielając pomocy osobom 

pokrzywdzonym przestępstwem: 

 

• Obciążenie pracą 

 

Ilość tych spraw, to jest wyzwanie. Wszelkie standardy są przekroczone. To jest wyzwanie że po 

prostu żeby ta praca, ten podopieczny, problem, żeby to nie była sztuka, teczka tylko żeby to był 

człowiek a w tej sytuacji to jest zatracanie samego siebie bo to jest niemożliwe żeby z każdym 

przeprowadzić dłuższą rozmowę, żeby każdego wziąć do osobnego pokoju, żeby wysłuchać, żeby się 

pochylić nad tym człowiekiem no niestety to jest fizycznie niemożliwe. 

 

Największym obciążeniem wydaje nam się, że jednak nie można generalizować, bo są takie okresy, 

że mamy jedną niebieską kartę, i tutaj sobie spokojnie z tym poradzimy, a są takie jak okres 

wakacyjny na przykład, gdzie mamy ich pięć czy dziesięć nawet. Mamy tych samych policjantów  

i musimy po prostu te dane czynności wykonać.   

 

Terminy i nacisk przełożonych. Bo nawet jeżeli chce się pomóc jakiejś osobie i faktycznie rzetelnie 

zająć się tematem danej osoby, to są inne obowiązki, które jeszcze ponadto wykonujemy. Wszystko 

jest na już, na teraz, na zaraz. 
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Ja powiem szczerze, że w mojej pracy brakuje mi czasu. Naprawdę z chęcią bym chciał pójść do domu 

swoich podopiecznych, porozmawiać z nimi, nie zerkając po prostu na zegarek. 

 

Gdyby było rozwiązanie systemowe, które pozwalałoby doceniać te osoby pracujące w tym obszarze 

i odpowiednio też je wynagradzać dodatkowo w danej kwestii, to myślę, że aktywność i wszystko by 

poszło po prostu do góry. Bo jak dzielnicowy, kurator czy pracownik poradni psychologiczno-

pedagogicznej będzie tego miał za dużo, to będzie robił po łebkach albo po prostu przestanie to robić, 

przestanie się cieszyć tym wszystkim i po prostu odejdzie. Tutaj liczba spraw, które wpływają – ja 

jestem akurat przewodniczącym, tak sobie liczyłem – to średnio rocznie przez moją głowę przepływa 

około 2,5 tysiąca spraw. Także to jest granicznie dużo. Jakoś trzeba to rozwiązać. 

 

• Współpraca z innymi instytucjami oraz działania i oferta innych instytucji 

 

Największym wyzwaniem jest kiedy chce się pomóc osobie natomiast zderzam się z brakiem 

zrozumienia kompetencji i gotowości współpracy z innymi instytucjami. To mnie po prostu paraliżuje 

- brak gotowości do podjęcia współpracy z innymi instytucjami. 

 

Dla mnie największym wyzwaniem jest czasami zrozumienie perspektywy innych instytucji. Znaczy 

tak, ja niby na głowę to rozumiem bo przecież wiek jakie kompetencje ma dana instytucja i czym 

dysponuje ale nie koniecznie ta wiedza mi pomaga w tym żeby rozumieć pewne rzeczy i to chyba jest 

dla mnie największym wyzwaniem, żeby mieć do tego jakiś dystans. 

 

U nas takim wyzwaniem i tak naprawdę taką przeszkodą w udzielaniu pomocy jest rejonizacja  

i przerzucanie się między różnymi instytucjami bo bardzo często spotykamy się z tym że ktoś 

przychodzi do nas i mówi, że wy mu udzielcie pomocy bo on nie jest z naszego terenu my też mamy 
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z tym problem bo pomagamy tylko osobom z naszego powiatu, musimy to ustalać z zespołami 

interdyscyplinarnymi, to przerzucanie się, spory kompetencyjne. 

 

Chciałbym mieć taki komfort, że ktoś przychodzi do mnie i się nie muszę martwić, gdzie zadzwonić, 

tylko powiem, że masz, mogę ci zaproponować jedną, drugą, trzecią, czwartą instytucję, możesz 

sobie wybrać. 

 

Doświadczam niemocy, osoba pokrzywdzona potrzebuje bezpieczeństwa, szacunku, spokoju. 

Ostatnio wykluczona choroba psychiczna u osoby, MOPS potwierdza przemoc rodziny i natrafiamy 

na mur bo ta osoba musi wrócić do tego swojego domu, rodziny przemocowej. Są domy samotnej 

matki, gdzie kobiety mogą liczyć na pomoc, osoba samotna doświadczająca przemocy nie ma 

takiego domu ochronnego. 

 

Współpraca między takimi instytucjami jak sądy, prokuratura, a policja, OPS, żeby były bardziej 

płynne, bo my na swoich podwórkach gdzie jest procedura niebieskiej karty, mamy już wypracowane 

zasady współpracy, o tyle z tymi instytucjami obserwuje trudność i przepływ informacji, współpraca 

to powinno działać na korzyść osób pokrzywdzonych, wobec których prowadzone są postępowania. 

 

• Działanie sądów i prokuratury 

 

Największą trudnością przez szereg lat było upadanie spraw w prokuraturze. Mieliśmy klientki 

niepodważalnie doświadczające przemocy - dowodów milion, a potem dostawaliśmy odmowę 

wszczęcia albo umorzenie. I taka bezradność wtedy i przekonanie osoby doświadczającej przemocy, 

że ona może coś jeszcze zmienić jest bardzo trudne, ponieważ to sprawca otrzymywał komunikat, że 

wszystko jest ok i był dalej bezkarny. A do tego dochodzi przewlekłość procesów sądowych. 
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• Procedura Niebieskiej Karty 

 

Musi być dużo monitoringów, bo przy kontroli tylko to widzą, że nie było monitoringów. 

 

Prowadzenie procedury, mam ogromny problem tam gdzie są dzieci, bo tu procedury nie działają  

i człowiek staje się bezsilny. Poczucie bezsilności i bezradności. Ogarnięcie nadmiernej biurokracji. 

Papierologia przeszkadza w działaniu.  

 

 

• Indywidualne podejście do osoby pokrzywdzonej przestępstwem 

 

Dla mnie wyzwaniem jest każdy człowiek, każdy problem i każdy podopieczny, żeby podejść do 

każdego indywidualnie. 

 

Pomóc jak największej liczbie osób, ale tak pomóc, żeby ta pomoc była dla nich jakąś taką naprawdę 

zmianą w ich życiu.   

 

 

• Kontakt z klientem – zbudowanie relacji 

 

Największym wyzwaniem jest przebicie się przez taki mur, który klient wokół siebie obtoczył to jest 

trochę wyzwanie i trudność, dobre zrozumienie klienta, dotarcie do jego potrzeb współodczuwanie 

tego o czym on do nas mówi, stworzenie atmosfery bezpieczeństwa, że klient czuje się na tyle 

komfortowo żeby nam opowiedział czasami nie wystarczą umiejętności. Czasami to jest czas który 

jest potrzebny, nawet czasami milczenie które zagwarantuje nam jakieś poczucie komfortu  
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i umożliwi otworzenie się, opowiedzenie o historii życia, o historii która rozpoczęła się w dzieciństwie, 

a która rzutuje na dzisiejsze działania. 

Pierwsza rozmowa z pokrzywdzonym, z rodzicami, żeby tych rodziców nie tracić. 

Praca z rodzinami o wysokim statusie  społecznym i materialnym, które odnoszą się do MOPR 

lekceważąco. 

 

• Oczekiwania pokrzywdzonych 

 

Dużym wyzwaniem jest też sprostanie oczekiwaniom tutaj myślę głównie tej ofiary przestępstwa z 

tego względu, że ofiara oczekuje od nas żebyśmy tą sytuację rozwiązali tu i teraz gdzieś tam się 

utarło, że działania policji i tak nic nie dadzą, zawiadomienie policji z tego względu, że zabiorą np. 

męża nie będzie go 1 czy 2 dni i wróci i będzie sytuacja jeszcze gorsza więc tutaj jeszcze kwestia 

sprostania temu tematu tak żeby faktycznie jakiś tutaj skutek zaszedł i ta pomoc była faktycznie 

realna, myślę że to dopiero teraz się zaczyna dziać ze względu na te nowe przepisy, narzędzie które 

dostaliśmy więc tutaj takim wyzwaniem jest sprostanie oczekiwaniom. Dużo osób nie wzywa policji 

bo ma takie przeświadczenie, że i tak się nic nie stanie a sytuacja później będzie jeszcze gorsza. 

 

 

• Akceptacja decyzji i działań klienta 

 

Niezrażanie się niepowodzeniami, ponieważ to nie jest taka praca, tak jak tutaj koleżanki mówiły, że 

my tutaj pani przedstawimy, a pani pokiwa głową, super, fajnie, wszystko zrobię i idzie, to robi. To 

są czasem dwa kroki w przód i pięć w tył. Ktoś się wycofa, my tutaj włosy z głowy rwiemy, bo przecież 

to można było i to, i tu, sprawa prawie że na plus dla pani. A tu na przykład ofiara się wycofuje. Więc 
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to jest jej decyzja, my musimy to szanować, ale nie ukrywajmy, my to przeżywamy. Dajemy kolejną 

szansę, mają okres miesiąca miodowego i tylko czekamy w tym momencie zdołowani, że tyle roboty 

na nic. I czekamy, za chwilę znowu ta bomba wybuchnie, bo wybuchnie na pewno. 

 

• Pandemia 

 

Wyzwaniem w ostatnim czasie była pandemia, gdzie musieliśmy stawić czoła pracownikom różnych 

instytucji, była to sytuacja bardzo trudna, bo przemoc była, jest i będzie. My musieliśmy stosować 

wszystkie nasze dotychczasowe działania, Formułę spotkań, grup roboczych, musieliśmy dostosować 

pod pandemię. Udało się bez tragicznych zdarzeń, wchodziliśmy w środowiska, bo dzieci w domu, 

rodzice w domu, a przemoc cały czas była. 

 

 

• Obawy, żeby nie zaszkodzić udzielając pomocy 

 

Ja też zawsze się martwię żeby nie narobić jakiejś szkody, żeby tak działać żeby nie zaszkodzić swoim 

działaniem, bo gdzieś tam jakieś działania podejmę i zawsze ta ofiara boi się pewnych rzeczy. Ja ją 

do czegoś namawiam, ustalamy coś wspólnie ona podejmuje potem jakieś działania i zawsze się 

boję, żeby te działania nie zaszkodziły, żeby to nie spowodowało jakieś wzmożonej agresji od strony 

sprawcy. No i oczywiście dzieci, jeśli dzieci są w tym środowisko, to wtedy ta pomoc jest 

najtrudniejsza i ochrona dziećmi przed tym co się dzieje. 

 

• Kwestie etyczne 

 

Jeszcze kontakt takiej osoby pokrzywdzonej z nami, bo ona szuka takiego poparcia dla swoich 

działań, że robi dobrze. Nie mamy takiego prawa, żeby mówić, żeby się rozwiodła, bo ona później 
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nas ma za takich guru, bo policjant mi tak powiedział, bo pani kurator mi tak powiedziała, a sędzia 

mi tak powiedziała, a można było inaczej. 

 

Czy my mamy moralne prawo, żeby mówić pani, że ona się ma rozwieść, żeby nie pchnąć ją w tę 

stronę, bo to jest ważna decyzja, nie mówiąc już o ciążach, urodzeń piątego, szóstego, dziesiątego 

dziecka. Wszystkie te sprawy, które dotyczą tych wszystkich wewnętrznych, indywidualnych każdego 

człowieka problemów. To dla mnie to jest problemem, jak unikać tego tematu, mówić, że to jest twój 

problem, ale pomóc. 

 

• Troska o siebie 

 

Nie wypalić się zawodowo. To też jest duży problem. 

 

 

Najczęściej wymienianym wyzwaniem było zbyt duże obciążenie pracą oraz niewydolność 

całego systemu na rzecz pomocy osób pokrzywdzonych przestępstwem (przepływ informacji, brak 

szerokiej i dostępnej pomocy, czasami małe zaangażowanie pracowników różnych instytucji itp.). 

Wyzwaniem jest także praca z osobami doświadczającymi przemocy – udzielanie efektywnej 

pomocy z uwzględnieniem mechanizmów psychologicznych i specyfiki tych osób (niepewność, lęk, 

wycofanie z kontaktu, wyuczona bezradność i przerzucania odpowiedzialności na osoby 

pomagające). Z tej analizy wynikają potrzeby szkoleniowe osób zaangażowanych w świadczenie 

pomocy osobom pokrzywdzonym: 

• Budowanie sieci współpracy i tworzenie partnerstw między instytucjami 

• Psychologiczne aspekty udzielania pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem 

•  Profilaktyka wypalenia zawodowego i radzenie sobie z stresem 
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• Aspekty etyczne w pracy z osobą pokrzywdzoną przestępstwem 

Ważne są także działania systemowe w zakresie odbiurokratyzowania procedur oraz 

zapewnienie odpowiedniej liczby specjalistów do pracy z osobami pokrzywdzonymi przestępstwem. 

 
 
 

 
Uczestników wywiadów zapytano o  potrzeby i oczekiwania jakie mają osoby zgłaszające się  

w ich instytucjach po pomoc w procesie wychodzenia z krzywdzenia. Badani podali wiele różnych 

postaw osób zgłaszających się po pomoc. Najczęściej pojawiały się następujące odpowiedzi: 

 

• Oczekiwania, że instytucje rozwiążą natychmiast problem, często bez udziału 

pokrzywdzonych lub oczekiwanie, że problem przemocy się rozwiąże, bez podjęcia 

konkretnych kroków 

 

Bywa bardzo różnie, bo zdarza się, że my zrobimy coś jak za dotknięciem czarodziejskiej różdżki. 

 

Część osób myśli o cudownym rozwiązaniu natychmiastowym, które się zdecydowały po wielu 

latach, myślą, że instytucja ma cudowne rozwiązania.  

 

Niektóre osoby mają przekonanie, że są instytucje, które mają za nich wszystko zrobić, że nie 

jesteśmy traktowani jak instytucje pomocowe, czyli my wskazujemy jakiś tam kierunek, możliwości, 

a ty musisz podjąć decyzję. 

 

Osoba doświadczająca przemocy jak już przełamie tą barierę wstydu lęku i tych wszystkich uczuć 

które towarzyszą byciu ofiarą najchętniej zrzuciła by wszystko na nas: ja ci powiem, a ty zrób i nie 

chciej ode mnie niczego. Potrzeba żeby to się zadziało i w ogóle, że to państwo będzie taką ochroną, 
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że zajmij się mną jeśli ja już służbom powiedziałam to oni to wszystko załatwią i policja pięknie zrobi 

i prokurator się zajmie i sąd skaże albo przynajmniej że on już mnie nigdy nie skrzywdzi, że ktoś mnie 

otoczy opieką ochroną i że sprawy się załatwią oczekiwanie, że weźmiecie i zrobicie. 

 

Takie osoby też nie do końca są doinformowane, co my możemy. Bo na przykład jak taka osoba 

przyjdzie na komisariat, to ona myśli, że policja zapewni tej osobie już mieszkanie, najlepiej ze 

standardem co najmniej średnim, jak nie bardzo wysokim; do tego jakąś stałą pracę; to, że ten 

człowiek już w ogóle na zawsze zniknie z jej życia; że zostanie zamknięty w przeciągu maksymalnie 

pięć minut, bo to już by było w ogóle najlepiej; że pomożemy jej po prostu we wszystkich ich 

bolączkach, biorąc już nawet nie daną sytuację, dane przestępstwo, tylko po prostu całą sytuację 

życiową; że my w przeciągu pięciu minut będziemy w stanie naprawić ich dotychczasowe życie; zrobić 

tak, że naciśniemy przycisk „delete” i cała historia ich życia zostanie wymazana, a oni zaczną z nową 

kartą i zaczną sobie wszystko układać; i w przeciągu jednej chwili wszystkie instytucje zrzekną się do 

tego, aby ta osoba po prostu zaczęła funkcjonować na pułapie, co najmniej średnim, albo takiej 

średniej klasy, albo wysokiej. Także takie osoby uważają, że my nie wiadomo co możemy. 

 

Często jest tak, że przyjeżdża policja na interwencję, bo jest przemoc. Rozmawiamy z osobą  

i pani/pan mówi, że trzeba coś z tym zrobić. To co robimy? Pan policjant dopytuje, ile to trwa. 

Piętnaście lat. To jeżeli piętnaście lat trwa, a policja przyjeżdża i ma jak za dotknięciem 

czarodziejskiej różdżki to zmienić. Więc propozycja: można, robimy to i to. A nie, ona tak nie będzie. 

Ona chce, żeby to zrobić, ale żeby ona w tym nie uczestniczyła, bo ona nie pójdzie z mężem na grupę, 

ona się nie będzie rozwodzić, ale żeby to zmienić. Tak, to on jest dobry, tylko jak wypije dwa razy  

w roku: w niedzielę i w tygodniu, to tak mu później w głowie. 

 

Większość tych osób chce też, żebyśmy wszystko załatwili za nich. Oni przychodzą, zgłaszają i reszta 

ich nie interesuje. I podejrzewam, że w 90% przypadków taka karta w ogóle nie ma sensu do 
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prowadzenia, bo nie ma współpracy ze strony osoby pokrzywdzonej. 

 

• Oczekiwanie, żeby bliskich zmienić 

 

Osoby pokrzywdzone proszą o rozwiązanie problemu. Żeby problem przestał istnieć żeby się 

skończył,  żeby on się zmienił, żeby był lepszy, żeby zastosować przymusowe leczenie alkoholowe  

w zamkniętym ośrodku. Osoby rzadko proszą o pomoc dla siebie a raczej o pomoc dla ich oprawców 

czyli partnerów. Żeby coś  z tym alkoholem w domu zrobić albo z niegrzecznymi dziećmi. Do naprawy 

deleguje się inne osoby, a rzadko siebie. 

 

Najczęściej oczekują żeby on się zmienił. Ja bym powiedziała, że to jest priorytet. 

 

No zapewne chcieliby tego: na przykład przychodzi dzisiaj, że na przykład mąż pije i robi awantury, 

żeby poszedł dzielnicowy porozmawiał, żeby przestał pić i był dobrym mężem, podjął pracę, 

zajmował się domem, dziećmi, rodziną. 

 

Klienci oczekują od nas zmian postawy, na przykład osób uzależnionych czy na przykład sprawców 

przemocy. Pani czasami mówi o tym, że niech ta niebieska karta będzie, on teraz to jest spokojny, bo 

on będzie się wtedy bał. Niebieska karta nie jest od tego, żeby straszyć ludzi i żeby ktoś się bał. Tego 

panie oczekują. 

 

Naprawić sprawcę. Zrobić tak, żeby nie krzywdził. 

 

Bardzo często taką postawę prezentują: mieć ciastko i zjeść ciastko, czyli żeby się wszystko zmieniło, 

ale jednocześnie się niewiele zmieniło. Czyli chociażby ta postawa, żeby się po prostu partner 

naprawił i wszystko będzie dobre. 
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• Potrzeba wsparcia psychologicznego i wysłuchania 

 

Podniesienie poczucia własnej wartości, pozbycie się syndromu wyuczonej bezradności. 

 

Czasami chcą żebyśmy ich wysłuchały, chcą się wygadać i chcą zrozumienia. 

 

Potrzebują wysłuchania, bo się zdecydowały, żeby powiedzieć, co dla nich jest tak intymną sprawą, 

trudną, z którą się zmagały wiele lat. Nie zawsze są gotowe do zmiany.   

 

Potrzeba po prostu porozmawiania, opowiedzenia co się dzieję, wyjścia z domu i porozmawiania  

o tym, żeby ktoś po prostu wysłuchał. 

 

Ja myślę, że jedną z ważniejszych potrzeb, jaką mają te osoby, jest wysłuchanie. Ktoś w warunkach 

eleganckich, że tak powiem, ich wysłucha, ktoś kiwnie głową, ktoś – powiedzmy – z takim wyrazem 

twarzy takiego zaangażowania kiwnie głową. Ta osoba czuje się wysłuchana, a wie, że nie została  

z tym sama. A my wiemy, że podzielenie się ciężarem ułatwia nam marsz do przodu, prawda, bo jest 

nam lżej. 

 

Utwierdzenie w takim przekonaniu, że ta osoba dobrze zrobiła, że przyszła, czyli takie 

skomplementowanie tej osoby, że bardzo fajnie, że zdecydowała się przyjść, że to już jest ten 

pierwszy krok do pewnej zmiany. Także to już jest bardzo dużo. Czyli przekonanie takiej osoby, 

utwierdzenie w przekonaniu, że to była słuszna decyzja. 

 

Też potrzebują takiego popracowania nad mechanizmami współuzależnienia. Bo często tam, jak jest 

alkohol, to w tych sytuacjach te cechy osoby współuzależnionej ją blokują, żeby zobaczyć własne 
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potrzeby. To pomagamy im to rozświetlić, rozjaśnić. A też zdarza się, że wiele z osób ma za sobą 

historię alkoholu we własnej rodzinie pochodzenia, to tak zwany DDA. To też zobaczenie tych cech, 

żeby obudzić jednostkę do jakiegoś takiego normalnego funkcjonowania, zdrowego. 

 

• Potrzeba wsparcia dla dzieci 

 

Żeby objąć pomocą dzieci z tych rodzin. Także, żeby zaopiekować się dziećmi, jak dana osoba w 

danym momencie nie jest w stanie tego odpowiednio zrobić i zajmuje się swoim problemem, 

rozwiązywaniem tego problemu i to dziecko, żeby miało też zapewnioną taką pomoc i wsparcie u 

nas, w poradni. To też jest takie oczekiwanie mamy, rodzica, żeby zaopiekować się i żeby udzielić 

wsparcia dziecku. 

 

• Czasu 

 

Są osoby, które się wystraszyły, ale jeszcze nie wiedza, czego oczekują. Towarzyszymy, pokazujemy 

możliwości, co możemy zrobić i czekamy na tą osobę, aż będzie gotowa.  

 

 

• Zapewnienie bezpieczeństwa 

 

Osoba oczekuje poczucia bezpieczeństwa czyli izolacji od sprawcy a potem osiągnięcia 

samodzielności. Czasem oczekuje mieszkania, bezpiecznego schronienia bo tak też się zdarzało, że 

osoba pokrzywdzona przestępstwem chciałaby coś zmienić ale chciałaby po prostu odejść i poszukać 

sobie własnego kąta. 

 

Myślę, że u ofiar przemocy to jest przede wszystkim potrzeba bezpieczeństwa. 
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My jako policja podejmujemy interwencję czy też przyjmujemy zawiadomienia, to w pierwszej 

kolejności każdy chce izolacji, czyli chce pomocy w tym kontekście, żeby odizolować sprawcę 

przestępstwa od osoby pokrzywdzonej. 

 

• Pomoc materialna 

 

Oczekują pomocy materialnej, wspieramy w postaci zasiłku jakiegoś wykupienia leków, czy też opału 

na zimę czy obiady w szkole dla dzieci to jest taka doraźna pomoc aby ta rodzina mogła w miarę 

normalnie funkcjonować. 

 

Jak analizuje się sytuację szczegółowo kobiet rozwiedzionych z dziećmi, to ja dostrzegam ogromny 

problem taki socjalny tych kobiet. Ona naprawdę sobie czasami nie może poradzić. Nie ma 

mieszkania, nie ma wsparcia rodziny tam dalszej, rodziców czy rodzeństwa. Pomoc społeczna nie jest 

opieką, żeby utrzymywała taką. Dobrze, że 500 plus jest, to chociaż na te dzieci parę groszy ma. 

 

Potrzebują sporej ilości informacji z przeróżnych dziedzin np. prawnej, z uzyskaniem pomocy 

finansowej, możliwością uzyskania mieszkania. 

 

• Pokazanie możliwych rozwiązań 

 

My mówimy o tym, co one chcą, a później wiadomo, że to się rozmywa i też jesteśmy do tego 

przygotowane, że to, że OPS, ośrodek dla osób pokrzywdzonych przestępstwem czy psycholog, 

którego też tutaj mamy zatrudnionego, podpowiada pewne rozwiązania, pokazuje możliwości, to  

i tak to są osoby, z którymi trzeba trochę dłużej popracować, a nie miesiąc, dwa i będzie sukces. Też 
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jesteśmy tego świadomi. Tylko zawsze ta pierwsza wizyta, jaka jest, to zróbcie coś, żeby się to 

skończyło. 

 

Ważne jest, aby ta osoba miała stały kontakt: czy to z pracownikiem OPS, czy też właśnie  

z policjantem po to, żeby wiedzieć, co dalej robić. Bo tak naprawdę gro osób tych pokrzywdzonych 

przemocą nie wie, jakie mają możliwości prawne, co dalej robić. 

 

• Wybór osoby pomagającej 

 

Klienci oczekiwali by od nas możliwości wyboru. Przydałoby się, że jak przychodzi mężczyzna to może 

porozmawiać z mężczyzną. 

 

Według uczestników wywiadów najczęściej oczekiwania osób pokrzywdzonych 

przestępstwem, które zgłaszają się do ich instytucji są nierealne do zrealizowania lub życzeniowe. 

Jeden z policjantów podał takie wytłumaczenie tej sytuacji: były puszczane te spoty reklamowe, 

między innymi we wszystkich radiostacjach, które przedstawiały wprowadzenie tych 

nakazów/zakazów jako taką procedurę, która trwa mniej więcej trzydzieści sekund czy też minutę – 

tyle, ile trwał spot. Najpierw mamy tę taką groźną muzyczkę, w której pani przedstawia całą sytuację 

i nagle pojawia się magicznie policja, pstryknięcie ręki, zabiera człowieka. Pojawia się piękna muzyka 

i mamy całą sytuację uzdrowioną. Gdzieś chyba te osoby bardzo mocno wzięły sobie to do serca, że 

tak to powinno wyglądać. 

Inny uczestnik wywiadu powiedział czego potrzebują osoby pokrzywdzone przestępstwem: 

Spokoju, bezpieczeństwa, szacunku, stabilności materialnej. Wysłuchania, bycie zrozumianym  

i konkretnych działań prawnych ze strony policji czy adwokatów czy prokuratury i tej szybkości  

w działaniu MOPS czy policji, co jest sednem potrzeb tych osób. 
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Zdarzają się też takie sytuacje: za namową prawnika przychodzą założyć kartę jako kartę 

przetargową w sprawach rozwodowych o przyznanie alimentów.  

 

Żeby móc skutecznie odpowiedzieć na te potrzeby i oczekiwania pracownicy instytucji 

pomocowych powinni posiadać wiedzę ze zakresu specyfiki pokrzywdzenia przestępstwem, 

mechanizmów psychologicznych osób doświadczających przemocy oraz umiejętności udzielania 

wsparcia psychologicznego. Ważna jest także wiedza prawna i poprowadzenie osoby  

w podejmowanych krokach prawnych.  

 

Uczestników wywiadów zapytano również o problemy i trudności jakich doświadczają osoby 

pokrzywdzone przestępstwem korzystające z pomocy w ich instytucji w procesie pomagania. 

Wymieniono wiele problemów: 

 

• Wtórna wiktymizacja 

 

Osoba sama złożyła zawiadomienie o popełnieniu przestępstwa, a odbija się od drzwi na niektórych 

komisariatach, albo stoi w kolejce z innymi osobami na dyżurce, które różne rzeczy chcą zgłosić. Nie 

ma woli i intymności od funkcjonariuszy. 

 

Czasami osoby, które doświadczają przemocy zgłaszają taką nieufność: były już w wielu miejscach, 

specjalistom mówiły o tym czego doświadczyły i są zbagatelizowane albo uznano że, to nie jest 

przemoc. Mówią też o interwencjach policji kiedy klientki mówią, że przyjechali funkcjonariusze na 

interwencję i mówią: proszę państwa proszę się dogadać, a mamy do czynienia z sytuacją przemocy. 

 

Przychodził do mnie mężczyzna który już ogromny krok zrobił, że tu przyszedł i opowiada straszną 

rzecz, że wezwał policję i policjanci powiedzieli że, co ty tu nie umiesz sobie poradzić chłopie z tą 
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sytuacją? Dla tego człowieka te słowa od policjanta to jest koszmar. Doświadczamy stereotypowego 

postrzegania ofiary przez funkcjonariuszy –  takie niezrozumienie sprawstwa i bycia osobą 

doświadczającą przemocy. Interwencja powinna być prowadzona ze zrozumieniem, uczuciem 

empatią, wiedzą. Przede wszystkim ma przeciąć przemoc, zapewnić bezpieczeństwo, przeprowadzić 

interwencję, a nie komentować, nie kastrować takiego mężczyzny w sytuacji bycia ofiarą przemocy 

ze strony kobiety. 

 

Opowiadanie po raz kolejny, kolejnym instytucjom na policji, w sądzie, u kuratora, u pani w mopsie, 

w ośrodku interwencyjnym o tym co ona przeżyła to myślę, że to może być bardzo trudne. 

 

Bardzo często te osoby, powiem tak, mają w sobie taką barierę, że kolejnej osobie muszą opowiadać 

o całej złej sytuacji. Mają często trudności komunikacyjne. Nie potrafią wyartykułować instytucji, do 

których są kierowane, gdzie tkwi problem. Te osoby obawiają się, czy jeżeli powiedzą to, czy ktoś im 

uwierzy, że jest to możliwe. 

 

• Nadmierne zainteresowanie sytuacją rodziny/ osoby pokrzywdzonej 

 

Może taka osoba poczuć zmęczenie, bo dochodzimy do sytuacji, gdzie środowisko zaczyna 

monitorować wiele osób i może być zmęczona tym wszystkim, trzeba uważać na to, rozmawiać  

o tym i tą pomoc wywarzoną kierować. 

 

No i myślę, że też dużym obciążeniem dla osób, które trafiają w tę sieć wsparcia, jest to, że w pewnym 

momencie tyle osób się nimi interesuje i innych instytucji. I niejednokrotnie jest to temat do 

przepracowania pewnie też dla psychologów, żeby właśnie oswoić z tym, przygotować, wyedukować 

te osoby po to, żeby się po prostu najzwyczajniej w świecie nie obawiały, a raczej w tych 

pomagaczach widziały ludzi, którzy no właśnie chcą pomóc, a nie zaszkodzić rodzinie. 
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• Nadmierne wymagania wobec osoby pokrzywdzonej przestępstwem 

 

Wymagania, bo każda instytucja stawia jakieś swoje wymagania i to jest taki paradoks, który np ja 

z moimi klientkami bardzo często omawiam bo one to znoszą po prostu dlatego ja im zawsze 

omawiam np przyszedł pracownik socjalny coś tam chce, przyszedł kurator coś tam chce, policjant 

zwany dzielnicowym chce coś tam, szkoła się domaga czegoś tam i ja się pytam gdzie jest sprawca? 

Bo to trochę jest tak, że wobec tej osoby już i tak poszkodowanej, pokrzywdzonej, straumatyzowanej 

i już w ogóle ledwo żywej krótko mówiąc szeregu różnych instytucji jakby kieruje różne oczekiwania, 

wymagania z niektórych z nich jest rozliczana i ja bym nawet powiedziała, że z niektórych słusznie 

bo jeśli chodzi o opiekę nad dziećmi czy coś, jak to jest jedyny rodzic, który jest nie agresywny to 

raczej trudno się szkole dziwić, że tam czegoś chce czy czegoś się domaga czy czegoś żąda, natomiast 

jak ja patrzę jakby na całą tą sytuację i na te wymagania kierowane do tej kobiety z tych różnych 

instytucji to się sama często za głowę łapie i sobie myślę kurcze trochę za dużo tego ma bo ja się 

pytam gdzie jest sprawca, że on jest jakby z boku, na nim nie spoczywa obowiązek że trzeba iść na 

zebranie do szkoły albo, że trzeba kupić dziecku buty na wf czy coś w tym guście albo jakieś inne 

kłopoty. 

 

Oczekiwania innych instytucji, ich jest za dużo, za wiele i one nie są do ogarnięcia przez jedną osobę 

a w konsekwencji ona się zaczyna wycofywać z kontaktów z różnymi osobami  reprezentującymi te 

instytucje, bo mówi nie wytrzyma tego, ja mam dość, niech wszyscy mi dadzą święty spokój, bo ten 

chce to tamten tamto no i to już jest za dużo. Bo to już jest nie do wytrzymania jak ona ma presję  

w domu i teraz jeszcze dochodzą do tego instytucje, które też presje wywierają to to już jest ponad 

siły. Myślę, że to jest takie dość ważne i dość istotne. 
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Jest ogrom wiedzy, który te osoby muszą też przyswoić, czyli tak jak już wcześniej wspominałem,  

że musimy się udać do instytucji A, B, C, D (aż do Z), żeby załatwić tu jedną sprawę, tu drugą, tu 

trzecią. Nie ma właśnie, tak jak Wojtek wcześniej wspominał, jednej instytucji, gdzie można by było 

wszystko załatwić za jednym zamachem, tylko wszystko jest rozsiane po mieście, co tak jak już 

wcześniej też wspominałem, wiąże się przede wszystkim z czasem, z jakimiś tam kosztami, chociażby 

na te bilety komunikacji miejskiej. Są też osoby, którym pomagamy, że dosyć ubogo żyją, bo niestety 

sytuacja życiowa ich do tego popchnęła i też ich nie stać na to, żeby cały czas jeździć po całym 

mieście, a nigdzie nie ma darmowych taksówek. Więc to są też takie problemy, z którymi się borykają 

te osoby już bezpośrednio. 

 
Zapytano również uczestników wywiadów o działanie ich instytucji w dobie pandemii i jak 

rozwiązali problemy wynikające z wprowadzanych obostrzeń. Wiele osób podkreśliło, że ich 

instytucje działały wprowadzając środki ostrożności lub wprowadziły nowe formy kontaktu  

i świadczenia pomocy. Pandemia spowodowała, że w ofercie instytucji pomocowych znalazły się 

nowe formy pomocy oraz nowe akcje i działania. 

 

• Trudna sytuacja materialna 

Problemem jest obniżenie statusu materialnego pokrzywdzonych. Brak stabilizacji w postaci źródła 

dochodu. 

Problemy finansowe. Panie, które gdzieś chcą podjąć decyzję o odejściu od męża, z różnych powodów 

nie mogą tego zrobić, bo nie mają pieniędzy na przetrwanie. Żeby uzyskać zabezpieczenie 

alimentacyjne, trzeba chwilę poczekać. 

 

Jest strach w oczach ogromny, co będzie dalej, zwłaszcza kobiet, które przebywają długo na urlopach 

wychowawczych, macierzyńskich. Wypadają z rynku pracy, mieszkanie interwencyjne na trzy 
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miesiące owszem, ale co potem? Jakby to przerażenie w oczach i ta sytuacja finansowa jest 

przeważnie tym, co decyduje, że one się wycofają, przy obietnicy, oczywiście, do następnego razu. 

 

• Przewlekłość postępowań prokuratorskich i sądowych 

 

Trudnością może być toczące się postępowanie… bo gdzieś w perspektywie one są długotrwałe, nie 

przynoszą efektu zbyt szybko, wymagają dużo cierpliwości, dużo zaangażowania, czekania, to jest 

trudne. 

 

Przewlekłość postępowań sądowych. Wiadomo, że sądy mają tych spraw milion, że są obłożone, my 

to wszystkie wiemy i rozumiemy ale jak się patrzy z punktu widzenia osoby poszkodowanej to jednak 

można mówić o pewnej przewlekłości, że zasądzenie alimentów długo trwa, że sprawy karne długo 

trwają itd to jest duże utrudnienie bo to wymaga od tej osoby jakby stałego powrotu do tego co on 

mi robił. Ona już by chciała zapomnieć, już by chciała zacząć zamykać, mieć świadomość, że sobie 

poradziła albo jest bliska temu ale nie może bo tu rozprawa za 2 miesiące kolejna, i za 2 miesiące 

kolejna i ona musi od nowa o tym opowiadać. I to jest smutne, że te kobiety już poszkodowane są 

narażone na wtórną wiktimizację, ja nie mówię, że w każdym przypadku i każda ale wiele jest takich 

sytuacji. 

 

Nasze przepisy są tak sformułowane, że nawet jak ta kobieta złoży zawiadomienie o znęcanie, to 

żeby doszło do jakiejś sprawy, to trzeba pół roku. A przez pół roku sąd co ma zrobić z tym pijakiem? 

A później ta kobieta przychodzi na policję. Ona myśli, że przyjdzie, złoży zawiadomienie, że od jutra 

się to zmieni. A, niestety, to tak nie działa, i jeszcze chyba szybko tak nie będzie działało. 
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• Lęk przed sprawcą przemocy 

 

te osoby cały czas się boją sprawcy i my proponujemy jakąś pomoc a zdarza się że ta osoba ma opory 

w przyjęciu jej np. pomoc w napisaniu pozwu o alimenty i to nie zawsze idzie gładko bo ta osoba ma 

jakieś opory, nie chce się zdecydować na ten krok. Często też się zdarza, że wycofują się w trakcie 

udzielania pomocy, zmieniają zdanie i też nie wierzą w to że może się coś zmienić. Po prostu strach. 

Albo przychodzi też faza miodowego miesiąca i jest wszystko pięknie i przeważnie kobieta zaczyna 

ufać i rezygnuje wtedy z pomocy i wchodzi w ten sam mechanizm. 

 

• Wycofanie się z procesu pomocowego 

 

Nawet jakby było zawiadomienie, to często jest tak, że ta osoba odmawia składania zeznań i się 

wycofuje ze wszystkiego. Tak naprawdę to my chcieliśmy więcej, niż ona sama chciała w tym 

momencie danym zrobić. 

 

Myśli: co będzie dalej, w jaki sposób ja utrzymam rodzinę, w jaki sposób otrzymał siebie i dzieci. Tu 

jest największa jakby taka obawa ze strony tych kobiet i dlatego też decydują się na to rozwiązanie, 

że wycofują swoje zeznania i dalej ten konflikt, dalej ta przemoc w rodzinie, mimo że cała procedura, 

nawet z aktem oskarżenia, postępowanie idzie do sądu i w sądzie ta przykład taka osoba się 

wycofuje. 

 

• Brak stałej osoby udzielającej wsparcia 

 

Zmiany kadrowe, przychodzi jeden pracownik, później on się zmienia i ta osoba nie ma poczucia 

bezpieczeństwa, bo spotyka nowe osoby, przed nimi musi się otwierać i to jest duża trudność. 
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• Problemy i zaburzenia psychiczne 

 

To ważnym elementem, który się pojawia, bardzo ważnym takim problemem i trudnością są sprawy 

psychiczne. Te osoby bardzo potrzebują właśnie wsparcia od czy psychologa, czy nawet 

niejednokrotnie od psychiatry, ponieważ nie wierzą w swoje możliwości, nie wierzą w swoje 

umiejętności. Są, mówiąc kolokwialnie, „zdołowane” do tego stopnia, że nie znają swojej wartości. 

 

• Poczucie wstydu 

 

problem psychologiczny który jest w głowie ofiar boją się jak zareagują sąsiedzi rodzina wstydzą się 

wyjść z problemem na zewnątrz tkwią w zamknięciu mimo naszej pomocy to jest takie wahanie się  

i chcą wycofywać zawiadomienia oskarżenia nie chcą zeznawać nie mówią prawdy  

 

Myślę, że też osoby doznające przemocy, z czym się tutaj też spotkaliśmy, mają tak jakby obawy 

przed tym, że ten funkcjonariusz policji tym radiowozem podjedzie pod dom. Tego też się wstydzą.  

I po prostu często słyszymy to, czy zadają nam pytania, czy dzielnicowy musi przyjechać radiowozem. 

Dlatego też dla nich to jest taki dyskomfort. Jednak zawsze tłumaczymy, że to dla ich dobra, więc 

później koniec końców nie wszystko się tak dobrze kończy. Ale bardzo często zadają nam te pytania, 

czy musi to być tak „oficjalne”. 

 

A boją się jeszcze tego, co powiedzą sąsiedzi, jak będzie przychodził dzielnicowy sprawdzać sytuację. 

Takich zupełnie prozaicznych rzeczy, ale się tego obawiają. A wezwę policję, a przyjadą i tu inni 

zobaczą. 
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• Poczucie winy 

 

Wahanie a może dać jeszcze ostatnią  szansę a nie chcę żeby poszedł siedzieć nie mają  wsparcia ze 

strony bliskiej rodziny dopatrują się winy w sobie że się przyczyniły do ukarania sprawcy 

 

Takie też często wyrzuty sumienia u kobiet, gdzie właśnie praca terapeutyczna jest skierowana na 

zmianę po prostu tego toku myślenia przy kierowaniu. Bo te osoby nieraz kilkanaście lat są z ofiarą, 

są z tobą i te wyrzuty sumienia bardzo długo się utrzymują. 

 

• Uzależnienie od sprawcy 

 

Bo zostanie sama kiedyś i jak ona sobie poradzi, jak tyle lat była z tym mężem, który tam był zły, opił 

się, ją lał, ale był cały czas. Takie wbijanie w głowę, że ty jesteś niemądra, żeby sobie nie dasz rady, 

bo ty masz dzieci, a kto ci pomoże, a ja byłem z tobą. 

 

• Uzależnienia 

 

Osoby które doświadczają przemocy, ale zmagają się z problemem alkoholizmu. Mieliśmy takie 

klientki które nie radzą sobie z trzymaniem trzeźwości. Instytucja w której się znajdują ma określony 

regulamin, określone rygory, określone wymagania i tutaj jest kłopot, bo jeżeli łamią regulamin to 

my się borykamy co zrobić. Mamy świadomość, że taka osoba musi sięgnąć dna żeby się odbić i 

przestać pić, a z drugiej strony jest to człowiek, który jest ofiarą przemocy którego trzeba chronić. 

 

Problemy osób pokrzywdzonych przestępstwem, których doświadczają w procesie pomagania 

dotyczą głównie wtórnej wiktymizacji, problemów finansowych, przewlekłości postępowań 
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prokuratorskich i sądowych oraz licznych problemów i trudności psychicznych (lęk, poczucie winy, 

wstyd, zaburzenia natury psychiatrycznej).  

 

 

Zapytano również uczestników wywiadów o działanie ich instytucji w dobie pandemii i jak 

rozwiązali problemy wynikające z wprowadzanych obostrzeń. Wiele osób podkreśliło, że ich 

instytucje działały wprowadzając środki ostrożności lub wprowadziły nowe formy kontaktu  

i świadczenia pomocy. Pandemia spowodowała, że w ofercie instytucji pomocowych znalazły się 

nowe formy pomocy oraz nowe akcje i działania. 

 

• Działania mimo pandemii z zachowaniem środków ostrożności 

 

Jakby intuicyjnie u nas cały czas to funkcjonowało, w pierwszych trzech miesiącach pandemii  

i wszyscy byliśmy w dużym strachu, miasta wyludniały, te grupy robocze funkcjonowały w formie 

zdalnej, ale tam gdzie były dzieci, gdzie dostawaliśmy zgłoszenia, że dochodzi do przemocy, tam 

pracownicy i dzielnicowi wchodzili, oczywiście zabezpieczeni, ja sprawdzałam, czy na danym adresie 

rodzina jest obojętna kwarantanną, żeby ludzie byli bezpieczni. Gdy z jednego OPSu wszyscy byli na 

kwarantannie no to ja przejęłam inicjatywę, żeby zrobić co trzeba, żeby zabezpieczyć rodzine, która 

doświadczała przemocy. Wszystko funkcjonowało, nic nie zostało zaniedbane, zalecenia były zgodne 

z Ministerstwem, a teraz wracamy do normalności, od czerwca wracamy na żywo. 

 

Dla policji tylko się zmieniło to, że mieliśmy zwiększoną ilość zużywanych rękawiczek jednorazowych, 

maseczek, płynów, no i nic więcej. Dalej podejmowaliśmy interwencje, czynności i zatrzymywaliśmy. 

Także tutaj z naszej strony to wszystko było face-to-face. 

 

Policja działała, pracownicy socjalni działali. Maseczka, rękawiczki i w drogę. Tak szliśmy i tak 

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a1

0
2

 

pracowaliśmy. Interwencje, przemoc, jeśli była, zgłoszenia – to byliśmy. 

 

Ale cały czas ta praca zdalnie czy w kontaktach była. My normalnie w niebieskim pokoju słuchaliśmy 

nieletnich i rodzice przychodzili, więc trochę w tym wyszczepienie pomogło i zdrowie. 

 

Cały czas pracujemy w terenie, tutaj mamy przestrzegać reżimów sanitarnych, maseczka, rękawiczki, 

natomiast swoją pracę wynotujemy jak wcześniej, odwiedziny w miejscu zamieszkania. 

 

Mamy ekrany, mamy płyny, maseczki, rękawice – wszystko co jest niezbędne do zachowania 

bezpieczeństwa. 

 

• Dostosowanie formy pomocy do obostrzeń wynikających z pandemii 

 

GOPS: w czasie pandemii nasz kontakt był ograniczony bardziej do kontaktów telefonicznych, 

staraliśmy się te kontakty telefoniczne utrzymywać i zawsze była taka możliwość, że w reżimie 

sanitarnym jeżeli była taka potrzeba to była możliwość kontaktu i oczywiście między instytucjami też 

się wymienialiśmy cały czas informacjami. Zwłaszcza ze szkołami odnośnie sytuacji dzieci, które 

wychowują się w domu z przemocą i z innymi sytuacjami trudnymi. 

My, kuratorzy, zazdrościliśmy MOPS, że się wyszczepili, wykorzystywaliśmy ich wyszczepienie przez 

jakiś czas i ja mówiłam do swoich kuratorów, żeby wypytywali tych z MOPS, co tam się w tych 

waszych domach dzieje, bo nam minister zabronił chodzić. Ale teraz już chodzimy do ludzi, do 

domów, bo to jednak taka nasza praca, że musimy zobaczyć warunki środowiskowe. Ale 

wykorzystywaliśmy dziewczyny z MOPS, bo one musiały chodzić. 

 

U nas przeszło to wszystko na formę zdalną, w tym największym okresie takiej epidemii. Więc dostęp 
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do ofert pomocowych osoby pokrzywdzone miały jednak w formie zdalnej: numer telefonu  

i telefonicznie najczęściej. Chociaż później szybko to się przerodziło w stacjonarną pomoc, bo jednak 

uważam, że lepiej zawsze się spotkać z taką osobą i porozmawiać w cztery oczy. Ale mieli dostęp – 

nie powiem, bo mieli ten dostęp do tej pomocy psychologicznej, prawnej, socjalnej do tego 

wszystkiego, co nasza gmina oferuje. 

Głownie jest praca przez telefon, kontakt był zachowany, starałyśmy się szukać miejsca rozmowy  

z klientem np.  na ławce w parku, gdzieś na zewnątrz aby ten kontakt bezpośredni utrzymywać, nie 

zostawiałyśmy tych klientów. Nasz pracodawca dawał nam wolną rękę w które środowiska trzeba 

wchodzić osobiście, a które można odpuścić lub przez telefon. Wiele rzeczy mogło być ukrytych przez 

pandemię, pozornie wyglądało  na to że sytuacja jest stabilna, a tak nie było. 

 

My mieliśmy taki moment w naszej pracy, kiedy pani dyrektor wydała zarządzenie mówiące o tym, 

że nikt do środka nie może wchodzić fizycznie, więc w tamtym czasie telefonicznie większość spraw 

załatwialiśmy. Bardzo duży wkład pracy na tamten czas mieli panowie dzielnicowi, którzy no nie 

telefonicznie, ale jednak osobiście monitorowali sytuację w rodzinach i chwała im za to, że gdzieś 

tam mogli to robić. Później, jak już gdzieś tam te obostrzenia troszeczkę zelżały – tak to nazwę – 

organizowaliśmy posiedzenia grupy z zachowaniem wszystkich środków ostrożności, odległości  

i ilości osób, która mogła być na sali. Więc działaliśmy w tej pandemii. Chyba miesiąc był takiego 

czasu, gdzie nie mogliśmy się spotykać. 

 

Również ośrodek interwencji kryzysowej był cały czas dostępny, otwarty. Co prawda ograniczyliśmy 

liczbę osób, które były umawiane na konkretne wizyty. Natomiast osoby z ulicy, zwłaszcza 

pokrzywdzone, mogą w każdej chwili przyjść. Faktycznie działaliśmy trochę hybrydowo, bo wobec 

niektórych stałych klientów poprzez Skype’a czy przez telefon żeśmy rozmawiali z nimi. Grupy 

korekcyjno-edukacyjne były przerwane, ale to na krótki okres, i większość rzeczy udało się dokończyć 
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w późniejszym okresie. 

 

Przynajmniej u nas generalnie wzmożyliśmy formę wykonywania połączeń telefonicznych i rozmów 

z tymi ofiarami. Jeżeli nie możemy spotkać się fizycznie, to czasami nawet łatwiej jest wykonać 

telefon, bo wiemy, że ktoś odbierze, a w domu nie zawsze zastanie się te osoby. Także przede 

wszystkim na tym się generalnie skupiliśmy. 

 

To, co też udało się zrobić, to raczej oprócz tych obostrzeń, jednak pozostawania w kontakcie z tym 

środowiskiem, to u nas w Gdańsku akurat udało się wprowadzić taką kampanię: najpierw „Zostań  

w domu bez przemocy”, później „Dom bez przemocy”, gdzie był uruchomiony taki telefon alarmowy 

dla osób, które tego by wymagały i, niestety, dzwonił. Było zgłoszeń dużo, gdzie było później 

przekazywane do pracowników socjalnych i też poniekąd czasami do dzielnicowych, gdzie była po 

prostu sprawdzana ta cała tutaj, te przypadki. Tam, gdzie była konieczność, tam to wszystko było 

realizowane, pomimo obostrzeń tutaj pandemicznych. 

 

Wyniki badań focusowych wskazują, że instytucje bardzo dobrze poradziły sobie  

z obostrzeniami oraz szybko i elastycznie potrafiły dostosować swoją ofertę i działania do warunków 

pandemicznych. Niektóre instytucje podjęły też nowe inicjatywy. 
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Identyfikacja kompetencji niezbędnych do pracy z osobami 
pokrzywdzonymi przestępstwem i/lub świadkami 
 

Uczestników wywiadów poproszono o wyobrażenie sobie idealnej osobę pracującej  

w obszarze pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem. Jakie cechy, umiejętności, wiedzę  

(z jakiego zakresu) powinna posiadać taka osoba? 

Częstą reakcją badanych było, że takiej osoby – idealnego pomagacza nie ma. Podkreślano 

także konieczność pracy interdyscyplinarnej i ścisłej współpracy między różnymi różnym 

instytucjami wspierającymi osoby pokrzywdzone przestępstwem. Chodziło o wielość specjalistów  

i ich kompetencji w efektywnym pomaganiu. 

Najczęściej wymienianymi cechami osoby pracującej z osobami pokrzywdzonymi 

przestępstwem były: 

 

• Empatia 

 

Pierwszą jakąś podstawę, którą powinna mieć ta osoba, to empatia dla tej osoby, która przychodzi. 

A potem z czasem już się dowiadujemy, jak już mamy tę empatię, że możemy pomóc w innym 

zakresie. 

 

Empatia przede wszystkim, ale też po prostu trzeba słuchać drugiego człowieka. Czasem nie umiemy 

słuchać. Ale być cierpliwym, słuchać i po prostu na pewno być też szczerym wobec tej osoby, która 

potrzebuje pomocy i nie snuć bajek na temat tego, że będzie dobrze, bo wiemy, że może być różnie. 

Także kawa na ławę właśnie i otoczenie specjalistów, którzy nas wspierają. Bo sami po prostu za 

daleko nie dojedziemy, bo się wykończymy i empatia się skończy, i wszystko się wtedy może skończyć. 
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• Znajomość zasad udzielania wsparcia pomocowego, znajomość przepisów prawa 

oraz doświadczenie zawodowe 

 
 
Niewątpliwie empatia bardzo jest potrzebna i ten dystans również. Taka rozważność i umiejętność 

wywarzenia tych sytuacji, zdroworozsądkowego podejścia do sprawy za każdym razem no i niestety 

albo stety szeroka wiedza i z zakresu prawa, na pewno trzeba mieć umiejętność rozpoznania sytuacji 

pod kątem psychologicznym, znać wszelkie symptomy, umieć je rozpoznawać no i znać cały proces 

jak on wygląda od początku do końca żeby wiedzieć faktycznie w jakiej fazie ta osoba do nas trafia, 

co może się zdarzyć, że często nie możemy w pełni liczyć na jej konsekwencje bo za okres tygodnia, 

2 tygodni może być absolutna zmiana. Myślę, że to doświadczenie na pewno przychodzi z czasem, 

początki w takiej pracy bywają trudne bo są takie rozpoznawcze, ale pracując jednak latami z takimi 

osobami każdy z nas nabiera takich umiejętności i wprawnym okiem może ocenić po jednej, dwóch, 

trzech rozmowach jak sytuacja faktycznie wygląda. 

 

Po pierwsze taka osoba powinna mieć zarówno wykształcenie prawnicze, żeby dobrze wiedzieć, jak 

poruszać się po danych przepisach, jak również jakieś wykształcenie psychologiczne, żeby 

odpowiednio podchodzić do takich osób. Bo wiadomo, że każdy przypadek jest indywidualny. Nie 

każda osoba jest taka sama i po prostu każda psychika ludzka jest inna, więc też trzeba mieć 

indywidualne podejście do każdego. 

 
Kompetentna też musi być taka osoba, żeby nie wprowadzać kogoś w błąd i wiedzieć, jakie działania 

należy podjąć krótkoterminowe, a jakie długoterminowe. Uważam, że tutaj doświadczenie jest 

niezbędne, bo nie wyobrażam sobie wypuścić gdzieś do środowiska, gdzie przemoc jest od wielu lat, 

dziewczynę prosto po studiach, bo tutaj troszeczkę trzeba mieć wiedzę, zachować nieraz zimną krew 

i być też zdecydowanym, bo różne sytuacje zastajemy w takim środowisku, gdzie jest zgłoszenie, że 

dochodzi do przemocy. 
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Musimy chyba trochę podstawę prawną też znać, gdzie na przykład tę osobę na daną chwilę 

możemy pokierować, jakie ona ma prawa, jakie ma obowiązki. 

 
Jeżeli nie ma narzędzi w ręce tego pomagacza idealnego, to jego słowa mogą jeszcze bardziej szkody 

zrobić tej osobie niż pomóc. Musi być narzędzie, to wtedy ten ideał możemy na boku. Po pierwsze 

empatia. Co z tego, że sobie porozmawiam z tobą? To mogę porozmawiać z kimś innym. Ale co ty mi 

proponujesz? Tu jest przede wszystkim narzędzie do pomocy. Musi być narzędzie. Osoba + narzędzie. 

 
• Znajomość instytucji pomocowych i oferowanych przez nie form pomocy, 

koordynacja działań instytucjonalnych na rzecz pokrzywdzonych, znajomość 

uwarunkowań zjawiska przestępczości 

 

 
Ale też nas wyręcza taki okręgowy ośrodek, bo niekoniecznie muszę wszystko wiedzieć, ale dobrze, 

żebym wiedziała, co mnie otacza, i taki ośrodek okręgowy dla osób pokrzywdzonych przestępstwem. 

Naprawdę miałam kilka bardzo trudnych przypadków osób, gdzie kobieta była dotknięta przemocą 

rzeczywiście i od razu miała pisma przez prawników napisane, pomoc psychologiczną zapewnioną. 

Ja znowu mogłam się czymś innym zająć, czyli zawiadomić sąd o tym, że trudna jest sytuacja dziecka 

i matki.  

 

Oprócz tej empatii i podstawowej wiedzy z różnych dziedzin, to musi mieć – to, co u nas chyba  

w Stalowej Woli jest tak w 75% – wiedzę, gdzie się dowiedzieć czegoś więcej, gdzie odesłać osobę. 

Więc dla mnie taki super pomagacz to jest super koordynator. 
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Ważne jest, żeby miała wiedzę a kiedy dojdzie do szczegółów potrafiła wskazać specjalistów,  którzy 

będą mieli wiedzę szczegółową. Czasami to jest tak że mamy pokusę żeby klientowi pomóc 

kompleksowo, a wiedzy nie mamy kompleksowej – to jest też ważne żeby znać swoje granice i swoje 

kompetencje i przekazać tego klienta do kogoś kto ma tą wiedzę (czy to będzie prawnik czy psycholog 

czy pracownik socjalny  który wesprze zaopiekuje tego klienta w takiej wąskiej działce). 

 

Z doświadczenia wiem, a dwadzieścia cztery lata w mundurze już za mną, że niestety, ale jedna 

osoba nie jest w stanie sobie poradzić z szerokim spektrum działania, jeśli chodzi o przemoc domową. 

Bo to naprawdę, uwierzcie mi, mówi się o tej przemocy fizycznej, psychicznej, ekonomicznej i tak 

dalej. Ale każda osoba będzie miała inny charakter, inną sytuację życiową, inną sytuację, choćby 

nawet przeszłość swoją. 

 

Pracownik socjalny jest od tego, żeby wskazać jak najbardziej pomoc specjalistyczną. Na początku 

jest interwentem, potem pomagaczem i pokazuje, ukierunkowuje. 

 

• Aktywne słuchanie i komunikatywność 

 

Żeby była to osoba ukierunkowana na pomoc drugiemu człowiekowi – jest osobą która ma gotowość 

wysłuchania, usłyszenia tej opowieści. 

 

Podstawową umiejętnością jest umiejętność słuchania, bo osoba pokrzywdzona nie potrzebuje 

moralizowania ani udzielania dobrych rad, ale wysłuchania, bo te rady w jej życiu się nie sprawdzą, 

bo nie jest na takim etapie. 
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• Budowanie atmosfery zaufania 

 

Stworzyć taką atmosferę żeby ta druga osoba mogła się przy niej otworzyć. Niektórzy mają z tym 

większe bądź mniejsze problemy, może nie na zasadzie terapii, ale żeby po prostu taka osoba chciała 

opowiadać. 

 

• Elastyczność 

 

Elastyczność jest istotna, dlatego że nie można utworzyć jednego szablonu czy dwóch do pomagania 

osobom. Wiadomo, że te sytuacje są bardzo indywidualne i bardzo różne. Każda jest inna.  

 

• Identyfikowanie zasobów 

 

Osoba w kryzysie, destrukcja, w tym wszystkim zobaczyć dobro, zasoby tej osoby, to niezwykle ważna 

rzecz. Poszukać w otoczeniu, pracować na zasobach, widzieć je, żeby osoba wychodziła wzmocniona. 

Nawet osoba, która pije, że można do dobrego wrócić. 

 

• Uczenie się przez całe życie 

 

Cały czas podnoszenie kompetencji, szkolenia z zakresu tych mechanizmów przemocy, 

przeciwdziałania przemocy, to będziemy idealni wtedy. Bo ja tak przynajmniej obserwuję, że u nas 

jest też taka pewna kultura w społeczeństwie, że jest takie przyzwolenie na przemoc. Ja to też 

obserwuję, niestety, wśród niektórych członków grup roboczych, gdzie osoby powinny być naprawdę 

na wysokim poziomie, takie wyedukowane. A zdarza mi się usłyszeć, że kłócą się, to niechby się 

pomodlili, to na pewno się pogodzą. Także takie szkolenia, cały czas podnoszenie kwalifikacji  

i uczenie się, czym ta przemoc jest. 
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Uczestnicy wywiadów podkreślali także istotność panowania nad własnymi emocjami 

(opanowanie, cierpliwość), radzenie sobie ze stresem oraz zachowanie równowagi między pracą  

a życiem prywatnym. Ważna jest także postawa szacunku, akceptacji decyzji osoby, które się 

pomaga oraz pewność siebie i zdecydowanie w podejmowanych interwencjach. Uczestnicy 

wywiadów podkreślali również postawę otwartości, umiejętność analitycznego myślenia oraz 

znajdowania adekwatnych rozwiązań.  
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Standard dotyczący funkcjonowania Sieci Pomocy 
Pokrzywdzonych Przestępstwem 
 

 
Na koniec wywiadu zapytano uczestników jaki powinien być standard dotyczący funkcjonowania 

Sieci Pomocy Pokrzywdzonych Przestępstwem. Zaproponowano wiele rozwiązań: 

 

• Większa ochrona prawna osób udzielających wsparcia osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem 

 

Trzeba by się było zastanowić nad jakimś rozwiązaniem prawnym. To, że członek zespołu jest jakby 

w czasie interwencji funkcjonariuszem i należy mu zapewnić ochronę taką prawną chociażby.  

Bo jeżeli pracownik socjalny założył u siebie kartę i spotka się z jakimś incydentem w swoim kierunku, 

to jedyne, co może, to pozew cywilny. 

 

To może warto byłoby się zastanowić nad tym aspektem prawnym dla nas, bo my nie mamy 

prawnika żadnego, nie mamy ochrony jakiejkolwiek prawnej.  

 

Żeby wdrożyć takie działania, żeby te osoby, które się zajmują daną problematyką, też miały 

wsparcie zarówno od przełożonych, jak i od państwa, zarówno pod kątem ochrony prawnej, żeby to 

nie była fikcja, tylko faktycznie, żeby to funkcjonowało, jak i wdrożyć te procedury czyli na przykład 

chociażby dodatkowy urlop czy mniejsza liczba spraw, więcej zatrudnień, wynagrodzenie większe. 
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• Uregulowana prawnie współpraca instytucji działających na rzecz osób 

pokrzywdzonych przestępstwem 

 

Na pewno dobra komunikacja miedzy organizacjami, które działają na rzecz osób pokrzywdzonych 

przestępstwem. Mocna baza, że tam możemy pokierować i ta osoba nie będzie długo czekać. 

Żebyśmy też wiedzieli jak to funkcjonuje i czy jest dobre, godne polecenia, że osoba dostanie godne, 

fachowe wsparcie. 

 

Powinna to być współpraca przy jak najbardziej zminimalizowanej procedurze formalnej, czyli jak 

najmniej biurokracji i jak najwięcej czynnika ludzkiego i wspólnymi siłami pomaganie. Żebyśmy na 

tyle mogli współpracować, żeby ta papierologia była jak najbardziej zminimalizowana. 

Instytucje takie jak np. służba zdrowia powinni wiedzieć, że tez mają obowiązek uczestniczenia  

w tym procesie, a tak nie jest. Współpraca powinna być interdyscyplinarna. Sędziowie jako osoby 

decyzyjne powinny uczestniczyć w tym procesie, a tak nie jest. Powinno to być standardem. 

 

Dobrze by było gdyby opracować ogólny standard działań, w którym opisane by było dokładnie na 

czym dana instytucja, dana jednostka pomocowa opiera swoją prace, bo wtedy nie wkrada się chaos. 

Dane jednostki nie wiedzą do kogo się zwrócić, potrzeby jest taki jednakowy standard działania.  

Co może zrobić pedagog szkolny i przesyła dalej informację, gdy tak jest to sieć działa bardzo 

aktywnie i efektywnie, konkretne mechanizmy, które ułatwiły by prace. Taki program w standardzie, 

nie wiem czy to było w sprawie niebieskiej karty, gdzieś to było, każdy wie co może zrobić i do kogo 

może się zwróć, to by było najbardziej czytelne i pomocne dla nas wszystkich. 

 

Co jest tutaj dosyć istotne z punktu widzenia obsługi w ogóle takiej interdyscyplinarnej osób, które 

zgłaszają się do nas w ramach doświadczenia tej przemocy. Bo pracownicy socjalni są wyposażeni w 
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wiedzę i wiedzą, co mają robić. Policja w zasadzie tak samo – ma swoje ustalone kompetencje. 

Natomiast kwestia szkół i służby zdrowia. One są poza takim obiegiem i generalnie brakuje takiego 

też ich większego może zaangażowania poprzez to, że prawo by dookreśliło ich zadania. Moim 

zdaniem, tego brakuje. 

 

Jako kurator sądowy to ja mogę powiedzieć, że oceniam bardzo wysoko jedną rzecz. Jeżeli jest dobra 

współpraca między wszystkimi instytucjami, wzajemne wsparcie, wzajemne weryfikowanie 

informacji z różnych sytuacji, każdy inaczej spogląda, ma inną perspektywę spojrzenia na daną 

rodzinę i to wszystko dopiero układa się w całość po właśnie takiej wymianie informacji. Nie można 

tak naprawdę zacząć efektywnie działać bez współpracy. Raz, że no większa odpowiedzialność jest 

na przykład na mnie, jako kuratorze. A jeżeli mam z wymiany informacji z instytucjami: czy to 

pracownikami socjalnymi, czy asystentami, czy z policjantami, no to ja mam też i większe poczucie 

bezpieczeństwa, że moje informacje są bardziej zweryfikowane i wtedy łatwiej mi podejmować też, 

czy stawiać wnioski, czy podejmować jakieś kroki. 

 

• Uregulowanie kwestii ochrony danych osobowych w działaniach różnych instytucji na 

rzecz osoby pokrzywdzonej przestępstwem oraz wymiana informacji między 

instytucjami 

 

Współpraca, jeszcze raz współpraca. Czyli pracownik socjalny, jeśli dostaje jakąś informację, idzie do 

rodziny, to potem jest takim koordynatorem, czyli dzwoni do dzielnicowego – zapytuje, dzwoni do 

kuratora – również ma możliwość. Wiemy wszyscy, ochrona danych osobowych to jest dla nas 

masakra jakaś w pracy. 

 

Zwróciłbym uwagę, przeszedłbym na pole innych przestępstw, żeby ośrodki pomocowe dostały 

możliwość informacji o zaistniałych przestępstwach, my (policja) takie bazy prowadzimy. Może 
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przeszkadzać RODO, ale takie instytucje powinny mieć pełny dostęp i wiedzę o osobach 

pokrzywdzonych, potężną grupa osób nie wie co ze sobą zrobić i ni poproszą o taką pomoc, kiedy nie 

zostaną zapytane, u nas sprawdza się praca na algorytmach, to powinno być obligatoryjne. Myślę, 

że jesteśmy w stanie to wypracować, tak jak ciągle ulepszamy niebieską kartę.  

 

Kwestia tak naprawdę też stworzenia jakichś centralnych rejestrów, ale nie w postaci trzydziestu 

różnych, tylko jakiegoś jednego zbiorczego. Oczywiście, to są pieniądze i kwestie informatyczne, żeby 

ta wymienność po prostu tych informacji była o wiele szybsza, bo czym szybciej będziemy widzieli, 

tym szybciej możemy zareagować po prostu. Odchodzenie od papieru i poczty kosztem rozwiązań po 

prostu informatycznych przede wszystkim, ale obejmującym dosyć dużą liczbę instytucji. Bo 

tworzenie kolejnych rejestrów, kolejnych systemów do niczego dobrego nie prowadzi. 

 

• Mniejsza biurokracja systemu pomocowego 

 

Realnych regulacji prawnych. Takich, które można zastosować. Zmniejszenia papierologii, bo 

wszędzie tej papierologii jest dużo. Uproszczenia. To jest też na plus dla tych osób, które przychodzą 

zgłosić. Jak ona widzi stos papierów, które my wypisujemy, a nie mamy czasu z nią porozmawiać tak, 

bo my jeszcze pięćset innych papierów chcemy tam zrobić. 

 

Papierologia jest przerażająca. Prowadzimy czterdzieści Niebieskich Kart, ale jeżeli mamy do 

wypełnienia na jedną kartę godzinę, gdzie muszę ślęczeć nad papierami, jest strata czasu po prostu, 

bo często to jest to powielanie tych samych informacji w różnych miejscach. To jest stratą czasu, a 

ten czas można by było spożytkować na taką realną pomoc danej osobie. Poza tym sami też wiemy, 

że wypełnienie tak obszernych kart z osobą doświadczającą, to ona wychodzi z tego spotkania 

właśnie w takim poczuciu, że tak naprawdę nikt jej nic nie pomógł, tylko druczki wypełniał. 
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Przecież ta Niebieska karta to mogłaby się składać z dwóch stron, a nie z wielu stron. I zajeżdża 

patrol, tam jest jakaś awantura, jakaś sprzeczka, i on rozkłada karty, i wypełnia. Pani mi powie to, 

niech pani powie tamto. Ale kiedy ma to zrobić? Naprawdę! 

 

Co powinno być pierwsze: czy część administracyjna, czy pomagacz? Pomagacz, bo on musi 

wytłumaczyć tej kobiecie pewne rzeczy, łącznie z tym, że żyjemy w takim systemie, że pewne 

informacje od niej musimy uzyskać. Jest to jak gdyby niezbędny element do tego, żeby jej skutecznie 

pomóc. I ona od tego pomagacza trafia do sekretariatu, gdzie naprawdę krótkie zebranie informacji.   

 

I tak naprawdę na spotkanie takie robocze przewiduje się godzinę. I jak masz świadomość, że dopiero 

co mija pięćdziesiąt minut i ona pękła, i się otworzyła, ale tam już jest następny. A jeszcze masz z tyłu 

głowy, że ty papiery musisz wypełnić. 

 

W ustawie jest zapis o tym, że ośrodek pomocy społecznej zapewnia tę obsługę techniczną. I powinno 

być napisane w tym samym: „powinna być do tego zatrudniona nowa osoba”. A nie po prostu zlecić. 

 

Myślę, że najważniejsze, żeby przepisy kreowali praktycy. Po prostu to jest bardzo ważne. Bo 

czasami, jak się patrzy na niektóre przepisy, to się człowiek zastanawia, skąd on się bierze i ma się 

poczucie, że tam przepis jest tworzony, żeby utrudnić, a nie ułatwić po prostu pracę. 

 

• Uproszczenia i zmiana procedur Niebieskiej Karty 

 

Zaświadczenie o procedurze Niebieskiej Karty. Procedura Niebieskiej Karty nie jest w procedurze 

administracyjnej. Zespół interdyscyplinarny nie wystawia zaświadczeń.  

 

Ja bym proponowała jeszcze przy tych standardach może określić na przykład liczbę niebieskich kart 
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na jednego pracownika. Mamy trzydzieści. A nas jest czterech. Ale jakby ile tych działań się robi  

w jednej karcie, to tego jakby nie widać. Plus jeszcze nasze OIK-owe zgłoszenia. To ja bym określiła 

liczbę kart na jednego pracownika socjalnego, ile powinien mieć – sześć. 

 

A to trzeba zrobić sprawozdania na pierwszy kwartał. Proszę państwa, ile ofiar, w jakim wieku. 

Podzielone jest na trzy, bo przecież od 0 do 18, od 18 do 68, no i powyżej. No i teraz w karcie nie ma 

wieku ani PESEL-u. A to, żeby wprowadzić w system naszą pomoc, musisz mieć PESEL. Najpierw go 

zdobądź.  

 

Wiecie, to też nie mamy PESEL-u, a musi być wprowadzony, to jakby rozmawiasz z kobietą na temat 

jej życia, a pani pyta: jeszcze PESEL mi pani poda i RODO pani podpisze, i pani jest wolna. Także to 

jest okrutne. Niepotrzebne naprawdę. Zwłaszcza, że taka osoba, która wyjdzie po takim spotkaniu, 

gdzie zostało ileś tam czasu poświęconego na wypełnienie druczku, ona już do nas nie wróci 

następnym razem. Została stracona szansa bezpowrotnie. Nie wróci! 

 

• Rozbudowanie sieci instytucji udzielających pomocy osobom pokrzywdzonym  

i łatwiejszy dostęp do specjalistów 

 

Na pewno specjaliści, duża rzesza specjalistów. Łatwiejszy dostęp, możliwość skorzystania ze 

wsparcia, może zatrudnienie odgórnie jakichś dodatkowych pracowników. My jesteśmy na samym 

dole tego łańcucha, bo jesteśmy gminą wiejską więc możliwość żeby np. tutaj do nas specjaliści 

przyjeżdżali na dyżury to by było dobre rozwiązanie, że nie raz na pół roku tylko kwestia żeby to był 

ciąg jakiś i żeby ta dostępność była taka systematyczna.  

Ważne jest też szczególnie uwrażliwienie na te mniejsze ośrodki: gminne, powiatowe, bo o ile  

w środowiskach wiejsko-miejskich, takich większych centrach dostępność do specjalistów, 
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dostępność do różnych programów, projektów jest większa, o tyle na przykład z naszego gruntu, 

gdzie mamy do czynienia w powiecie, ale też i z mniejszymi gminami, to ta możliwość pomocowa 

jest bardzo okrojona. 

 

Brakuje jednak pewnych rozwiązań też systemowych, które by to usprawniły, przynajmniej, żeby  

w każdym powiecie jakieś te miejsca noclegowe dla tych ofiar przemocy były, chociaż minimalna 

liczba. Tym bardziej też, że nawet w pieczy zastępczej widać różne braki, brak rodzin zastępczych, 

brak możliwości zabezpieczenia nawet dla policjantów, którzy interweniują w nocy, żeby jednak 

miejsca były, żeby była też ta świadomość i ta możliwość interwencji tych pracowników 

pomocowych. 

Żeby ilość osób zatrudnionych była adekwatna do potrzeb w danym środowisku. W tej pracy powinni 

być ludzie przeszkoleni przygotowani, pewni tego co robią, wiedzą o co w tym wszystkim chodzi, żeby 

to byli specjaliści od przemocy.  

 

Moim zdaniem, bardzo takim istotnym zagadnieniem jest to, że większość osób pokrzywdzonych, 

zwłaszcza w takiej długotrwałej przemocy, cierpi na zespół stresu pourazowego. To jest dość taki 

bardzo trudny do leczenia zespół, bo wymaga często też farmakoterapii. Ale wydaje mi się, że 

powinny być albo wydzielone specjalne ośrodki, albo jakieś podośrodki w innych ośrodkach, które 

będą się wyłącznie zajmowały tego typu terapią, ponieważ to nie jest taka terapia interwencyjna, 

krótkotrwała. Ona dość długo musi trwać, tylko musi być zbudowane zaufanie. Wymagałoby jednak 

to takiej bardziej skonkretyzowanej pomocy, akurat tego typu osobom z zespołem stresu 

pourazowego, bo to jest mnóstwo kobiet. To często jest manifestowane jako depresja czy zaburzenia 

nastroju na pierwszy rzut oka i często tak leczona. Ale tam jest dużo głębiej. Dopiero jak się wchodzi 

w historię tej kobiety, to odkrywamy, często diagnozujemy zespół stresu pourazowego. A to zupełnie 

zatruwa życie, nawet po odejściu od partnera nie pozwala już na normalne życie, na odbudowanie 
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relacji z kimś innym. 

 

Może też dostępność do psychiatrów, dlatego że są sytuacje, kiedy my widzimy, że potrzebuje wizyty 

natychmiastowej dana osoba i w trakcie sesji czy po sesji dzwonimy, ta osoba czeka, umawiamy 

wizytę. I jeśli nie ma myśli samobójczych, dostać się w danym dniu jest w ogóle nierealne. Czasem 

na drugi dzień już wiemy, gdzie, do kogo dzwonić, do jakiego ośrodkach, gdzie są nam przychylni. 

Ale to też by było ważne, żeby tak zabezpieczyć medycznie osoby i żebyśmy my jako instytucja mieli 

większą, szybszą dostępność. Bo niekiedy ta osoba musi od razu iść albo też się zdarza, że wzywamy 

pogotowie. 

 

To oczywiście takie życzenie, żeby ta dostępność pomocy była wszędzie równa, ale chyba to nie jest 

realne, biorąc pod uwagę nawet finanse. Nie ma możliwości stworzenia, może kiedyś tak, 

superpomagacza, więc po prostu trzeba by było zatrudnić więcej ludzi, więcej specjalistów. A wiemy 

o tym, że może nawet bardzo często warto jedną osobę obciążyć i zrobić za dwóch albo za trzech. 

Myślę, że policjanci więcej o tym mogą powiedzieć, chociaż ja ze swojego doświadczenia też wiem o 

tym, że czasami nie ma gdzie kija włożyć, bo po prostu papierologia, którą dobrze by było uprościć, 

bo jej się nigdy nie pozbędziemy. Ale nie wierzę w to, że nie da się jej uprościć, żeby była jasna, 

przejrzysta.  

 

• Kompleksowe wsparcie osób pokrzywdzonych przestępstwem 

 

Zasada jednego okienka. To, co mówiliśmy, żeby było to jedno miejsce, większa rozpiętość tutaj 

wsparcia dla tych osób, ta uniwersalność tego wsparcia dla osób pokrzywdzonych przestępstwem, 

edukacja i to instytucji również w tym, że jest takie narzędzie do wykorzystania i wsparcie czynnika 

ludzkiego. Bez tego nie ujedziemy, choćbyśmy nie wiadomo co wymyśli. Bez czynnika ludzkiego tutaj 

tych osób wspierających, pomagających nic nie ugramy, nic nie wygramy i będzie tak, jak będzie albo 
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będzie jeszcze gorzej. 

 

Zapewnienie na pewien czas wsparcia finansowego, zapewnienie wsparcia w postaci żłobka czy 

przedszkola dla dzieci kobiety, która doświadczyła przemocy, bezpieczne schronienie, pomoc 

psychologiczna, psychiatryczna i też taka pomoc nie tylko finansowa (znaczy, to na przykład 

zapewnienie posiłku w danym momencie i pokierowanie, żeby taka osoba miała takiego jakby 

prawdziwego asystenta, który w tym najbardziej krytycznym okresie pozwoli jej stanąć na nogi, żeby 

ona uwierzyła we własne możliwości, umiejętności). Wskazanie, jeśli kobieta/osoba ma niskie jakieś 

kwalifikacje zawodowe, wskazać miejsce, gdzie jest w stanie podwyższyć swoje kwalifikacje 

zawodowe, gdzie jest w stanie, nie wiem, przejść ponowną reintegrację społeczną i zawodową. Jeśli… 

No, zależy, jaki jest problem, prawda? Ale o to chodzi, żeby ona była w stanie wrócić na rynek pracy, 

usamodzielnić się, stać się osobą niezależną od męża, od finansów i z biegiem czasu od tej pomocy 

służb zewnętrznych, od tej pomocy też finansowej. Żeby to nie było tak, że ona już na zawsze dostaje, 

tylko w tym najbardziej krytycznym momencie, żeby miała takie całościowe wsparcie i jednego tego 

swojego takiego, że tak powiem, anioła, który wskaże dokładnie, życzliwie, co, gdzie, jak pójść, jak 

załatwić. I żeby przedszkola. Właśnie, to też o tym sobie pomyślałam, żeby tutaj ułatwić ten dostęp, 

wskazać, w którym miejscu w pierwszej kolejności te dzieci powinny być przyjmowane w tej jakby 

pierwszej grupie, gdzie najbardziej no jest potrzeba tutaj. 

 

Ja będę teraz marzyć, jak wyobrażam sobie tę sieć wsparcia. No, właśnie chciałabym, żeby to była 

właśnie sieć wsparcia, czyli z perspektywy pracy zespołu byłoby idealnym rozwiązaniem, kiedy na 

przykład przyszłaby do nas pani, no bo jednak najczęściej panie są ofiarami przemocy, i na zadane 

pytanie, czego od nas potrzebuje, powiedziałaby na przykład: no, wiecie państwo, nie mam się gdzie 

podziać, chciałabym się wyprowadzić. Więc pyk, telefon, dzwonimy, jest mieszkanie, tak? 

Zaznaczam, że marzę w tej chwili. Mamy takie sytuacje, że potrzebujemy pilnie konsultacji 

psychiatrycznej. No, oczywiście nie mogę wykonać telefonu do pani psychiatry, bo nawet, jak 
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wykonam, to pewnie termin będzie bardzo odległy. Więc byłoby idealnie, gdybyśmy mieli taką sieć, 

gdzie faktycznie bardzo szybko można byłoby osobom pomagać. I niekoniecznie tak, jak my to 

widzimy, tylko też tak, jak one chcą. Bo te osoby, które przychodzą do nas, mają niejednokrotnie 

często skonkretyzowane swoje potrzeby. One widzą rozwiązania dla siebie. My, owszem, też, ale one 

widzą. I byłoby pięknym rozwiązaniem, gdyby ta sieć wsparcia na terenie gmin czy też powiatów 

właśnie działała bardzo szybko. Bo o ile są sprawy, gdzie można je na pewien czas odwlec, o tyle 

wiemy wszyscy doskonale, że zdarzają się takie przypadki, że my naprawdę musimy działać bardzo 

szybko, żeby odizolować, żeby pomóc, żeby mieć środki, prawda, żeby tam pani gdzieś przetrwała. 

Więc byłoby pięknie, gdyby takie siatki powstały w porozumieniu z różnymi instytucjami, które 

działają na terenie danych gmin czy też miast wojewódzkich. 

 

Taka dłuższa rozmowa polegająca nie na wypełnianiu dokumentów ale po prostu na takiej rozmowie 

wspierającej z klientem. 

 

Jak dla mnie standardem powinien być człowiek i zarówno mając do czynienia ze sprawcami i mając 

do czynienia z ofiarami to w jednym i drugim przypadku tak naprawdę ważny jest człowiek i wszelkie 

oddziaływania, które nie naruszają jakichś humanitarnych potrzeb tego człowieka. Uważam, że 

poszanowanie oraz konsekwencja i wymagania. 

 

Brakuje miejsca, gdzie mogą zamieszkać kobiety z dziećmi. 

 

• Wsparcie dla dzieci/ świadków przemocy 

 

Ciągle brakuje oddziaływań dla dzieci, nie ma systemowej pomocy dla dziecka z rodziny przemocowej 

lub z rodziców gdzie coś nieprawidłowego się dzieje. Muszą być miejsca systemowej pomocy temu 

dziecku. Żeby gdzieś była szansa rekonstrukcji rodziny. 
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• Wsparcie dla rodzin 

 

Praca z rodziną powinna bardziej systemowo wyglądać. Cała rodzina powinna być zaangażowana  

w ten proces. Ofiara powinna mieć jednego pracownika, który będzie się nim zajmował żeby nie 

musiał wszystkim na około opowiadać tego samego. 

 

• Zapewnienie odpowiednich warunków lokalowych, w których udzielana jest pomoc 

 

Też zmienić trzeba jeszcze te warunki lokalowe, jak na przykład na komendzie miejskiej policji, jak 

się wchodzi i pani chce zgłosić zawiadomienie, tam przez telefon, „ile razy panią gwałcił”. I wiecie, 

takie często. A tam wszyscy słyszą. „Dobra, pani czeka”. Te warunki to tragedia! 

 

Przede wszystkim zmniejszenie biurokracji, scentralizowanie wszystkich instytucji, czyli na przykład 

wszystkie potrzebne instytucje, żeby nie były rozsiane po całym mieście, tylko po prostu na przykład 

w jednej placówce, żeby osoba, która przyjdzie, nie musiała po całym mieście podróżować, tylko co 

najwyżej z jednego piętra na drugie, z pokoju do pokoju. 

 

• Stworzenie systemu pomocy dla sprawców przemocy oraz regulacji prawnych 

dotyczących przymusu podjęcia terapii 

 

Żeby doszło do przemocy muszą być dwie strony, dopóki nie będzie więcej narzędzi dla sprawców 

przemocy, które zobowiązują sprawców do podjęcia konkretnych działań, prawo nie pójdzie w tym 

kierunku, powinno być ukierunkowane na sprawców przemocy: działania edukacyjne, ośrodek 

przymusowy, gdzie muszą podjąć działanie, dopóki sprawcy będą z boku, będzie to mało skuteczne. 
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Większy przymus jeśli chodzi o terapię o działania z ich strony ponieważ np. alkoholik najczęściej nie 

chce się leczyć. 

 

• Działania wobec sprawców przemocy z problemem alkoholowym 

 

Uważam, że każde miasto powiatowe powinno mieć swoją izbę wytrzeźwień i profilaktykę od razu 

realizowaną. Bo takie są statuty izby wytrzeźwień, czyli jeśli osoba jest doprowadzana do izby 

wytrzeźwień, to jest na tym etapie po wytrzeźwieniu rozmowa z psychologiem co najmniej i jest 

profilaktyka w zakresie szkodliwości spożywania alkoholu, zażywania narkotyków. Jeśli mieliśmy  

z izbą wytrzeźwień podpisaną umowę, dzięki uprzejmości pana wójta gminy, to za każdym razem 

taka informacja właśnie do nas przychodziła. My mogliśmy też pisać pismo do izby wytrzeźwień. jak 

się taki delikwent zachowywał, czy był agresywny, czy był spokojny. To też było dla nas ważne  

i istotne z punktu widzenia zbierania materiału dowodowego do postępowania właśnie 

przygotowawczego pod kątem 207 kodeksu karnego. Czyli wiemy, czy ta osoba – oprócz tego, że  

w domu się zachowała agresywnie – czy po zatrzymaniu na izbie wytrzeźwień zachowywała się 

agresywnie. Na minus, tak jak mówię, nie ma żadnych przepisów, które regulują to, że izba 

wytrzeźwień ma być obligatoryjna, na przykład w powiatach. Więc sami sobie musimy jako policja, 

dzięki właśnie samorządowi lokalnemu, ustalać, gdzie możemy podpisać i pieniążki muszą dawać 

włodarze gminy. Nie ma to zabezpieczenia żadnego przepisami. I druga sprawa – to, co mówiłem na 

wstępie, uważam, że konsultacja psychiatryczna pod kątem uzależnień, pod kątem alkoholu 

powinna być też zagwarantowana ustawowo obligatoryjnie. To by skróciło czas właśnie Gminnej 

Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, ponieważ każdy postępowanie praktycznie 

kończy się tym gdzieś tam na spotkaniu grupy roboczej, że taki wniosek przewodnicząca wysyła do 

zespołu. Ja też wchodzę w skład zespołu właśnie tutaj Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych i dlatego wiem, jak to wygląda. Więc to jest straszna nisza, jeśli chodzi  

o przepisy prawne. I tak jak mówiłem, ustawowo zabezpieczony jest bezdomny pies, ale ustawowo 
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nie jest zabezpieczony leżący człowiek w rowie, szczególnie w okresie zimowym. I tu jest taka 

bolączka, z którą z naszej strony jako policji się borykamy od lat. I tak jak mówię, w większości tych 

procedur, które mamy, niebieskie karty, to jest właśnie podłoże alkoholu w rodzinie. Więc tutaj bym 

upatrywał w zmianie przepisów, jeśli chodzi o procedurę przemocy w rodzinie. I w konsekwencji, 

oczywiście, wysłania takiego delikwenta na przymusowe leczenie odwykowe ośmiotygodniowe. Bo 

wiem doskonale, że osoba taka po zabiegach moich dzielnicowych czy przewodniczącego, czy też 

członków tego zespołu doprowadzamy do sytuacji, że po roku idzie na odwyk, posiedzi tydzień i 

wypisuje się, bo mówi, że już nie jest uzależniony i nie kończą po prostu uczestnicy takiego 

ośmiotygodniowego leczenia. I tu jest też problem. 

 

Ja tylko jeszcze bym zwrócił uwagę na przepisy, które reguluje ustawa o zdrowiu psychicznym. Tam 

mówimy, że osoba, jeśli trafia na oddział psychiatryczny na obserwację na osiem tygodni, to ona po 

prostu zamknięta jest i tam siedzi na tej obserwacji. Natomiast jeśli mówimy o ustawie  

o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, to nic z takiego przymusu 

bezpośredniego nie ma. Mówimy, że ma, oczywiście, obowiązek poddania się leczeniu odwykowemu, 

ale przymusu bezpośredniego nie ma. I wystarczy, że taka osoba pisze zaświadczenie, że ona 

rezygnuje i dziękuję. Więc tutaj też jest problem, jeśli chodzi o przepisy, które ustawodawca reguluje. 

 

Jeżeli mogę jedno słowo odnośnie do leczenia tego zamkniętego sześcio- bądź ośmiotygodniowego. 

W mojej ocenie – nie wiem, czy koleżanki też pewnie się ze mną zgodzą – z racji tego, że jestem 

pracownikiem socjalnym, chodzę w teren i mam w wielu przypadkach do czynienia z osobami, które 

już przebyły takie leczenie bądź są. Wiemy tak naprawdę, że to nie działa, bo sześć tygodni – 

umówmy się – to nie jest żadne leczenie. I znam wiele osób, które były pięć, sześć, siedem razy na 

takim leczeniu. Powiedzmy, na sto osób trzy wyleczą się i nie używają tego alkoholu po wyjściu. 

Natomiast reszta po prostu wraca, czyli coś nie działa w tym temacie. 
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Można by było na przykład wprowadzić taki może nakaz obligatoryjnie, że kończy się leczenie 

sześciotygodniowe czy ośmiotygodniowe i nakaz leczenia w stacjonarnym punkcie, żeby utrzymać tę 

trzeźwość, żeby jednak ta osoba nie zaprzestała tej drogi wychodzenia z tego alkoholizmu  

i kontrolowania tej abstynencji. 

 

• Nieuchronność kary dla sprawców przestępstw 

 

Może też to jest powielanie, ale właśnie większa penalizacja dotycząca domniemanych sprawców. 

Bo często jest tak, że nawet jeżeli te osoby zostaną zatrzymane na 48 godzin, czyli to jest ta górna 

granica, nie zostanie orzeczony areszt, to w 99% przypadków dostają dozór policyjny. Podczas 

dozoru tego policyjnego one normalnie (swobodnie) mogą się poruszać po mieście. W tym momencie 

często nawiązują kontakt z osobami, które są dotknięte jakoś pośrednio albo bezpośrednio danym 

przestępstwem. W wielu przypadkach jest tak, że to powoduje też pewne niesnaski psychiczne  

u osób, które zgłaszały dane zdarzenie i summa summarum dochodzi w pewnym momencie do takich 

sytuacji, że te osoby przychodzą i wycofują zarzuty ze względu na to, że się po prostu obawiają 

sprawców przestępstw. Za łagodnie traktujemy niektóre przestępstwa i tak to wygląda  

w rzeczywistości. Także tu faktycznie trzeba już nie tyle co sprawców przemocy, ale ogółem innych 

różnych przestępstw nie bać się po prostu, żeby koniecznie to jakoś spenalizować bardziej. Ja wiem, 

do czego to się odnosi, bo oczywiście miejsca w areszcie też mają swoje ograniczenia. Oczywiście za 

to płacą podatnicy. Ja sobie zdaję z tego sprawę, ale jakbyśmy wdrożyli na przykład system 

amerykański, że takie osoby zatrzymane musiałby pracować na to, że sobie same zjedzą w tym 

więzieniu, a nie, że będą utrzymywane ze środków państwowych, tylko faktycznie na terenie 

więzienia będą miały zakłady pracy, w których na przykład uprawiamy rolę i tak dalej. Po pierwsze 

jest to jakaś forma resocjalizacji, bo te osoby uczą się zawodu też, uczą się pracować. A po drugie: 

duża oszczędność dla państwa. Moim zdaniem, to było też świetne rozwiązanie. 
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• Promocja oferty instytucji świadczących pomoc osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem 

 

My nasze klientki kierujemy wprost do OPPP bo mają sporo możliwości sporo pieniędzy więc mogą 

pomagać ale nie jest to wiedza powszechna trzeba by więcej o tym mówić.  

 

Gdyby ta sieć wsparcia funkcjonowała tak, jak należy i gdyby informacja o tym krążyła  

w miejscowościach, już nie mówię tylko w gminach. Ale w każdej miejscowości, gdyby była taka 

informacja, nieprzylepiona gdzieś na tablicy ogłoszeń, ale na wiejskich zebraniach, na wiejskich jakiś 

spotkaniach. Żeby ta świadomość, że ja nie jestem sama. W razie sytuacji trudnej ja wiem, gdzie się 

zwrócić. I taka sieć istnieje.   

 

 

• Sprawność sądów, szybkie postępowania oraz podmiotowe traktowanie osób 

pokrzywdzonych przez instytucje wymiaru sprawiedliwości 

 

Szybkie podejmowanie decyzji przez sądy. 

 

Jedną bym poruszyła sprawę, a mianowicie ja trochę na wyższym szczeblu, bo to dotyczy sądów, 

prokuratur. Niestety, ofiary w naszym państwie nie mają żadnych praw, bo bądźmy sobie szczerzy, 

tak naprawdę ofiara musi udowodnić, że jest ofiarą, tak naprawdę ofiara musi udowodnić, że 

przestępca jest przestępcą. No i dopóki my żyjemy w takim świetle, ofiara jest cały czas w bardzo 

trudnej sytuacji. Widzę nieraz na sprawach, jakie też mi się zdarza, że tak powiem, i ofiara nie umie 

pewnych rzeczy powiedzieć, i sąd źle ją traktuje. A niestety, sprawca z gruntu, że tak powiem, ma 

prawo do obrony, z gruntu dostaje obrońcę, z gruntu jest inaczej traktowany. I nie oszukujmy się, no 

troszkę ofiara jest przegrana. Mówi się cały czas o tym, że ofiara jest chroniona, ale w rzeczywistości 
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tak nie jest. Także to dlatego taki trochę smętny mam akcent, ale dobrze by było, żeby ofiary były 

właśnie reprezentowane przez jakichś dobrych adwokatów, od razu z urzędu, na sprawie. A nie, 

przepraszam, to sprawca dostaje z urzędu obrońcę. A ofiara, dlaczego nie ma? Ofiara sama musi 

sobie się starać o obrońcę. Także nadal, niestety, nasz wymiar sprawiedliwości nie jest przyjemny dla 

ofiar. 

 

I myślę, że te procedury są zdecydowanie za długie. Bo jeżeli nawet później idzie policjant na sprawę 

po dwóch latach od złożenia zawiadomienia i pyta obrońca, kto był pierwszy i w jakiej sprawie 

przychodził, i co mówił, to co po dwóch/trzech latach ten człowiek może pamiętać przy pierwszej 

rozmowie, jeżeli to jest długi termin? To jest naprawdę długi termin, zanim to się zmieni. Później, jak 

przyniesie zwolnienie, to świadek przyniesie zwolnienie, następna rozprawa wyjdzie za dwa 

miesiące, kolejna za dwa miesiące i już miesiącami to się odwleka. Zanim pójdzie do sądu. Jak 

pójdzie, to już jest jaki termin. I później, jak policjant – ja sam miałem takie przypadki na przykład w 

różnych sprawach – pyta, kto pierwszy był (czy na przykład ta żona była pierwsza, czy córka była, czy 

matka). Ja po dwóch latach mam pamiętać, kto u mnie pierwszy był i jaki miał problem? Przecież to 

jest tych spraw naprawdę dużo. To są sprawy później, że my tego mamy naprawdę dużo i nie 

pamiętamy tego po prostu. 

 

Też oczywiście to jest skrócenie terminów, przesłuchiwanie dzieci w niebieskim pokoju, żeby 

odbywały się szybciej, a nie po iluś tam tygodniach czy miesiącach kontakt ze specjalistami, 

 

Skracanie terminów, bo to czasami naprawdę ciągną się miesiącami różne postępowania. 
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• Superwizja, wsparcie psychologiczne oraz cykliczne szkolenia dla pracowników 

instytucji pomocowych  

 

Superwizje pracownicze uważam, że powinny być w standardzie. 

 

Myślę, że również wymaganie od siebie jako specjalisty doszkalania się, pracy nad samym sobą, to 

są rzeczy bardzo ważne. 

 

Ewentualnie jakaś pomoc psychologa, ale to też nie może być tak, że jak ten psycholog będzie, to 

niestety w nomenklaturze jest tak, że jak ktoś idzie do psychologa, to już jest uważany za wariata. 

Niestety, takie mamy społeczeństwo. Nikt nie bierze tego pod uwagę, że jeżeli ktoś idzie do 

psychologa, to nie jest dlatego, że jest wariatem, tylko dlatego że też po prostu potrzebuje 

porozmawiać z kimś, a jest to specjalista w tej dziedzinie i na pewno wdroży odpowiednie procedury 

do tego, żeby na tej psychice było lżej. Też jest w wielu instytucjach, może niekoniecznie tutaj w 

Gdańsku, ale ja pracowałem wcześniej w innym garnizonie, tam było tak, że jeżeli ktoś miał – taka 

oczywiście niepisana była zasada – jedną wizytę u psychologa, to już prawdopodobnie był skreślany 

z tego, żeby zostać w przyszłości przełożonym, bo sobie nie radzi z nerwami. To jest absurd. Potem 

ludzie mają z tego korzystać, skoro już na dzień dobry są straszeni, że to jest dla ciebie, nie ma 

problemu, możesz iść, możesz korzystać, ale jak pójdziesz na to, to są z tego konsekwencje. To jest 

absurd. Moim zdaniem, to są najważniejsze rzeczy, które trzeba wdrożyć. 

 

Bo to nie jest tak, że my tak sobie tylko na chłodno i racjonalnie podchodzimy do sprawy i można 

powiedzieć: ty tutaj sobie z czymś nie radzisz, bo na przykład się boisz wejść do tej rodziny, gdzie jest 

przemoc. My też podlegamy różnym uczuciom jako osoby pomagające, które pochodzą od tych 

sprawców, od tych ofiar. To w zasadzie naprawdę na bieżąco warto mieć z tym kontakt, jakoś to 

opracowywać po to, żeby właśnie też siebie emocjonalnie odciążyć. Bo są procedury, różne narzędzia 
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są pracy. Ale myślę, że wszędzie tam, gdzie się pracuje z drugim człowiekiem, to naszym narzędziem 

pracy jest też nasza psychika właśnie i że to jest tak, że naprawdę to potrafi nam mocno wejść w 

takie codzienne nasze życie potem, że ktoś się staje bardziej roztargniony, nieuważny, prowadząc 

auto na przykład, dlatego że jest przeciążony psychicznie i że ma dużo kontaktu ze 

straumatyzowanymi osobami, gdzie są dysocjacje, rozszczepienia. To się po prostu odbija tak jak w 

zwierciadle. To się poniekąd właśnie przyjmuje i mnie przeraziło to, co pan powiedział o tej jednej 

godzinie i jakie to są restrykcje potem. Ale myślę, że jakoś właśnie taka dobra znajomość takich 

mechanizmów psychologicznych też nieświadomych, związanych właśnie z sytuacją przemocy, z 

ofiarami, z zetknięciem się z ofiarą, ze sprawcą. Ja jeszcze tak sobie pomyślałam – nie wiem, czy była 

o tym wcześniej mowa – że ja mam naprawdę dobre doświadczenia takiej pracy, kiedy udaje się 

skierować właśnie też tych sprawców. Tutaj w Gdańsku też działa – teraz nie pamiętam nazwy, moje 

pan Wojciech podpowie – taki projekt, że naprawdę czasami udaje się też właśnie skierować sprawcę 

do pomocy. Wtedy to jest takie bardzo pomocne i mi się wydaje, że ta pomoc też sprawcom 

oferowana byłaby istotna, żeby to włączyć. Kiedy jest to możliwe, oczywiście, bo zdaję sobie sprawę, 

że może i rzadko. 

 

I przede wszystkim tak naprawdę kwestie takie około tego pomagacza: ochrona, wsparcie. To tak 

naprawdę w takich sytuacjach powinno się odbywać po prostu z automatu, a nie po prostu ten 

pomagacz ma poszukiwać, ma prosić, a powinien dostać tak naprawdę z automatu pewną pomoc. 

Wiemy o tym od policjantów na przykład, wejdę w ich skórę: kwestia wsparcia psychologicznego. 

Bardzo często policjanci nam, kuratorom, pomagają przy kwestiach przymusowego odbioru dzieci. 

Czasami te przymusowe odbiory są związane z przemocą, na przykład, że sąd nie widzi możliwości 

pozostawiania tam dzieci. Też to nie tylko dla tego dziecka tak naprawdę jest przeżyciem 

traumatycznym. Najlepszy psycholog jest w stanie w jakiś sposób załagodzić, ale dla nas, osób 

wykonujących, asystujących, to też jest dosyć duże przeżycie. Ja, wykonując czynności, dostając 

teczkę do wykonania, nikt mnie nie pyta, czy ja mam dzieci, czy ja mam rodzinę albo co czuję. Takie 
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trochę ludzkie spojrzenie na tego funkcjonariusza, tego urzędnika, że mu też po prostu potrzebna 

jest pomoc, bo później nikt tego nie będzie chciał realizować. Wiemy o tym, że w policji są braki, w 

środku kurateli też są braki, wśród pracowników socjalnych są braki. Ja już pomijam kwestie 

finansowe, bo one są też bardzo ważne. Ale mamy czasami tych misjonarzy, którzy są, pomagają. 

Ale czasami mam takie poczucie, że ta góra o tym wszystkim zapomina, że jak się fundamenty 

zawalą, to się wszystko zawali. Na tym to polega, że po prostu gdzieś tam wysoko, wśród rządzących 

czy decydujących zapomina się o tym, że tak naprawdę, jak tutaj na samym dole te osoby, które 

realizują, to wykonują to źle, w tym wszystkim w jaki sposób funkcjonują, to nie zawsze nie ma prawa 

to się udać. 

 

 

Podsumowując uczestnicy wywiadów rekomendują, żeby w standardzie dotyczącym 

funkcjonowania Sieci Pomocy Pokrzywdzonych Przestępstwem znalazła się ochrona prawna osób 

zaangażowanych w pomoc osobom pokrzywdzonym przestępstwem. Ważna jest ściślejsza 

współpraca między instytucjami, większe zaangażowanie szkół i placówek ochrony zdrowia, a także 

uregulowanie zasad współpracy oraz przekazywania informacji (ochrona danych osobowych często 

blokuje tę współpracę). Postulują uproszczenie dokumentacji (np. Niebieskiej Karty).  

W standardzie kładziony powinien być nacisk na pomoc, rozmowę, wsparcie osoby, a nie 

wypełnianie dokumentów. Dodatkowo należy zapewnić dostępność pomocy i zatrudnienie 

specjalistów w małych miejscowościach (nie tylko na poziomie powiatów). Ważne jest zapewnienie 

kompleksowego wsparcia całej rodzinie, dotkniętej przemocą, szczególnie dzieciom. Oraz większa 

dostępność do lekarzy psychiatrów (szczególnie psychiatrów dziecięcych), w tym utworzenie 

specjalistycznych ośrodków leczenia PTSD. Ważnym elementem jest prowadzenie społecznych 

kampanii informacyjnych na temat działania i oferty instytucji pomocowych. 

Ważne są warunki lokalowe przyjazne osobom pokrzywdzonym, zapewnienie intymności, 

poufności i poczucia bezpieczeństwa. Problemem do rozwiązania jest także przewlekłość 
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postępowań prokuratorskich i sądowych oraz wtórna wiktymizacja pokrzywdzonych 

przestępstwem, jakiej doznają te osoby ze strony pracowników wymiaru sprawiedliwości. 

Ważne jest także stworzenie sieci instytucji działających na rzecz terapii sprawców przemocy, 

szczególnie z problemem alkoholowym. Potrzebne są regulacje prawne dotyczące przymusu terapii 

sprawców przemocy.  

W standardzie należy także uwzględnić superwizję, wsparcie psychologiczne oraz cykliczne 

szkolenia dla pracowników instytucji świadczących pomoc osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem.  
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Podsumowanie 
 

Podsumowując wypowiedzi pracowników instytucji współpracujących  

z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem w ramach Sieci można wskazań następujące 

wnioski: 

Analiza aktualnego systemu pomocowego adresowanego do osób pokrzywdzonych 

przestępstwem  i/lub świadków oraz ocena efektywności świadczonej pomocy i współpracy 

pomiędzy instytucjami pomocowymi w ramach Sieci Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem: 

• Współpraca różnych instytucji pomocowych z Ośrodkiem Pomocy Pokrzywdzonym 

Przestępstwem oceniana jest pozytywnie; 

• Niektórzy przedstawiciele instytucji pomocowych nie mają informacji lub nie znają OPPP 

lub w ogóle z nim nie współpracują; 

• Problemem jest ciągłość działania OPPP (w niektórych powiatach ich nie ma) oraz zmiany 

organizacji, którą prowadzi Ośrodek; 

• Bardzo wiele instytucji zaangażowanych jest w pomoc osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem. Ich współpraca różnie się układa i bardzo często zależy od osobistych 

kontaktów pracowników różnych instytucji (brak formalnych, regulowanych prawnie 

zasad współpracy); 

• Najtrudniej współpraca układa się z prokuraturą, sądami i ochroną zdrowia (praktycznie 

takiej współpracy z innymi instytucjami (głównie OPS) nie ma).  

 

Identyfikacja dobrych praktyk w zakresie pomocy pokrzywdzonym przestępstwem i/lub 

świadków: 

• Interdyscyplinarność udzielania pomocy osobom pokrzywdzonym oraz współpraca między 

instytucjami są najbardziej skutecznymi działaniami. Procedura Niebieskiej Karty  

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a1

3
2

 

w większości przypadków wymusza interdyscyplinarność pomocy i współpracę 

międzyinstytucjonalną; 

• Ważne jest informowanie osoby pokrzywdzone przestępstwem o instytucjach udzielających 

wsparcia przy okazji np. interwencji policyjnych, działań kuratorskich, spotkaniach  

z pracownikami socjalnymi; 

• W procesie pomagania osobie pokrzywdzonej przestępstwem istotne jest towarzyszenie  

i wspieranie jej w podejmowanych procedurach prawnych, co zwiększa szansę zakończenia 

tych procedur z sukcesem; 

• Pomoc pokrzywdzonym przemocą w rodzinie będzie skuteczna, gdy sprawca weźmie udział 

w działaniach korekcyjno-terapeutycznych.  

• Brakuje rozwiązań i narzędzi do pracy ze sprawcami, a bez tego, często nie wiele można 

zrobić na rzecz rozwiązania problemu przemocy w rodzinie; 

• Uczestnicy wywiadów wskazali na wiele ciekawych rozwiązań, stosowanych w Polsce  

i zagranicą. Wdrożenie części z nich nie wymaga dodatkowych zapisów ustawowych czy 

regulacji prawnych, a zależy od zaangażowania poszczególnych instytucji (np. szkolenia 

pieczy zastępcze, kampanie informacyjne, zachęcanie do podjęcia roli kuratora społecznego, 

troska o dziecko z rodziny doświadczonej przemocą, nawiązywania partnerstw z innymi 

instytucjami itd.); 

• Najczęstszym rozwiązaniem wdrażanym przez instytucje wspierające osoby pokrzywdzone 

przestępstwem jest procedura Niebieskiej Karty, a także pomoc prawna i psychologiczna; 

• Wielu uczestników wywiadów nie potrafiło wymienić rozwiązań prawnych  

i instytucjonalnych, co budzi wątpliwości, czy są one powszechnie wdrażane. 

• Ważne są środki zapobiegawcze (prokuratorskie, sądowe) oraz izolacja od sprawcy 

przemocy, a także gotowość i odwaga np. policjantów do stosowania dostępnych regulacji 

prawnych; 

http://www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl/
mailto:standardy@stowarzyszeniebonafides.pl
http://www.wysokiestandardy.pl/
http://www.stowarzyszeniebonafides.pl/


 

Współfinansowano ze środków Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister Sprawiedliwości. 
www.funduszsprawiedliwosci.gov.pl 

  
   

 
 

             

S T O W A R Z Y S Z E N I E  W S P I E R A N I A  
A K T Y W N O Ś C I  B O N A  F I D E S  
u l .  N i e c a ł a  1 8 / 3 ,  2 0 - 0 8 0  L u b l i n  
t e l .  5 3 5  0 0 0  5 2 3  /  7 8 3  5 1 0  3 1 0  
standardy@stowarzyszeniebonafides.pl 
w w w . w y s o k i e s t a n d a r d y . p l  

www.stowarzyszeniebonafides.pl  
Podaruj nam1% podatku!  KRS: 0000168509 

St
ro

n
a1

3
3

 

• Pozytywnie jest oceniane nowe rozwiązania prawne - nakaz natychmiastowego opuszczenia 

mieszkania (niestety w niektórych regionach kraju w ogóle nie stosowane). 

 

Identyfikacja oczekiwań instytucji pomocowych w zakresie rozwiązań prawnych  
i instytucjonalnych: 

• Pracownicy instytucji współpracujących z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym 

Przestępstwem w ramach Sieci zgłaszają wiele postulatów zmian w zakresie rozwiązań 

prawnych i instytucjonalnych – warto uwzględniać ich głos, jako praktyków, przy tworzeniu 

przepisów prawa;  

• Warto zmodyfikować procedurę Niebieskiej Karty (m.in. odbiurokratyzowanie NK, 

wprowadzenie wynagrodzenia członków zespołów interdyscyplinarnych, opracowanie zasad 

pracy i wprowadzenie obowiązku uczestnictwa w zespołach roboczych, rozszerzenie 

katalogu środków odziaływania na sprawców itd.); 

•  Należałoby wprowadzić większą profesjonalizacja Gminnej Komisji Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych (m.in. dostępność, zaangażowanie specjalistów); 

• Ważną kwestią jest ochrona danych osobowych oraz przepływ informacji między 

instytucjami pomocowymi (ciągłe zbieranie tych samych danych i informacji); 

• Instytucje pomocowe mają nikłe możliwości odziaływania na sprawców przemocy w rodzinie 

i nie dysponują skutecznymi narzędziami w tym zakresie; 

• Należy zwrócić większą uwagę na działania prawne i korekcyjne wobec sprawców przemocy 

w rodzinie (nieuchronność kary, wprowadzenie przyśpieszonego trybu postępowań 

prokuratorskich i sądowych dla sprawców przemocy w rodzinie, ośrodki dla sprawców 

przemocy w rodzinie, większa dostępność izb wytrzeźwień, opracowanie procedur 

postępowania przy uzależnieniach innych niż od alkoholu); 

• Warto bardziej postawić na szerokie informowanie i edukację co jest przemocą oraz gdzie 

można znaleźć pomoc w sytuacji pokrzywdzenia przestępstwem; 
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• Dużym problemem jest przewlekłość procedur prawnych, co jest szczególnie bolesne  

w przypadku dzieci; 

• Ważne jest opracowanie standardów pracy instytucji pomocowych na rzecz osób 

pokrzywdzonych przestępstwem; 

• Dobrym rozwiązaniem może też być wprowadzenia asystenta osoby pokrzywdzonej. 

 

Określenie zasobów, potrzeb szkoleniowo-rozwojowych, oczekiwań osób mających kontakt lub 

wspierających pokrzywdzonych przestępstwem i/lub świadków: 

• Najważniejszą potrzebą rozwojową osób pracujących z osobami pokrzywdzonymi 

przestępstwem jest systematyczna i bezpłatna superwizja. 

• Istotnym wsparciem byłoby także zapewnienie pomocy psychologicznej. 

• Ważne jest także stwarzanie okazji i przestrzeni do wymiany doświadczeń i dobrych 

praktyk pomiędzy osobami pracującymi w różnych instytucjach pomocowych. 

• Warto organizować szkolenie z zakresu specyfiki pokrzywdzenia przestępstwem, 

mechanizmów psychologicznych osób doświadczających przemocy oraz umiejętności 

udzielania wsparcia psychologicznego, a także podstaw prawnych udzielania pomocy 

osobom pokrzywdzonym przestępstwem. 

 

Określenie barier i wyzwań w pracy osób wspierających pokrzywdzonych przestępstwem i/lub 

świadków, z uwzględnieniem kryzysu związanego z sytuacją epidemiologiczną 

• Najczęściej oczekiwania osób pokrzywdzonych przestępstwem, które zgłaszają się do 

ich instytucji są nierealne do zrealizowania lub życzeniowe, aby instytucje zajęły się 

problemem bez ich udziału lub „naprawiły” ich bliskich – sprawców przemocy.  
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• Osoby pokrzywdzone potrzebują też spokoju, bezpieczeństwa, wsparcia 

materialnego, wysłuchania, pomocy psychologicznej, wsparcie w procedurach 

prawnych. 

• Problemy osób pokrzywdzonych przestępstwem, których doświadczają w procesie 

pomagania dotyczą głównie wtórnej wiktymizacji, problemów finansowych, 

przewlekłości postępowań prokuratorskich i sądowych oraz licznych problemów  

i trudności psychicznych (lęk, poczucie winy, wstyd, zaburzenia natury 

psychiatrycznej).  

• W czasie pandemii instytucje działały wprowadzając środki ostrożności lub 

wprowadziły nowe formy kontaktu i świadczenia pomocy( pojawiały się nowe formy 

pomocy oraz nowe akcje i działania); 

• Największym wyzwaniem dla osób wspierających pokrzywdzonych przestępstwem 

i/lub świadków było zbyt duże obciążenie pracą oraz niewydolność i nadmierne 

zbiurokratyzowanie całego systemu na rzecz pomocy osób pokrzywdzonych 

przestępstwem. 

Identyfikacja kompetencji niezbędnych do pracy z osobami pokrzywdzonymi przestępstwem i/lub 

świadkami 

• Kluczową kompetencją osób pracujących z osobami pokrzywdzonymi przestępstwem 

jest empatia; 

•  Znajomość zasad udzielania wsparcia pomocowego, znajomość przepisów prawa, 

znajomość instytucji pomocowych i oferowanych przez nie form pomocy, 

koordynacja działań instytucjonalnych na rzecz pokrzywdzonych, oraz znajomość 

uwarunkowań zjawiska przestępczości są równie istotne; 

• Kompetencje komunikacji, aktywnego słuchania oraz budowania atmosfery zaufania 

i bezpieczeństwa to istotne kompetencje miękkie.   
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Załącznik 1. 

 

Scenariusz FGI dla pracowników instytucji współpracujących  
z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym Przestępstwem  

w ramach Sieci 
 

 

I. PRZYWITANIE UCZESTNIKÓW I USTALENIE ZASAD (5 minut) 

1. Przywitanie uczestników badania oraz przedstawienie głównego celu wywiadu jakim jest 
identyfikacja potrzeb, zasobów i barier w systemie pomocy osobom pokrzywdzonym 
przestępstwem.  

2. Poinformowanie o korzyściach z udziału w badaniu – poprawa systemu wsparcia osobom 
pokrzywdzonym przestępstwem poprzez opracowanie standardów i rekomendacji 
dotyczących funkcjonowania Sieci Pomocy Pokrzywdzonych Przestępstwem dla 
Ministerstwa Sprawiedliwości. Poinformowanie o projekcie, w ramach którego prowadzone 
jest badanie. 

3. Poinformowanie uczestników o poufności, przedstawienie krótkiej informacji na temat 
sposobu wykorzystania danych oraz uzyskanie zgody na nagrywanie. 

4. Ustalenie reguł prowadzenia wywiadu: zasady zabierania głosu, znaczenie wszystkich głosów 
(opinii), swoboda wypowiedzi. 

 

II. ROZGRZEWKA (5 minut) 

Prośba o przedstawienie się uczestników, powiedzenie kilku zdań o sobie (imię, stanowisko, 
doświadczenie w pracy). 
 

II. ZASADNICZA CZĘŚĆ BADANIA (150 minut)  
 

 

1. Jakie Wasze działania ukierunkowane na pomoc osobom pokrzywdzonym przestępstwem 
sprawdzają się? /Myśląc tutaj o pokrzywdzonych przestępstwem uwzględniamy zarówno 
pokrzywdzonych, jak i świadków/  
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2. Jakie znacie dobre praktyki (z Polski i z zagranicy), które warto byłoby wdrożyć w udzielaniu 
pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem i/lub świadkom? 

3. Które narzędzia prawne i instytucjonalne oraz w jaki sposób wykorzystujecie udzielając 
wsparcia osobom pokrzywdzonym przestępstwem lub/i świadkom? 

4. Co warto byłoby zmodyfikować w rozwiązaniach prawnych i instytucjonalnych, aby pomoc 
osobom pokrzywdzonym przestępstwem była jeszcze bardziej skuteczna lub szybciej 
docierała do potencjalnych odbiorców? 

5. Jakie rozwiązania prawne i instytucjonalne warto byłoby wprowadzić, aby zwiększyć 
efektywność pomocy osobom pokrzywdzonym przestępstwem i /lub świadkom? 

6. Jak oceniacie współpracę Waszej instytucji z Ośrodkami Pomocy Pokrzywdzonym 
Przestępstwem?  

7. Z jakimi innymi instytucjami współpracuje i jak to współpraca wygląda? 
8. Wyobraźmy sobie idealną osobę pracującą w obszarze pomocy osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem. Jakie cechy, umiejętności, wiedzę (z jakiego zakresu) powinna posiadać taka 
osoba? 

9. Czego potrzebują osoby wspierające pokrzywdzonych przestępstwem i/lub świadków  
w zakresie swojego rozwoju? 

10. Co jest największym wyzwaniem w Waszej pracy? 
11. Jakie potrzeby i oczekiwania mają osoby zgłaszające się w Waszych instytucjach po pomoc  

w procesie wychodzenia z krzywdzenia? 
12. Jakich problemów i trudności doświadczają osoby pokrzywdzone przestępstwem 

korzystające z pomocy Waszych instytucji w procesie pomagania? 
13. Jak działa Wasza instytucja w dobie pandemii i jak rozwiązaliście problemy wynikające  

z wprowadzanych obostrzeń? 
14. Opiszcie jaki powinien być standard dotyczący funkcjonowania Sieci Pomocy 

Pokrzywdzonych Przestępstwem. 
 

III. ZAKOŃCZENIE (5 minut) 
1. Na co jeszcze warto byłoby zwrócić uwagę, w kontekście zwiększenia efektywności pomocy 

osobom pokrzywdzonym przestępstwem, a nie pojawiło się jeszcze lub odpowiednio nie 
wybrzmiało podczas naszego dzisiejszego spotkania? 

2. Dodatkowe kwestie jakie, uczestnicy chcieliby dodać? Może coś się komuś istotnego 
przypomniało? 

3. Podziękowanie za udział w badaniu. 
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